
روزنامه

رئیس کمیسیون عمران و حمل و نقل شورای اسلامی شهر قم تاکید کرد: 

ضرورت تغییر بافت محله 
جمکران به بافت شهری

8

رییس کمیسیون عمران وحمل ونقل شورای اسلامی شهر قم 
برضرورت تغییر بافت منطقه جمکران به بافت شــهری تاکید 
کرد.  دکترسیدمحمدحسین دهناد درحاشیه بازدید از منطقه 
جمکران درگفــت وگو با خبرنگار روزنامه ایمان اظهارداشــت: 

محله جمکــران از محرومیت هــای متعددی رنــج می برد که 
می بایســت در یک فرایند زمانی کوتاه با اولویت تعریض معابر 
مشکلات و مســائل این محله کاهش یابد.       دهناد افزود :آنچه 
مشخص است جمکران امروز با جمکران سالیان دور گذشته 

فرماندهی انتظامی استان قم خبرداد:

کاهش ۹ درصدی وقوع جرم در استان قم
8

استاندار قم اعلام کرد:

دریافت ۲ دُز واکسن کرونا شرط
 برگزاری آموزش حضوری 

۲

4

مرحوم اویسی نامی آشنا برای همه بجز مسئولان قم!

فتحعلی اویسی فردویی؛ یک قمی تمام عیار

استاندار قم با اشاره به روند رو به رشد واکسیناسیون در قم، 
گفت: دریافت ۲ دُز واکسن کرونای دانشجویان، دانش آموزان 
درس  کلاس های  برگزاری  برای  لازم  شرط  آموزشی،  کادر  و 
روز  سرمست  بهرام  است.  دانشگاه ها  و  مدارس  حضوری 

تزریق  استان،  کرونای  با  مقابله  ستاد  جلسه  در  چهارشنبه 
۸۱۵ هزار دُز واکسن کرونا در استان را مورد توجه قرار داد و در 
خصوص بازگشایی دانشگاه ها و مدارس، گفت: واکسینه شدن 
کامل دانشجویان، دانش آموزان بالای ۱۲ سال و کادر آموزشی، 
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جناب آقای محمدتقی ملایی 
بانهایت تاسف و تاثردرگذشت خواهرگرامیتان را تسلیت عرض 

نموده از خداوند متعال برای آن مرحومه رحمت و غفران الهی و 

برای شما ودیگر بازماندگان صبر و اجر مسئلت دارم.
 روح اله کرمانی

شهرداری قم 
در نظر دارد نسبت به واگذاری املاک و مستغلات با مشخصات و شرایط کلی زیر، از طریق 

مزایده عمومی به متقاضیان واجد شرایط اقدام نماید.

1-متقاضیان محترم می توانند از طریق مراجعه به سامانه مناقصه گران شهرداری قم به نشانی 
peyman.qom.ir نسبت به خرید اسناد مزایده به مبلغ ۵00/000 )پانصد هزار( ریال اقدام 

نمایند.)هزینه خرید اسناد غیر قابل استرداد است( . 
2-تضمین شرکت در فرآیند ارجاع کار هر یک از معاملات: به صورت 1- ضمانت نامه بانکی 
2- مطالبات بلوکه شده تائید شده 3- وجه نقد مورد قبول است. جهت واریز وجه نقد به حساب 
اقدام  ایران  بانکی  به  شماره حساب  بانک شهر  نزد  انجام کار(  شهرداری قم )سپرده حسن 

فرمایید.
.) IR 07 – 0610 – 0000 – 0010 – 0300 – 4300 – 54( :شهرداری قم )3-شماره حساب بانکی ایران)شبا

4-مهلت خرید و تحویل اسناد:
-مهلت خرید اسناد: از روز  یک شنبه  مورخ   7/۱۸/  ۱400 لغایت روز یک شنبه  مورخ  

۱400/7/۲۵
-مهلت ارائه پیشنهاد: از روز  یک شنبه  مورخ ۱400/7/۱۸  لغایت  روز  چهارشنبه  مورخ 

۱400/7/۲۸
5-شرایط و ویژگی های هر یک از املاک و مستغلات در شرایط عمومی درج گردیده است 
و متقاضیان محترم مکلف اند پس از خرید و مطالعه، کلیه اسناد و مدارک را امضاء کرده و به 

همراه پیشنهاد قیمت ارائه نمایند . امضاء اسناد و مدارک به منزله قبول تمامی شرایط است.
6-متقاضیان محترم برای سوالات تخصصی با اداره کل املاك به شماره 36104482 – 025 
و سوالات عمومی با مدیریت امور قراردادها و پیمان ها )اداره پیمان ها و کمیسیونها( با شماره 

تلفن 36104336- 025 تماس حاصل فرمایند.
 ، بنیادی  امام موسی صدر ، جنب بوستان شهید  بلوار   ، 7-محل تسلیم پیشنهادها: قم 

شهرداری مرکزی ، طبقه ششم ، اداره کل حراست.
*لازم به ذکر است ساعت تحویل پاکت توسط حراست روزهای شنبه لغایت چهارشنبه از ساعت 

7:30 الی ۱4:00و روزهای پنج شنبه ساعت ۱3:00 است.

شناسه آگهی: 1۲01485اداره کل ارتباطات و بین الملل شهرداری قم

آگهی مزایده  عمومی) نوبت دوم(

) مزایده املاک مازاد بانک کشاورزی استان قم(
 مدیریت بانک کشاورزی استان قم در نظر دارد املاک مازاد بر نیاز 
خود را به شرح ذیل با جزئیات مندرج در اسناد مزایده را با بهره گیری 
شماره  با  و   )setadiran.ir( دولت  الکترونیکی  تدارکات  سامانه  از 
فروش  به  الکترونیکی  به صورت  مزایده 2000004283000003 

برساند.
مورخ  شنبه  روز  صبح   ۸ ساعت   : سایت  در  انتشار  زمان 
روز   ۱4 ساعت   : مزایده  اسناد  دریافت  مهلت  و    ۱400/07/۱7
چهارشنبه مورخ ۱400/07/۲۸ و تاریخ بازدید از ساعت 8 صبح روز 
شنبه مورخ ۱400/07/۱7  و آخرین مهلت ارسال پیشنهاد قیمت: 
بازگشایی  زمان  و   ۱400/0۸/۱0 مورخ  دوشنبه  روز   ۱4 ساعت 
ساعت ۱0 صبح روز سه شنبه مورخ ۱400/0۸/۱۱ و زمان اعلام 

برنده ، روز چهارشنبه مورخ ۱400/0۸/۱۲می باشد.
ضمناً رعایت موارد ذیل الزامی می باشد:

برگزاری مزایده صرفاً از طریق سامانه تدارکات الکترونیکی دولت می 
باشد و کلیه مراحل فرآیند مزایده شامل خرید و دریافت اسناد مزایده 
، پرداخت تضمین شرکت در مزایده )ودیعه(، ارسال پیشنهاد قیمت، 
بازگشایی پاکات ،  اعلام به برنده، واریز وجه مزایده و تحویل کالا در 

بستر سامانه از این طریق امکان پذیر می باشد.
پیشنهاد می گردد با توجه به تنوع کالاهای مطرح شده در مزایده 

قبل از ارائه پیشنهاد از اقلام موضوع مزایده بازدید به عمل آورید.
علاقمندان به شرکت در مزایده می بایست جهت ثبت نام و دریافت 
گواهی الکترونیکی )توکن( با شماره های ذیل تماس حاصل نمایند:

مرکز پشتیبانی و راهبری سامانه: 41934ـ021
دفتر ثبت نام استان تهران: 88969737 و 85193768

سامانه  سایت  در   ، استانها  سایر  نام  ثبت  دفاتر  تماس  اطلاعات 
)www.setadiran.ir( بخش "ثبت نام / پروفایل مزایده گر" موجود 

است.

توضیحات و شرایط:
1( مبلغ سپرده شرکت در مزایده ۵٪ مبلغ پایه مزایده مندرج درآگهی 

می باشدکه طبق مندرجات اسناد مزایده می بایست اقدام گردد.
مبلغ  به  واریزی  فیش  مزایده،ارائه  اسناد  دریافت  جهت   )2
۱/000/000 ریال به حساب شماره 873172760 به نام مدیریت 
جهت  که  است  بذکر  است.لازم  الزامی  قم  استان  کشاورزی  بانک 
امکان  ستاد  سامانه  در  بارگزاری  بر  علاوه  مزایده  اسناد  دریافت 
به  قم  استان  کشاروزی  بانک  شعب  مدیریت  از  حضوری  دریافت 
واحد  اول  طبقه  دارو   تولید  مقابل  خمینی  امام  خیایان  قم  آدرس 

حقوقی نیزقابل دریافت میباشد.
3(بازدید از املاک و مطالعه مدارک و سوابق قبل از شرکت در مزایده 

برای تمامی شرکت کنندگان در مزایده ضروری می باشد.
4(کلیه املاک عرضه شده با وضعیت موجود به فروش می رسند و در 

صورت داشتن متصرف تخلیه بعهده خریدار می باشد.
5( اولویت با فروش نقدی می باشد.

ردیف  املاک  خصوص  در  )صرفا  غیرنقدی  پیشنهادهای  تبصره1( 
های دو و سه جدول ذیل( با حداقل ده درصد نقد و مابقی به صورت 
و  پول  شورای  مصوب  نرخ  اعمال  با  تملیک  شرط  به  اجاره  اقساط 
اعتبار در روش اقساطی قابل بررسی است،درصدپرداخت نقدی و 
مدت بازپرداخت الباقی ثمن حداکثر پنج سال)شصت ماه( بایستی 

در برگه پیشنهادات بصورت شفاف اعلام گردد.
6(ملک ردیف اول صرفا به صورت نقدی واگذار خواهد شد.

7( بانک در رد یک و یا تمامی پیشنهادات خرید مختار میباشد.
8( حضور پیشنهاد دهندگان در روز بازگشایی پاکات بلامانع میباشد.
مزایده  پاکات  بازگشایی  مانع  دهنده  پیشنهاد  حضور  عدم  لیکن 

نمیباشد.
9( هزینه درج آگهی به عهده برنده مزایده می باشد.

شناسه آگهی :1۲0۲135مدیریت بانک کشاورزی استان قم

آگهی مزایده عمومی شماره 1400/3

 

معاون سیاسی امنیتی استاندار قم با انتقاد از واکسن هراسان گفت: ویروس 
کرونا در موج جدید در کمین واکسن نزده ها نشسته است.  بیژن سلیمان پور 
ضمن هشدار به واکسن هراسان و واکسن نزده ها در استان گفت: واکسن نزده ها 
است؛ وی  نشسته  آنها  در کمین  موج جدید  در  کرونا  ویروس  باشند  به هوش 
تصریح کرد: طبق ارزیابی ها و برآوردهای متخصصان پزشکی و درمانی افرادی که 
هنوز اقدام به تزریق واکسن نکرده اند طعمه اصلی موج بعدی کرونا خواهند شد 
و متأسفانه هیچ گونه محدودیتی در فضای مجازی برای واکسن هراسان وجود 

معاون سیاسی امنیتی استاندار قم :
واکسن نزده در تیر رس موج بعدی کرونا هستند

۲

آیت الله سعیدی در خطبه های نماز جمعه قم:

مسئولان با هنجارشکنان در قم
 برخورد قاطع داشته باشند

اشخاصی که عناد دارند جای صبر ندارد

۲

عکس:سجادحیاتپور

WWW.QOM.IR    

مدیرکل ارتباطات و امور بین الملل شهرداری قم  خبرداد:

طراحی نخستین بوستان در طراز 
اسلامی – ایرانی در شهر قم

همزمان با هفته ملی کودک صورت می گیرد؛

اجرای 40 برنامه متنوع فرهنگی 
هنری ویژه کودکان قمی 

مدیــر کل کانون پــرورش فکری 
کــودکان و نوجوانــان قــم، گفت: 
همزمــان بــا هفتــه ملی کــودک، 
40 برنامــه متنوع ویــژه این گروه 
ســنی در اســتان اجرا می شــود. 
حامد حجتی  ظهرروزچهارشنبه 
چهاردهــم مهرمــاه در نشســت 
خبری اعلام برنامه های هفته ملی 
4کــودک در قم که در مرکز شــماره  ۲

مدیرکل اوقاف و امور خیریه استان قم:

وقف علمی همراهی با رهبر انقلاب در 
اعتلای ایران است

امــور  و  ارتباطــات  مدیــرکل 
بین الملل شــهرداری قم با دعوت 
در  هنرمنــدان  و  کارشناســان  از 
طراحی بوســتان در طراز اسلامی 
- ایرانــی گفت: تا امروز بوســتانی 
با رعایت تمام المان های اســلامی 
در هیــچ مکانی طراحی نشــده و 
امیدواریم شهر قم در این موضوع 
نیز پیشــگام بوده و بتواند الگویی 

مدیرکل اوقاف و امور خیریه 
استان قم گفت: رهبر معظم 
انقــلاب پرچم علــم و دانش 
و دانایــی را برافراشــته اند و 
نبایــد اجــازه بدهیم ایشــان 
تنها بمانند، یکــی از راه های 
همراهــی بــا ایشــان در این 
زمینــه هــم می توانــد وقف 
علمی باشد.   حجت الاسلام  4
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مدیرکل ارتباطات و امور بین الملل شهرداری قم  خبرداد:

طراحی نخستین بوستان در طراز 
اسلامی – ایرانی در شهر قم

مدیرکل ارتباطات و امور بین الملل شهرداری قم با دعوت از کارشناسان و هنرمندان 
در طراحی بوستان در طراز اسلامی - ایرانی گفت: تا امروز بوستانی با رعایت تمام 
المان های اسلامی در هیچ مکانی طراحی نشده و امیدواریم شهر قم در این موضوع 

نیز پیشگام بوده و بتواند الگویی برای جهان اسلام باشد.
مهدی کلانترزاده در نشست هم اندیشی طراحی بوستان طراز اسلامی- ایرانی در شهر 
قم در سالن جلسات شهرداری قم، با تأکید بر اجرایی شدن بند 16 مصوبه قرارگاه 19 دی 
برای طراحی بوستانی در طراز اسلامی – ایرانی اظهار داشت: شهرداری با توجه به رسالت 
ذاتی خود در ایجاد و توسعه فضای سبز، پیشگام طراحی بوستان هایی در طراز انقلاب 
و اسلام است. وی با ابراز خرسندی از دریافت طرح های مختلف با موضوع این بوستان 
گفت: برای رسیدن به شهری در طراز اسلامی و ایرانی باید از نظرات فقها و علمایی مانند 
آیت الله اراکی و آیت الله فاضل لنکرانی که به صورت تخصصی در حوزه معماری اسلامی 
کارکرده اند، استفاده کنیم. مدیرکل ارتباطات و امور بین الملل شهرداری قم با ابراز 
امیدواری برای الگو قرار گرفتن شهر قم در ساخت این بوستان تصریح کرد: متأسفانه تا 
امروز بوستانی با رعایت تمام المان های اسلامی در هیچ مکانی طراحی نشده و امیدواریم 
شهر قم در این موضوع نیز پیشگام بوده و بتواند الگویی برای جهان اسلام باشد. وی 
سپس بر اولویت قرار گرفتن فعالیت های فرهنگی در طراحی بوستان تأکید و ابراز کرد: 
شهرداری و سازمان هایی تابع آن باید سکان دار اجرای این بوستان بوده و شهرداری قم 
از حضور همه کارشناسان در طراحی جامع این بوستان استقبال می کند. کلانترزاده در 
پایان، لازمه رسیدن به یک الگوی جامع در طراحی بوستانی در طراز اسلامی – ایرانی را 
هم افزایی و همکاری همه ارگان ها دانست و خاطرنشان کرد: باید یک نفر به عنوان متولی 
عَلم فرهنگی در بوستان ها را افراشته و همه کارشناسان را جمع کند. وی در پایان با 
دعوت دوباره از کارشناسان رشته های مختلف و هنرمندان گفت: کارشناسان رشته های 
مختلف به صورت تخصصی به این حوزه ورود کرده و شهرداری قم نیز از همه هنرمندان و 

انجمن های هنری برای حضور در این جلسات دعوت می کند.

سرپرست سازمان زیباسازی شهرداری قم خبرداد:

اجرای ۵ بوستان موضوعی در شهر قم
 تا پایان سال

سرپرست سازمان زیباسازی شهرداری قم از اجرای 5 بوستان موضوعی در حوزه 
علم و معارف دینی در سال 1400 خبر داد گفت: ساخت بوستان های موضوعی 
در شهرداری قم در دستور کار بوده و از بوستان به عنوان یک رسانه و مرکز آموزشی 
بوستان  طراحی  هم اندیشی  نشست  در  موسوی منش  سیدمحمد  می بریم.  بهره 
در طراز اسلامی – ایرانی در سالن جلسات شهرداری قم، با اشاره به وجود دو بخش 
سخت افزاری و نرم افزاری بوستان ها اظهار داشت: باید در طراحی بوستان ها اصل 
حذف بیهودگی در نظر گرفته شده و در طراحی فضای بوستان و مبلمان آن به افزایش 
کارایی توجه بیشتری شود. وی به طراحی و ساخت بوستان های موضوعی پرداخت 
و ابراز کرد: ساخت بوستان های موضوعی در شهرداری قم به عنوان مبحثی جدید 
مطرح بوده و از بوستان به عنوان یک رسانه و مرکز آموزشی بهره می بریم. سرپرست 
سازمان زیباسازی شهرداری قم، بوستان های موضوعی در شهر قم را نام برد و بیان 
کرد: در سال گذشته دو بوستان اعداد و فیزیک طراحی و به بهره برداری رسید و امسال 
نیز 5 بوستان دیگر با موضوعات مختلف در دستور کار قرارگرفته است. وی ادامه داد: 
بوستان هایی موضوعی که در حال طراحی آن هستیم مانند انرژی، نور، آب و باد و 
همچنین با موضوع دینی مانند بوستان قرآن و نهج البلاغه و معارف اسلامی بوده که 
امیدواریم تا پایان سال به بهره برداری برسد. موسوی منش در پایان به عدم پیوستگی 
در اجرای برنامه های فرهنگی و طراحی بوستان ها اشاره کرد و گفت: متأسفانه اقدامات 
انجام شده در بخش فرهنگی و موضوعی و همچنین طراحی بوستان ها پیوستگی لازم 
را  نداشته و شاهد جزیره ای عمل ارگان های فرهنگی در بوستان هستیم که نیازمند 

تشکیل مجموعه مشاوره ای هستیم که اطلاعات را تجمیع و در اختیار همه قرار دهد.

معاون بهداشتی دانشگاه علوم پزشکی قم: 

واکسیناسیون دانش آموزان قمی
 تسریع می شود

معاون بهداشتی دانشگاه علوم پزشکی قم گفت: با توجه به تاثیر واکسیناسیون 
دانش آموزان علیه کرونا در بازگشایی مدارس، روند تزریق واکسن در این گروه هدف 

تسریع می شود. 
سیامک محبی در گفت و گویی با اشاره به اینکه تنها 17 درصد دانش آموزان قم 
برای واکسیناسیون به مراکز تجمیعی واکسیناسیون مراجعه کرده اند، اظهار کرد: 
واکسیناسیون دانش آموزان علیه کرونا در استان قم از فردا همزمان با سراسر کشور 
سرعت می گیرد. رییس مرکز بهداشت قم با بیان اینکه یکی از الزامات حضوری شدن 
مدارس، واکسیناسیون گسترده دانش آموزان علیه بیماری کووید-19 است، اظهار 
داشت: دانش آموزان 12 الی 17 سال می توانند با مراجعه به سامانه سلامت به نشانی: 
salamat.gov.ir نسبت به ثبت نوبت در یکی از  مراکز تجمیعی واکسیناسیون در سطح 

استان قم اقدام و برای تزریق واکسن کرونا ظرف سه روز آینده مراجعه نمایند.
به گفته وی تمامی مراکز تجمیعی واکسیناسیون کرونا طی سه روز آینده با تمام 

ظرفیت خود آماده واکسیناسیون دانش آموزان و والدین آنها می باشند.
محبی بیان کرد: از سایر دانش آموزان و والدین آن ها که تاکنون واکسن کرونا دریافت 
نکرده اند خواهشمندیم برای تزریق واکسن در اسرع وقت مراجعه نمایند. معاون 
بهداشتی دانشگاه علوم پزشکی قم با بیان اینکه واکسیناسیون دانش آموزان با مجوز 
و دستور ملی کرونا در استان صورت می گیرد، ادامه داد: بازگشایی مدارس و حضور 
دانش آموزان در کلاس درس، تاثیر بسزایی در ارتقاء کیفیت آموزشی و ایجاد نشاط بین 

دانش آموزان دارد به همین سبب عملیات واکسیناسیون باید به سرعت انجام شود.
 

مدیرکل امور اتباع و مهاجرین خارجی قم:

۱۶۷ هزار تبعه خارجی قم واکسن کرونا 
دریافت می کنند

 مدیرکل امور اتباع و مهاجرین خارجی قم از برنامه ریزی برای واکسیناسیون 167 
هزار تبعه خارجی ساکن استان قم خبر داد. 

عباس شیرمحمدی روز چهارشنبه در جلسه ستاد استانی مدیریت کرونا در سالن 
کرامت استانداری قم، افزود: واکسیناسیون اتباع از طریق انجمن خیرین از یک ماه 
گذشته در قم راه اندازی شده و 220 میلیون تومان در این راستا از طریق خیرین تامین 
شده است. وی ابراز داشت: از آنجایی که مراکز بهداشت کشور افغانستان آماری از 
کشته شدگان و مبتلایان به کرونا ارائه نمی دهند بسیاری از اتباع ساکن ایران چنین 
تصوری پیدا کرده اند که اصولا افغانستانی ها به کرونا مبتلا نمی شوند. وی گفت: از 
ابتدای مهرماه سال جاری 8 هزار تبعه مجاز و غیرمجاز برای دریافت واکسن به مرکز 
تزریق اتباع غیر ایرانی مراجعه کرده اند. شیرمحمدی خاطرنشان کرد: در سطح استان 
قم 39 هزار تبعه غیرمجاز شناسایی شده و تمام این افراد می توانند جهت دریافت 
واکسن به مراکز تجمیعی مراجعه کنند. به گفته وی، در مجموع 15هزار نفر از اتباع 
مجاز و غیرمجاز ساکن قم واکسن برکت و سینوفارم را تزریق کرده اند. شیرمحمدی 
خاطرنشان کرد: 167 هزار تبعه خارجی در قم ساکن هستند و علت کاهش 30 هزار 
نفری این افراد نسبت به دو سال گذشته بدلیل شیوع کرونا و آموزش های مجازی 
و  اتباع  از  نفر  از 30 هزار  بیش  باعث کاهش حضور  بوده که  المصطفی  دانشگاه 

مهاجرین خارجی در قم شده است.
 

معاون جهاد کشاورزی استان قم: 

گیاه "تریتیکاله" در قم کشت می شود
معاون بهبود تولیدات گیاهی سازمان جهاد کشاورزی قم با اشاره به برنامه ریزی انجام 
شده برای استفاده از گیاهان مناسب آب و هوای استان در کشت پاییزه گفت: در 
راستای تحقق راهبرد تغییر الگوی کشت و تامین نیاز دامداران به علوفه، گیاه تریتیکاله 

درسطح حدود 350 هکتار از مزارع استان کشت می شود. 
محمدعلی سلامی اظهارداشت : کشت این گیاه طی چند سال اخیر به صورت 
آزمایشی در سطح زمین های کشاورزی استان انجام و نتیجه خوبی از این اقدام حاصل 
شد و امروز با اطمینان می توان گفت این گیاه علوفه ای برای کشت در قم باتوجه به 

شرایط خاص جغرافیایی آن مناسب است.

شکست رویکردهای 
هیجان محور در مقابله با کرونا

اسفند 1398 مردم هراسان و بهت زده از همه گیری 
کووید19 مواجه بودند با پزشکان و کارشناسانی که 

اطمینان می دادند خطر این ویروس جدید بیشتر از آنفولانزا نیست و شعار »کرونا را 
شکست می دهیم« در گوشه ی تصاویر تلویزیونی!

هنوز کسی به واقع نمی دانست که این ویروس چه اتفاقاتی را در آینده رقم خواهد 
زد. اما نادیده انگاری و بی اعتنایی به هشدارهای مسئولان وقت وزارت بهداشت 
مبنی بر خانه نشینی و سفرنرفتن در ایام نوروز 99 از سوی بخش زیادی از مردم رخ 
داد. آری، نمی توان هم به مردم گفت ویروسی آمده که در کنترل ماست و چندان 
خطرناک نیست و هم هشدار داد که مراقب آن باشید. این واکنش متناقض نما 
از همان ابتدای همه گیری تا همین امروز که تعداد واکسن های تزریق شده به 
پنجاه و هفت میلیون دوز رسیده و وزیر بهداشت خبر از جشن پیروزی در آینده ای 
نزدیک می دهد، در رفتار و گفتار مسئولان امر وجود داشته و همین رویکرد کار ما را 
امروز به جایی کشانده که چند ماه است در میان هشت کشور اول جهان از لحاظ 
تعداد مبتلایان و درگذشتگان قرار داریم. امروز وزیر بهداشت جدید مانند سلف 
خود از یک طرف خبر پیروزی قریب الوقوع می دهد و از طرفی دیگر نگرانی اش 
از کاهش روزافزون میل به تزریق واکسن و خلوت شدن مراکز واکسیناسیون در 
لحن و گفتارش هویداست. تا جایی که کار به تهدید و تشویق کشیده؛ تهدید 
مخالفان واکسن به محرومیت از خدمات دولتی و سفر و تشویق واکسینه شده ها 

به برداشته شدن محدودیت ها.
حال، بیایید از منظر تفکر انتقادی این رفتارها و واکنش ها را بررسی کنیم. ابتدا 
باید به بررسی خبر پیروزی بر کرونا در آینده ی نزدیک بپردازیم. جالب است که 
مسئولان دولت قبل نیز از همان ابتدای همه گیری به دنبال این پیروزی بوده اند 
و حتی گاهی اوقات اعلام کردند که پیروز هم شده ایم. اما پیروزی بر کرونا دقیقاً 
یعنی چه؟ آیا می توان به رغم درگذشت بیش از دویست هم وطن و ابتلای بیش از 
ده هزار نفر در هر روز و فقط به دلیل افزایش تعداد تزریق واکسن خبر از پیروزی 
قریب الوقوع و برداشتن محدودیت ها داد؟ امیدوار باید بود که اعداد تزریق واکسن 
حداقل برای خودِ مسئولان محترم فریبنده نباشد، چراکه آمارها نشان می دهند 
تاکنون فقط بیست درصد از ایرانیان هر دو دوز واکسن را دریافت کرده اند و به لحاظ 
علمی تا حدودی واکسینه شده اند. هرچند در ایمنی همین تعداد نیز می توان 
موارد مختلفی همچون کاهش شدید سطح ایمنی زایی واکسن ها پس از شش ماه 
و نیاز به واکسن مجدد و تفاوت ایمنی بخشی واکسن های موجود در کشور اشاره 

کرد.
چه  دقیقاً  حاضر  حال  در  که  است  این  انتقادی  تفکر  منظر  از  دیگر  سوال 
محدودیت هایی در کشور ما وجود دارد که قرار است برداشته شود؟ اگر منظور 
مسئولان امر لغو ممنوعیت های سفر و تردد شبانه است، که خوب خواهد بود 
اگر این دوستان عزیز در آستانه ی تعطیلات پیش رو نگاهی به سایت های رزرو 
بلیط هواپیما و قطار به شهرهای بزرگ به ویژه مشهد و تعداد اتاق های تکمیل 
ظرفیت شده در هتل های این شهرها بیندازند تا دریابند که مدت هاست برای 
بسیاری از شهروندان ممنوعیت سفر معنایی ندارد. مگر آن که قرار باشد از این پس 
سخت گیری هایی جدی و انعطاف ناپذیر، آن گونه که پیش از این وجود نداشته، 
در برابر آن هایی که از تزریق واکسن طفره رفته اند، نشان داده شود که بر اساس 

تجربه ی حداقل یک سال گذشته این احتمال بعید است.
نکته ی دیگر در این میان، شناخت ویژگی های شخصیتی مخالفان واکسن 
است که اگر به آن ها توجه شود می توان راهکارهایی علمی برای اقناع آن ها 
طراحی و اجرا کرد. هرچند که متأسفانه آنچه از ابتدای همه گیری تاکنون در 
تصمیم گیری های مسئولان جایی نداشته، توجه به نظرات کارشناسان علوم 

اجتماعی بوده است.
دکتر جیمی مورفی، استاد روان شناسی دانشگاه اولستر ایرلند شمالی و همکاران 
او تحقیق گسترده ای را درباره ی ویژگی های شناختی و شخصیتی مخالفان واکسن 
انجام داده اند که نشان می داد این گروه از افراد نسبت به گروه پذیرای واکسن، 
اعتماد کمتر به متخصصان سلامت، دانشمندان و دولت، سطح بالاتر از باورهای 
مذهبی، سطح پایین تری از ویژگی شخصیتی وظیفه شناسی و سطوح بالاتری از 
روان رنجوری و باور به شانس دارند. حال، با توجه به چنین یافته ای اصرار وزارت 
بهداشت بر اقناع افکار عمومی برای تزریق واکسن توسط دولتمردان و متخصصان 
منتسب به دستگاه های حاکمیتی آن هم از طریق رسانه ی دولتی شباهت زیادی 
به آب در هاون کوبیدن دارد. آن چه بیش از هر چیزی در این میان موثر است، 
حضور فعالانه ی معتمدان مردم در عرصه های دینی، اجتماعی و هنری و ورزشی 
در یک کارزار انگیزه بخشی برای تزریق واکسن است و راه دیگر انتخاب شده، یعنی 
تشویق و تهدید همزمان این گروه از مردم توسط مسئولان نتیجه ای غیر از مقاوم تر 

شدن باورهای مخالفان واکسن ندارد.
تجربه ی کشورهایی مانند انگلیس، آمریکا، ترکیه، برزیل، هند و ویتنام نشان 
می دهد که ویروس هوشمند کووید19 در هر کشوری که بخواهد مغرورانه از 
پیروزی سخن بگوید و در دام اعداد بیفتد و رکوردشکنی در تزریق واکسن فریبش 
دهد، شعله ور می شود. چاره ی کار تنها نگاه علمی و مبتنی بر شواهد تجربی 
است؛ رویکردی که در میان تصمیم ها و رفتارهای هیجان محور مسئولان امر از 

ابتدای همه گیری تاکنون مغفول مانده است.
* روان شناس

دیگر مانند فتحعلی اویسی 
پیدا نمی شود

بذله گو  مردم دار،  و  طبع  شوخ  اویسی،  فتحعلی 
تا  می کرد  استفاده  فرصتی  هر  از  خنده،  خوش  و 

اطرافیانش را به خنده بیاورد. جذاب کردن و پر نشاط کردن محیط کار برای او 
در اولویت بود. علاقه اویسی به طنز به قدری زیاد بود که تولیدکنندگان او را به 
سمت کارهای کمدی کشیدند در حالی که چهره، قد و قواره او مناسب فیلم های 
جدی و نقش های خشن و منفی بود. گاهی اوقات حتی نقش تگزاسی های 
خلافکار که هفت تیر می کشند، خیلی به او می آمد اما به خاطر خصوصیات 
اخلاقی و شخصیتش که محبت، صمیمیت و وفاداری در آن وجود داشت، او 
را به سمت کارهای کمدی بردند. کارگردانان خوب می دانستند سراغ چه کسی 
بروند، هنرمندی که دائم اهل شوخی و خنده و مزاح است و هنرش هم غیر قابل 
انکار، چرا نباید وارد ژانر کمدی شود؟ همان طنازی هایی که فتحعلی اویسی در 
زندگی اش داشت، روی آنتن تلویزیون هم به نمایش در می آمد. نه تنها خنده های 
خیلی قشنگی داشت و دیگران را هم به خنده می انداخت، بلکه صدای زیبایی 
داشت. آواز خواندن هایش مانند ویگن بود. ویگن هنرمند پاپ خوان بود و آقای 
را  ویگن  آثار  آمریکا،  در  چه  ایران  در  چه  دانشجویی اش  دوران  در  هم  اویسی 
می خواند و صدایش کاملا شبیه او بود. در کارهای کمدی واقعا آثار بی نظیری از 
خودش به جا گذاشت. نکته جالب درباره این هنرمند توانایی او در در بازی کردن 
در ژانرهای گوناگون است هم کمدی بازی کرده هم تاریخی مذهبی؛ نقشش در 
»تنهاترین سردار« و »ولایت عشق« فراموش نمی شود، همان طور که هنرش در 
»دارا و ندار« و »شهر قشنگ« از ذهن نمی رود. خدا رحمتش کند، خیلی تلخ است 
کسی که بخشی از خاطرات آدم را ساخته دیگر در دنیا نباشد و بسیار حیف شد، 

چون دیگر مانند او پیدا نمی شود.

معاون هماهنگی امور عمرانی استانداری قم خبرداد:

واگذاری بیمارستان الهادی به مرکز 
خدمات حوزه علمیه

محسن بهشتی معاون هماهنگی امور عمرانی استانداری قم با اشاره به وضعیت 
بیمارستان و پروژه نیمه کاره الهادی گفت:این بیمارستان از طریق اوقاف و امور 
خیریه استان به مرکز خدمات حوزه علمیه قم واگذار شده است و آنها هر تصمیمی 

که در رابطه با اصل کاربری آن بگیرند مسوولان استان اجرا خواهند کرد.

اخبار

کاظم هژیر آزاد*

 

 امام جمعه قم گفت: قم حرم اهل بیت)ع( است و 
مسئولان امر باید با متجاهران فساد و افرادی که با علم 
و عمد ناهنجاری می کنند، برخورد قانونی، قاطع و 

عبرت آموز داشته باشند. 
آیت الله سید محمد سعیدی در خطبه های نماز 
جمعه این هفته شهر مقدس قم، افزود: شهر قم بر 
اساس روایات معصومین)ع(، دارای تقدس و جایگاه 

با ارزشی بوده و مانند ستاره تابان در جهان اسلام 
برخی  به  نسبت  شهر  این  مردم  و  است  فروزنده 
ناهنجاری های ساختارشکنانه و منافی با حرم اهل 

بیت گله مند هستند.
محیط  یک  خواستار  قم  مردم  اینکه  بیان  با  وی 
شهر  این  فرهنگی  وضعیت  ساماندهی  و  عفیفانه 
مقدس هستند، خاطرنشان کرد: پوشش و حجاب 
برخی مردم در شهر قم متناسب با جایگاه فرهنگی 
و مذهبی این شهر نیست، البته عده ای نسبت به 
این جایگاه بی اطلاع بوده و برخی نیز حدود شرعی 

حجاب و عفاف را نمی شناسند.
تولیت آستان مقدس حضرت فاطمه معصومه)س( 
بر ضرورت تذکر لسانی و برخورد نرم با کسانی که 
نسبت به رعایت احکام الهی بی مبالات بوده و عناد 
و دشمنی ندارند، تأکید کرد و گفت: متأسفانه عده ای 
هم در کمین آمران به معروف و ناهیان از منکر نشسته 
اند و با تذکر لسانی آنها آشوب خیابانی و درگیری به 

راه می اندازند.
وی با اشاره به وقاحت برخی افراد که با بی حیایی در 
شهر مقدس قم سگ گردانی می کنند، اظهار داشت: 
مردم قم این ناهنجاری ها را تحمل نمی کنند و بدون 

تردید باید با این افراد که بعضاً سازماندهی هم شده 
اند، برخورد قاطع و قانونی شود.

سعیدی در بخش دیگری از سخنان خود با اشاره به 
فرمایش مقام معظم رهبری مبنی بر ممنوعیت واردات 
لوازم خانگی خارجی، این اقدام را نشانه راهبردی 
و  تولید  از  حمایت  به  بخشیدن  عینیت  برای  مهم 
توانمندسازی داخلی دانست و گفت: تولیدکنندگان 
ایرانی نیز باید همه تلاش خود را برای بهبود و ارتقاء 

کمی و کیفی تولیدات خود داشتند باشند.
باید  امر  مسؤولان  و  دستگاه ها  اینکه  بیان  با  وی 
تمامی موانع تولید و پیشرفت را در جامعه برطرف 
از  باید  تولیدکنندگان  و  ها  کارخانه  گفت:  کنند، 
از  نیز  مردم  و  کرده  استفاده  شده  ارائه  راهکارهای 

تولیدات ایرانی به خوبی حمایت و استقبال کنند.
خطیب جمعه قم در پایان با اشاره به حلول ماه ربیع 
الاول، واقعه مهم »لیله المبیت« را مورد توجه قرار داد 
و گفت: لیله المبیت شبی است که امیرالمؤمنین 
حضرت علی)ع( برای حفظ جان پیامبر اکرم)ص( 
در بستر ایشان خوابیدند، در حالی که مشرکان قصد 
حمله دسته جمعی به خانه پیامبر و قتل ایشان را 

داشتند.

آیت الله سعیدی در خطبه های نماز جمعه قم:

مسئولان با هنجارشکنان در قم برخورد قاطع داشته باشند

تزریق  با  گفت:  قم  پزشکی  علوم  دانشگاه  رییس 
حدود 842 هزار دوز  واکسن که حدود 576 هزار دوز 
در نوبت اول و 266 هزار دوز در نوبت دوم است، میزان 

واکسیناسیون در قم از مرز 60 درصد عبور کرد.
از  ابتدا  در   : قدیراظهارداشت  محمدرضا  دکتر 
همکاری خوب مردم فهیم قم قدردانی کرده و از افرادی 
که هنوز مراجعه نکرده اند، درخواست داریم تا در اسرع 
وقت به مرکز واکسیناسیون مراجعه تا گرفتار پیک های 

کرونایی نشویم.
به  توجه  افزود:  قم  پزشکی  علوم  دانشگاه  رییس 
واکسیناسیون دانش آموزان و تسریع در این امر مورد 

تاکید بوده که امیدواریم در این زمینه نیز شاهد افزایش 
تزریق ها باشیم.

دکتر قدیرتصریح کرد: با پیگیری های صورت گرفته 
انواع واکسن به میزان کافی وارد استان شده و امید است 
بتوانیم روز به روز شاهد گسترش میزان واکسیناسیون 

باشیم.
واکسیناسیون کرونا تکلیف همگانی و حقی 

عمومی است 
زمان شیوع  در  را  واکسن  از  نکردن  استفاده   ،  وی 
بیماری های فراگیر، نادیده گرفتن حقوق اجتماعی 
واگیر  غیر  بیماری های  در  گفت:  و  خواند  دیگران، 

تمکین نکردن از دستورات بهداشتی و درمانی آسیب 
فردی را به همراه خواهد داشت، اما در بیماری های 
دستورات  از  نکردن  تبعیت  کرونا  جمله  از  فراگیر 
بهداشتی و واکسیناسیون بی توجهی به حقوق همه 

مردم بوده و باعث آسیب رسانی به جامعه می شود.
وی با اشاره به اهمیت تزریق واکسن گفت: اگر موج 
ششم کرونا، شکل بگیرد، قطعا افرادی که واکسن نزده 
اند، مقصر هستند و خود  این افراد طعمه این پیک 
واکسیناسیون  کرد:  تاکید  قدیر  دکتر  بود.  خواهند 
از  و استفاده  تکلیف همگانی و حقی عمومی است 

واکسن، نادیده گرفتن حقوق اجتماعی مردم است.

رییس دانشگاه علوم پزشکی قم :

واکسیناسیون در قم از مرز ۶۰ درصد گذشت

استاندار قم با اشاره به روند رو به رشد واکسیناسیون در قم، گفت: دریافت 2 دُز 
واکسن کرونای دانشجویان، دانش آموزان و کادر آموزشی، شرط لازم برای برگزاری 

کلاس های درس حضوری مدارس و دانشگاه ها است.
بهرام سرمست،  روز چهارشنبه در جلسه ستاد مقابله با کرونای استان، تزریق 
815 هزار دُز واکسن کرونا در استان را مورد توجه قرار داد و در خصوص بازگشایی 
دانشگاه ها و مدارس، گفت: واکسینه شدن کامل دانشجویان، دانش آموزان بالای 
12 سال و کادر آموزشی، شرط لازم برای برگزاری حضوری کلاس های درس مدارس 
و دانشگاه ها است. وی با اشاره به اینکه استمرار رعایت شیوه نامه ها و گسترش 
واکسیناسیون کرونا شرایط امنی برای جامعه ایجاد می کند، افزود: بر اساس تصمیم 
اتخاذ شده کلاس های حضوری دانشجویان تحصیلات تکمیلی در مقاطع دکتری و 

کارشناسی ارشد، به شرط دریافت هر 2 دٌز واکسن کرونا از 15 مهر برگزار می شود.
استاندار ادامه داد: بازگشایی کلاس های حضوری مقاطع کارشناسی و کاردانی نیز 

به شرط دریافت 2 دٌز واکسن کرونا، از پانزدهم آبان بلامانع است.
سرمست همچنین در خصوص ضوابط در نظر گرفته شده برای بازگشایی مدارس، 
گفت: آموزش حضوری مقطع متوسطه دوم از 15 آبان و مقطع متوسطه اول هم از 
هفته اول آذر، به شرط کامل شدن واکسیناسیون تمامی عوامل مرتبط با روند آموزشی 
برقرار می شود. وی در خصوص واکسیناسیون دانش آموزان بالای 12 سال، گفت: در 
این خصوص باید همکاری و پیگیری های لازم از سوی آموزش و پرورش و دانشگاه 

علوم پزشکی شکل بگیرد تا این گروه نیز واکسن خود را به موقع دریافت کنند.
استاندار قم ادامه داد، گفت: برای واکسیناسیون کارکنان دولت نیز مقرر شد تا بسته 
پیشنهادی از سیاست های تشویقی در کنار سیاست های بازدارنده ارائه شود تا ضریب 

اطمینان بالایی برای روند خدمت رسانی در استان داشته باشیم.
سرمست در خصوص واکسیناسیون اتباع خارجی هم، گفت: با تمهیدات در نظر 

گرفته شده اتباع مجاز و غیرمجاز نیز در حال دریافت واکسن کرونا هستند.
واکسن نزده در تیر رس موج بعدی کرونا هستند

معاون سیاسی امنیتی استاندار قم نیز در این جلسه با انتقاد از واکسن هراسان 

گفت: ویروس کرونا در موج جدید در کمین واکسن نزده ها نشسته است. 
بیژن سلیمان پور ضمن هشدار به واکسن هراسان و واکسن نزده ها در استان گفت: 
واکسن نزده ها به هوش باشند ویروس کرونا در موج جدید در کمین آنها نشسته 

است؛:
وی تصریح کرد: طبق ارزیابی ها و برآوردهای متخصصان پزشکی و درمانی افرادی 
که هنوز اقدام به تزریق واکسن نکرده اند طعمه اصلی موج بعدی کرونا خواهند شد 
و متأسفانه هیچ گونه محدودیتی در فضای مجازی برای واکسن هراسان وجود ندارد.

وی افزود: هیچ گونه تعللی در زمینه واکسیناسیون عمومی پذیرفتنی نیست و در 
استان 40 دستگاه اجرایی عملکرد خود در رابطه با واکسیناسیون و تشویق مردم به 

روند دریافت واکسن را ارائه کرده اند.
 دستورالعمل های جدید آرامستانهای قم

در  تجمعات  مبحث   ، جلسه  دراین  نیز  قم  شهرداری  شهری  خدمات  معاون 
آرامستان ها را مورد توجه قرار داد و بیان کرد: برای رعایت پروتکل های بهداشتی و 
جلوگیری از تجمعات خطرآفرین در آرامستانهای شهر قم جلسه ای با حضور فرماندار 

تشکیل شده است.
عباس ذاکریان ادامه داد: اقناع سازی مردم جهت عدم تجمع در آرامستان به 
عنوان رویکرد اصلی شهرداری قم با نصب اطلاعیه و بنرهای تبلیغاتی در سطح شهر 

و آرامستانها نصب شده است.
به گفته وی، طبق تصمیمات استانی مراسم تشییع در آرامستانها نباید بیش از 45 

دقیقه به طول بکشد و افراد حاضر نیز نباید از 70نفر تجاوز نماید.
ذاکریان خاطرنشان کرد: با هماهنگی با مسوولان استانی از خانواده متوفیان 
نیز تعهدی نسبت به رعایت پروتکل های بهداشتی در برگزاری مراسم تشییع گرفته 

می شود.
وی با اشاره به تدابیر انجام شده جهت بهبود وضعیت رعایت شیوه نامه بهداشتی در 
آرامستانهای شهری، تاکید کرد: طی یک هفته گذشته وضعیت رعایت پروتکل های 

بهداشتی در آرامستانها صعودی و به سمت مطلوبیت در حرکت است.

استاندار قم اعلام کرد:

دریافت ۲ دُز واکسن کرونا شرط برگزاری آموزش حضوری 

مهدی ملک محمد*

ریال  میلیارد  از اختصاص 310  ارتباطات وفناوری اطلاعات قم  مدیرکل 
اعتبار از محل بند الف تبصره 18 قانون بودجه 1400 برای ایجاد، توسعه 
اشتغال و کارآفرینی در حوزه ارتباطات و فناوری اطلاعات استان خبر داد.     

جواد غلام پور در جلسه کمیته استانی تبصره 18 با اشاره به طرح های 
حوزه  شرکت های  به  تسهیلات  پرداخت  تاکنون  داشت:  اظهار  حمایتی، 
فن آوری اطلاعات استان از محل بند ب تبصره 18 ماده واحده قانون بودجه 
بوده که از این محل طرح های 16 شرکت متقاضی تسهیلات در کارگروه 

استانی وجوه اداره شده تصویب شده است.
وی در ادامه افرود: بالا بودن دستمزد نیروهای متخصص، بالا بودن ریسک 
در برنامه های نوآورانه و کمبود ساز و کارهای حمایت جسورانه، تمرکز اغلب 
بنگاه های کسب و کار بر بازارهای کوچک و ناپایدار، کمبود نهادها و منابع 
مناسب برای پشتیبانی و توسعه کسب و کارهای نوپا و کمبود نقدینگی جهت 
اجرای طرح ها و قراردادها از جمله مشکل های بخش ارتباطات و فناوری 

اطلاعات در حوزه اشتغال است.

این مسئول بیان کرد: برنامه وزارت ارتباطات و فناوری اطلاعات در خصوص 
بند الف تبصره 18 زیر برنامه های حمایت از اشتغال زایی شرکت های نوپا و 
غیرنوپا فاوا، حمایت از توسعه پلتفرم ها و عرضه کنندگان روی پلتفرم، حمایت 
از آموزش و برگزاری رویداد، حمایت از توسعه کسب و کارهای سنتی بر بستر 

آنلاین، تسهیلات سرمایه در گردش و نیز طرح های ملی را شامل می شود.
اعتبارهای  حداکثری  جذب  برای  اداره کل  این  تلاش  به  اشاره  با  وی 
اختصاص یافته در حوزه ارتباطات و فناوری اطلاعات استان، افزود: دارا بودن 
بُرش استانی از ویژگی های مثبت این برنامه است، که این امکان را برای هر 
استان ایجاد می کند در خصوص طرح های استانی بتواند راساً اقدام به بررسی 

طرح ها نموده و متقاضی را به طور مستقیم به بانک عامل معرفی نماید.
تهیه  به  منوط  فوق  برنامه  اجرای  کرد:  تصریح  همچنین  پور  غلام 
درخواست  گرفتن  جهت  سامانه  سازی  آماده  اجرایی،  دستورالعمل های 
متقاضیان و عقد قرارداد عاملیت با موسسه های عامل می باشد که توسط 

سازمان فناوری اطلاعات در حال پیگیری است.  

مدیرکل ارتباطات و فناوری اطلاعات  استان قم خبرداد:

اختصاص۳۱۰ میلیارد ریال برای اشتغال  درحوزه ارتباطات 

کل  اداره  راه های  ابنیه  نگهداری  اداره  رئیس   
قالب  در  گفت:  قم  جاده ای  حمل ونقل  و  راهداری 
استان  جاده ای  پل  دستگاه  چند  بهسازی  قرارداد 
و با اعتباری بالغ بر 33 میلیارد ریال طرح تعمیر و 
به  آزادراه قم - تهران موسوم  ایمن سازی پل ورودی 

سنجر عملیاتی شد. 
جعفر اویسی در گفت و گویی افزود: طرح تعمیر و 
ایمن سازی پل سنجر که در زمره پل های بزرگ و مهم 
استان است درقالب قرارداد بهسازی چند دستگاه پل 

جاده ای دیگر در سطح راه های استان اجرایی شد.
وی میزان اعتبار تخصیصی قرارداد مذکور را بیش از 
33 میلیارد ریال ذکر و اضافه کرد: تامین اعتبار مذکور 
از طریق منابع سازمان راهداری و حمل ونقل جاده ای 

صورت گرفته است.
بازه زمانی اجرا و تکمیل طرح یادشده را سه  وی 
ماه عنوان و خاطرنشان کرد: با توجه به تمهیدهای 

به عمل آمده طرح تعمیر و ایمن سازی پل سنجر که 
از نیمه مردادماه امسال آغاز شده و همچنین سرعت 
مناسب عملیلت اجرایی طرح، شاهد یهره برداری از 

آن در آبان ماه سال جاری خواهیم بود.
اویسی در خصوص اهداف اجرایی این طرح مهم 
مکانی  موقعیت  به  توجه  با  کرد:  تصریح  جاده ای، 
از  بوده و حفاظ فلزی قبلی آن  پل که دارای قوس 
استحکام لازم برخوردار نبوده و در صورت انحراف و 
برخورد خودرو با آن احتمال سقوط وجود داشت، به 

اصلاح ساختاری آن اقدام شد.
وی ادامه داد: به دلیل شدت آسیب های وارده به درز 
انبساط پل که موجب شکستگی در برخی نقاط شده 
و نارضایتی رانندگان را نیز در پی داشته، به ترمیم آن 

اقدام می شود.
اویسی درادامه به مهمترین اقدام هایی که در راستای 
است  اجرا  حال  در  سنجر  پل  ایمن سازی  و  تعمیر 

پرداخت و بیان داشت: به منظور تقویت و ایمن سازی 
تعمیر  ضمن  پل  جانبی  حفاظ های  حداکثری 
نرده های فلزی به اجرای حفاظ بتُنی تک شیب بتُنی 

مسلح اقدام خواهد شد.    
وی ترمیم و اصلاح درز انبساط پل سنجر را در زمره 
دیگر اقدام های این طرح دانست و افزود: به دلیل 
موقعیت عرشه پل که در برخی نقاط آن با پدیده جمع 
شدگی آسفالت و یا به اصطلاح فتیله شدن مواجه 
هستیم، جهت بهسازی آن به تراش آسفالت و استفاده 

از دال بتُنی اقدام به عمل خواهد آمد.
اویسی در پایان ضمن تاکید بر رعایت کامل جوانب 
ایمنی توسط رانندگان یادآور شد: به دلیل موقعیت 
پل ورودی آزادراه قم – تهران و ترافیک چشمگیر آن، 
و شد می نمایند،  آمد  این مسیر  از  که  رانندگانی  از 
طرح  مجریان  با  را  لازم  تعامل  می شود  درخواست 

داشته باشند.

رئیس اداره نگهداری ابنیه راه های استان قم خبرداد:

آغازطرح بهسازی پل ورودی آزادراه قم - تهران 
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بازتاب

مفقودی )نوبت دوم(
 ))بدین وسیله به اطلاع میرساند:

مورخ  نامه شماره 1/204/1  ثبت 578/آقای سید محمد علی خوشرو طی  به شماره  کامل  شرکت 
1400/6/29 اعلام نموده که پروانه بهره برداری/جواز تاسیس شماره 8885 مورخ 61/8/12 آن شرکت/
شخص مفقود وتقاضای صدور پروانه بهره برداری/جواز المثنی نموده است.لذا مراتب طی دو نوبت وبه فاصله 
15 روز آگهی میشود چنانچه هر شخصی اعم حقیقی یا حقوقی نسبت به حقوق مربوط به پروانه/جواز یاد 
شده ادعایی دارند با در دست داشتن مستند ادعا حداکثر تا تاریخ 1400/08/02به سازمان صنعت،معدن 
و تجارت استان قم مراجعه نمایند.در غیر این صورت بعد از انقضای مهلت مذکور نسبت به صدور پروانه/جواز 

المثنی اقدام خواهد شد.((
تاریخ انتشار:۱400/07/۱7

مفقودی )نوبت دوم(
))بدین وسیله به اطلاع میرساند:

شرکت الرحمن به شماره ثبت 410/آقای سید محمد علی خوشرو طی نامه شماره 1/102/1 مورخ 
1400/6/29 اعلام نموده که پروانه بهره برداری شماره 4180 مورخ 61/4/14 آن شرکت/شخص مفقود 
وتقاضای صدور پروانه بهره برداری/جواز المثنی نموده است.لذا مراتب طی دو نوبت وبه فاصله 15 روز آگهی 
میشود چنانچه هر شخصی اعم حقیقی یا حقوقی نسبت به حقوق مربوط به پروانه/جواز یاد شده ادعایی 
دارند با در دست داشتن مستند ادعا حداکثر تا تاریخ 1400/08/02به سازمان صنعت،معدن و تجارت 
استان قم مراجعه نمایند.در غیر این صورت بعد از انقضای مهلت مذکور نسبت به صدور پروانه/جواز المثنی 

اقدام خواهد شد.((
تاریخ انتشار:۱400/07/۱7
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اجتماعی

مدیرکل اوقاف و امور خیریه استان قم:

وقف علمی همراهی با رهبر انقلاب
 در اعتلای ایران است

مدیرکل اوقاف و امور خیریه استان قم گفت: رهبر معظم انقلاب پرچم علم و دانش و 
دانایی را برافراشته اند و نباید اجازه بدهیم ایشان تنها بمانند، یکی از راه های همراهی با 

ایشان در این زمینه هم می تواند وقف علمی باشد.
  حجت الاسلام والمسلمین عباس اسکندری در ویژه برنامه شمیم بهشت که سه شنبه 
عصر و به مناسبت دهه وقف و 28 صفر از جوار حرم مطهر امامزاده سید علی)ع( به 
صورت زنده روی آنتن سیمای مرکز قم رفت اظهار کرد: ضروری است با توجه به نیازهای 
روز جامعه، بیش از اینها برای ترویج و تبلیغ وقف به خصوص وقف هایی که ناظر به مسائل 

اساسی هستند تلاش کنیم.
وی افزود: وضع موقوفات استان قم نسبت به سایر استان ها تقریبا مناسب است چرا که 

در طول تاریخ، مردم قم اهمیت زیادی برای وقف قائل بوده اند.
اینکه رعایت همه جهات شرعی و  با بیان  مدیرکل اوقاف و امور خیریه استان قم 
قانونی وقف بر کارشناسان و مدیران این اداره لازم است گفت: اوقاف امین واقفان است 
و حق هیچگونه دخل و تصرف در موقوفات را ندارد. وی ادامه داد: هزینه های جاری 
اداره اوقاف از محل منابع دولتی است و برای این موارد هم از عواید موقوفات استفاده 
نمی شود. اسکندری با تاکید بر تقویت فرهنگ وقف در جامعه عنوان کرد: آنقدر که 
مشغول موقوفات شده ایم در زمینه تبلیغ برای وقف های جدید کار نکرده ایم و این امر باید 

با فعالیت های بیشتر جبران شود.
مدیرکل اوقاف و امور خیریه استان قم گفت: لازم است از طرق مختلف از جمله فضای 
مجازی برای نهادینه کردن مسئله وقف در جامعه استفاده کنیم و واقفان را به سمت وقف 

بر اساس نیازهای روز سوق دهیم.
وی خواستار توجه به وقف در متون درسی شد و افزود: از زمانی که شیوع کرونا در 
جامعه شدت گرفت، ظرفیت های موقوفات در قم مورد بررسی قرار گرفتند تا بتوانیم 
بیشترین بهره وری را داشته باشیم؛ نخستین مورد تامین دارو و درمان بیماران نیازمند 
بود که در همین راستا، رزمایش سلامت با همکاری بسیج جامعه پزشکی استان قم و با 

محوریت بقاع متبرکه در چندین مرحله اجرایی شد.
اسکندری تصریح کرد: در طول این مدت علاوه بر ویزیت بدون هزینه، داروی رایگان 
هم برای بیماران نیازمند خریداری و هزینه عمل های جراحی و بستری در بیمارستان هم 
از محل عواید موقوفات تامین شد، علاوه بر این برخی تجهیزات پزشکی هم خریداری 

شد و در اختیار مراکز درمانی قرار گرفت.
مدیرکل اوقاف و امور خیریه استان قم به آزادی زندانیان جرایم غیر عمد از محل عواید 
موقوفاتی با همین نیت گفت: در طول سال گذشته ده ها نفر از این افراد طی هماهنگی 

با دادگستری کل استان قم به جمع خانواده بازگشتند و این روند همچنان ادامه دارد.
هزینه۱9 میلیارد تومان برای انجام امور خیریه از محل عواید موقوفات 

وی با بیان اینکه تهیه و توزیع 200 هزار پرس غذای گرم بین نیازمندان، از دیگر 
اقداماتی بوده که با همکاری خیرین و از محل عواید موقوفات در استان قم انجام شده 
است خاطرنشان کرد: تخفیف اجاره برای کسبه  شاغل در مغازه های استیجاری اوقاف از 

دیگر اقداماتی بوده که در دوران شیوع کرونا انجام شده است.
اسکندری به هزینه کرد 19 میلیارد تومان در طول دو سال گذشته برای انجام امور 
خیریه از محل عواید موقوفات در قم عنوان کرد: امروز به برکت پیروزی انقلاب اسلامی، 
در نظامی که ولی فقیه جامع الشرایط در رأس آن حضور دارد، موقوفات بسیاری احیا 

شده اند و در مسیر صحیح و مطابق نیت واقفان از آنها استفاده می شود.
مدیرکل اوقاف و امور خیریه استان قم افزود: حفظ عین موقوفات و اجرای امینانه نیت 
واقفان، دو وظیفه محوری سازمان اوقاف است و البته بر این مسئله نظارت جدی هم 
وجود دارد. وی تصریح کرد: رهبر معظم انقلاب پرچم علم و دانش و دانایی را برافراشته اند 
و نباید اجازه بدهیم ایشان تنها بمانند، یکی از راه های همراهی با ایشان در این زمینه هم 

می تواند وقف علمی باشد.
و  است  پشتوانه  نیازمند  اجتماعی،  و  اقتصادی  مشکلات  حل  گفت:  اسکندری 
وقف های علمی می توانند این پشتوانه را به خوبی فراهم کنند و به این ترتیب در آینده، 
شاهد تحولات چشمگیری خواهیم بود زیرا اگر حوزه پژوهش را متکی به منابع دولتی 
بدانیم، با کاهش قیمت یا فروش نفت، مشکلات جدی به وجود می آید بنابراین باید 
پشتوانه های مالی ماندگاری برای تحقیقات علمی فراهم کرد که بهترین آنها وقف است.

 
مدیر صندوق قرض الحسنه امداد ولایت استان قم خبرداد:

پرداخت ۱۹ میلیارد و ۷۰۰ میلیون تومان 
وام  قرض الحسنه به نیازمندان 

مدیر صندوق قرض الحسنه امداد ولایت استان قم از پرداخت 19 میلیارد و 700 
میلیون تومان تسهیلات قرض الحسنه به دو هزار و 458  نفر از نیازمندان قمی در نیمه 

نخست امسال خبر داد.
امیر باوندپوری، با بیان اینکه در 6 ماهه نخست امسال 19 میلیارد و 700 میلیون تومان 
به افراد نیازمند استان پرداخت شد اظهارداشت: این تسهیلات از طریق این صندوق و 
بانک قرض الحسنه مهر ایران پرداخت شده است که نسبت به نیمه نخست پارسال 57 

درصد افزایش داشته است. 
وی با اشاره به اینکه این تسهیلات برای درمان، مسکن، اشتغال، ازدواج و تحصیل افراد 
نیازمند و متقاضی صرف می شود تصریح کرد: تسهیلات کارگشایی قابل پرداخت از 
طریق این صندوق تا 20 میلیون تومان و تسهیلات اشتغالزایی تا 30 میلیون تومان است 
که سقف وامهای مربوط به کسب و کار با معرفی به بانک ها به 100 میلیون تومان هم 
می رسد. باوندپوری ترویج و نهادینه سازی فرهنگ قرض الحسنه و پرداخت تسهیلات 
به نیازمندان را از مهمترین اهداف این صندوق برشمرد و گفت: از سپرده گذاری خیران، 

ادارت و سایر شرکت ها نیز برای تحقق این هدف استقبال می کنیم.
مدیر صندوق قرض الحسنه امداد ولایت استان قم با اشاره به اینکه این صندوق به 
شبکه شتاب متصل است افزود: برنامه ریزی هدفمند و تسریع در پرداخت تسهیلات از 
ویژگی های مهم این صندوق است که سپرده گذاران و وام گیرندگان می توانند به آسانی 

از خدمات آن استفاده کنند.
 

سرپرست اداره کل کتابخانه های عمومی قم:

کتابخانه مرکزی قم به زودی افتتاح می شود
سرپرست اداره کل کتابخانه های عمومی استان از افتتاح کتابخانه مرکزی قم تا پایان 

پاییز فصل جاری خبر داد. 
به گزارش  روابط عمومی اداره کل کتابخانه های عمومی قم، جلسه شورای اداری 
کتابخانه های عمومی استان قم، روز دوشنبه با حضور سجاد عمرانی، سرپرست اداره کل 

کتابخانه های عمومی استان و جمعی از کارشناسان در کتابخانه مرکزی قم برگزار شد.
در این جلسه، گزارشی از آخرین وضعیت پروژه کتابخانه مرکزی قم از لحاظ آماده 
سازی تجهیزات، منابع و شرایط لازم جهت بهره برداری و افتتاح در پاییز سالجاری ارائه و 

برنامه ریزی های مرتبط با افتتاح این کتابخانه انجام شد.
عمرانی، در این نشست از دستور مساعد علیرضا مختارپور دبیرکل نهاد کتابخانه های 
عمومی کشور در تامین بودجه لازم جهت افتتاح کتابخانه مرکزی قم خبر داد و اظهار 
داشت که این کتابخانه به زودی افتتاح خواهد شد. همچنین پس از جلسه، بازدیدی 
از بخش های مختلف کتابخانه مرکزی به منظور بررسی و شناخت فرایندهای کاری لازم 
جهت افتتاح، انجام شد. پروژه کتابخانه مرکزی قم از مصوبه های سفر مقام معظم رهبری 

به قم است که پس از ده سال در پاییز امسال افتتاح خواهد شد.

مدیرعامل شرکت توزیع نیروی برق استان قم :

مشکلات شبکه برق شهرستان 
جعفرآبادبرطرف می شود

در جلسه ای با حضور فرماندار قم، مدیرعامل شرکت توزیع نیروی برق استان، شهردار، 
بخشداران و دهیاران جعفرآباد بر ضرورت رفع مشکل های شبکه برق این شهرستان تاکید 

شد. 
مدیرعامل شرکت توزیع نیروی برق استان قم در این جلسه، ضمن ارایه گزارشی از 
اقدام های صورت گرفته در این شهرستان، اظهار داشت: طول شبکه فشار متوسط 
و ضعیف در شهرستان جعفرآباد بیش از 620 کیلومتر است و شمار مشترکان این 

شهرستان بالغ بر 11 هزار تَن می باشد.
مهدی آهنین پنجه در ادامه، گفت: جهت تبدیل شبکه سیمی به کابل خودنگهدار 
در شهرستان جعفرآباد پس از انجام فرایند قانونی و انتخاب پیمانکار، به سرعت کار 

بهینه سازی شبکه پیگیری و دنبال خواهد شد.

همزمان با هفته ملی کودک صورت می گیرد؛

اجرای ۴۰ برنامه متنوع فرهنگی، هنری 
ویژه کودکان قمی 

مدیر کل کانون پرورش فکری کودکان و نوجوانان قم، گفت: همزمان با هفته ملی 
کودک، 40 برنامه متنوع ویژه این گروه سنی در استان اجرا می شود.

اعلام  خبری  نشست  در  مهرماه  چهاردهم  ظهرروزچهارشنبه  حجتی   حامد 
برنامه های هفته ملی کودک در قم که در مرکز شماره 5 کانون پرورش فکری کودکان 
و نوجوانان برگزار شد، به قدمت بیش از نیم قرن فعالیت کانون در قم اشاره کرد و 
اظهارداشت: در حال حاضر کانون قم با 10 مرکز فرهنگی پذیرای 2 هزار کودک 

و نوجوان است.
کتاب  برای  مناسب  فضای  ایجاد  بر  علاوه  کانون  ویژگی  مهم ترین  افزود:  وی 
در  نوجوانان  و  کودکان  استعدادهای  شکوفایی  و  هدایت  کشف،  کتابخوانی؛  و 

حوزه های علمی، فرهنگی، هنری و ادبی است.
حجتی از تمرکز برنامه های کانون در مرکز شماره 10 واقع در پردیسان خبر داد و 
گفت: این مرکز دومین مرکز بزرگ کانون پرورش فکری کودکان و نوجوانان کشور به 

شمار می رود که از برکات سفر رهبر انقلاب به قم بود.
وی، رخداد هفته ملی کودک را یکی از نقاط عطف برنامه های کانون پرورش 
فکری کودکان و نوجوانان عنوان کرد و گفت: امسال برنامه های هفته ملی کودک 
در قم از روز جمعه 16 مهرماه با شعار »حال خوش کودکی، رنگ خوش زندگی« 
آغاز می شود. وی از برگزاری هفت عنوان برنامه عمومی و بیش از چهل عنوان برنامه 
اختصاصی در هفته ملی کودک خبر داد و افزود: برنامه های امسال در چهار سطح 
واحد سیار روستایی، مراکز 10 گانه کانون، اجرای برنامه های کودکانه در سطح شهر 

و فضای مجازی پیش بینی شده است.
برنامه های هفته ملی کودک شادتر از سالهای قبل  خواهد بود

وی با اشاره به نامگذاری شانزدهم تا بیست ویکم مهر به عنوان هفته ملی کودک، 
گفت: برگزاری این رخداد ملی در سال های گذشته به دلیل همزمانی با ایام محرم 
و صفر کمرنگ تر بود اما امسال به دلیل همزمانی با آغاز ماه ربیع الأول، برنامه های 

متنوع تری پیش بینی شده است تا شاهد فضای نشاط آوری برای کودکان باشیم.
مدیرکل کانون پرورش فکری کودکان و نوجوانان قم در ادامه به تشریح برنامه های 
هفته ملی کودک در قم پرداخت و اظهار کرد: روز جمعه 16 مهر با عنوان »کودک، 
صلح، بازی و نشاط« نام گذاری شده که از جمله برنامه های این روز می توان به برنامه 

شادپیمایی عروسک ها و تجمع نمادین کودکان در بوستان علوی قم اشاره کرد.
حجتی تصریح کرد: همچنین در همین روز، پویش »عکس من و عروسکم« ویژه 
کودکان و پویش عکس »میهمانان سرزمینم« ویژه نوجوانان در فضای مجازی دنبال 

می شود. 
وی به نام گذاری روز شنبه 17 مهر به »کودک، باورهای دینی و معنویت« اشاره 
کرد و افزود: در این روز، واحد سیار روستایی کانون به روستای سراجه زادگاه شهید 

حسین فهمیده اعزام می شود و برنامه های فرهنگی هنری ادبی اجرا می کند.
مدیرکل کانون پرورش فکری کودکان و نوجوانان قم تصریح کرد: اجرای برنامه های 
فرهنگی هنری ادبی در مرکز شماره یک کانون، تکریم از فرزندان شهدای مدافع حرم 

و افتتاح خانه بازی پردیسان از دیگر برنامه های پیش بینی شده 17 مهر است.
حجتی در ادامه به برنامه های روز یکشنبه 18 مهر با عنوان »کودک، خانواده، 
آموزش و مهارت های زندگی« اشاره کرد و افزود: در این روز، برنامه های فرهنگی، 
هنری و ادبی کانون در کوه خضر نبی و ویژه برنامه »قرار مهربانی« با هدف تکریم 
کودکان بی سرپرست دختر خیابان شاه ابراهیم در مرکز شماره هفت برگزار می شود.

وی افزود: همچنین در روز دوشنبه 19 مهر با عنوان »کودک، امنیت، بهداشت 
و سلامت جامعه«،  برنامه های فرهنگی، هنری و ادبی در روستاهای بخش کهک و 

مراکز شماره 6 و 10 کانون واقع در باجک و پردیسان اجرا می شود.
برنامه های  کرد:  اضافه  قم  نوجوانان  و  کودکان  فکری  پرورش  کانون  مدیرکل 
روز سه شنبه 20 مهر با عنوان »کودک، کتاب، هنر و ادبیات« با اجرای برنامه های 
فرهنگی هنری ادبی در بوستان شهید بنیادی و مرکز شماره 4 کانون در شهرک امام 
حسن)ع( دنبال می شود و مهم ترین برنامه کانون در این روز، برگزاری ویژه برنامه روز 

ملی بزرگداشت حافظ در مرکز خوانش متون کهن در مرکز شماره 10 کانون است.
ضرورت توجه به جایگاه کودکان در تصمیم گیری مسئولان 

حجتی در ادامه به برنامه های روز چهارشنبه 21 مهر با عنوان »کودک، هویت، 
میراث طبیعی و فرهنگی« اشاره کرد و افزود: اجرای برنامه در بوستان هاشمی، 
برگزاری ویژه برنامه »نه به اعتیاد« در مرکز شماره 8  واقع در خیابان امامزاده  ابراهیم، 
رونمایی از »قصه های محیط زیستی« و برگزاری بزرگداشت مرحوم حجت الاسلام 
راستگو در خانه تاریخی زند از جمله برنامه های ششمین روز کانون در هفته ملی 

کودک به شمار می رود.
وی خاطرنشان کرد: در روز پنجشنبه 22 مهر با عنوان »کودک، رسانه و فناوری های 
نوین« شاهد اجرای برنامه های فرهنگی هنری ادبی در روستاهای بخش جعفریه، 
ویژه برنامه »قرار مهربانی« با هدف تکریم کودکان بی سرپرست پسر و افتتاح رادیو 

کانون خواهیم بود.
مدیرکل کانون پرورش فکری کودکان و نوجوانان در ادامه از تلاش برای افتتاح دو 
مرکز کانون در شهرستان های تازه تأسیس کهک و جعفرآباد قم خبر داد و گفت: با 
پیگیری های صورت گرفته و اختصاص ردیف بودجه عمرانی، مراکز فرسوده کانون تا 

پایان سال تعمیر و تجهیز می شوند.
حجتی در بخش پایانی گفت وگوی خود با خبرنگاران، از کودکان به عنوان یکی 
از گروه های آسیب دیده  کرونا یاد کرد و گفت: کرونا هم موجب اختلالاتی در دوران 
تحصیلی کودکان و نوجوانان شد و هم نشاط و تحرک فصل کودکی را از آنها سلب 

کرد.
وی بر ضرورت توجه به جایگاه کودکان در تصمیم گیری مسئولان تأکید کرد و 
گفت: از مسئولان درخواست می کنیم در کنار پیوست های امنیتی، فرهنگی و 
رسانه ای توجه ویژه ای به حوزه کودکان و نوجوانان در بحران هایی نظیر کرونا داشته 

باشند تا سلامت روح و روان کودکان حفظ شود.
وی با تأکید بر اینکه آسیب وارد شده به کودکان در دوران کرونا غیرقابل جبران 
است، گفت: کودکان را باید وارد معادلات تصمیم گیری استان کرد و می توان با 

رعایت شیوه نامه ، فضاهای مرتبط با کودکان را بازگشایی کرد.

دبیر هفته ملی کودک کانون پرورش  فکری کودکان و نوجوانان قم خبر داد؛

عضویت رایگان کودکان در کانون
 به مناسبت هفته ملی کودک

 دبیر هفته ملی کودک کانون پرورش فکری کودکان و نوجوانان قم از عضویت 
رایگان کودکان و نوجوانان 4 تا 16 ساله در کانون به مناسبت هفته ملی کودک خبر 

داد.
سید امیر طباطبایی  ظهر روز چهارشنبه 14 مهرماه در نشست خبری اعلام 
برنامه های هفته ملی کودک در قم که در مرکز شماره 5 کانون پرورش فکری کودکان 
و نوجوانان برگزار شد، با اشاره به آغاز برنامه های هفته ملی کودک از روز 16 مهر ماه، 
از طرح عضویت رایگان در کانون خبر داد و گفت: کودکان و نوجوانان 4 تا 16 ساله 
می توانند در روزهای 16 و 17 مهرماه با مراجعه به مراکز 10 گانه کانون در سطح 
شهر یا مراجعه به سایتqom.kpf.ir  نسبت به ثبت نام و عضویت خود در کانون اقدام 
کنند. وی تصریح کرد: همچنین شش برنامه مجازی با عنوان »ساعت کودکی« از 

روز شنبه 17 مهر با حضور کارشناسان حوزه کودک از ساعت 18 پخش می شود.
طباطبایی بر ضرورت توجه به حوزه کودک و نوجوان در کشور تأکید کرد و گفت: 
سیاست گذاران فرهنگی کشور می توانند با تشکیل وزارت »کودک و خانواده«، یک 

نظام منسجم تربیتی را پایه ریزی کنند.
وی افزود: آموزش و پرورش به دلیل نوع فعالیت های آموزشی خود قادر نیست که 

در حوزه تربیت و پرورش استعدادهای کودکان متمرکز شود.     
طباطبایی با اشاره به اینکه کانون قم جزو استان های درجه سه کشور به لحاظ 
اداری به شمار می رود، گفت: متأسفانه استان قم از سال 1349 تا 1380 سه مرکز 
بیشتر نداشت در حالی که امروز بر اساس تعداد جمعیت قم باید حداقل 30 مرکز 

داشته باشد.
دبیر هفته ملی کودک کانون پرورش فکری کودکان و نوجوانان قم تأکید کرد: 
در استان قم باید حداقل 20 مرکز ثابت دیگر راه اندازی شود که نیازمند همراهی و 

مشارکت مسئولان استان و شهرداری قم است.
تا زمانی که ردیف بودجه اجرایی نداشته باشیم و کمک به  طباطبایی افزود: 

مجموعه کانون نشود، نمی توان انتظار پیشرفت چشمگیری داشت.
وی تصریح کرد: با اضافه کردن حداقل 5 مرکز می توان به لحاظ اداری، کانون قم 
را از درجه سه به درجه دو ارتقا داد که با این اتفاق، الگوی استخدامی و تزریق بودجه 

کانون نیز تغییر می کند.

اگر می خواهید یک مرد قمی 50 تا 60 ساله را 
ثبت کنید و در موزه بگذارید تا آیندگان در خصوص 
مردهای قمی اصیل قضاوت کنند، خودتان را خیلی 
آزار ندهید، کافی است دو سریال باغچه مینو و بدون 
شرح و فیلم مادرزن سلام او را ببینید تا متوجه شوید 

یک مرد قمی دقیقا چه زوایایی دارد.
 1400 مهرماه   13 فردویی،  اویسی  فتحعلی 
از جهان فروبست. درحالی که  خورشیدی، چشم 
هفتاد و شش پاییز و زمستان و هفتاد و پنج تابستان و 

بهار را به چشم دیده بود.
چند روز پیش بود که خبر کما رفتن او در سایت ها 
و شبکه های اجتماعی پیچید. سکته مغزی و کما، 
تایید و تکذیب های خانواده و دوستانش؛ اما هرکه 
این چند خبر را در کنار هم می گذاشت می دانست 
که باید چند روز دیگر منتظر شنیدن چنین خبری 

باشد.
از فتحعلی اویسی خیلی چیزا می شود گفت. آنچه 
سالها پیش در خصوص او می شد گفت همین چند 
کلمه بود؛ مردی عبوس و جدی با ابروهای پر پشت و 

چشم های سبز درشت و برجسته. 
کارنامه هنری فتحعلی اویسی اما، دو روی کاملا 
بود.  اوایل دهه هشتاد  تا  متضاد داشت. یک روی 
کارکتری خشن و بی اعصاب و مرموز که جان می 
داد برای فیلم های تاریخی؛ از سرداران مغول گرفته تا 

سرداران لشکر معاویه و یزید.
روی دیگر سکه فتحعلی اویسی پس از سریال بدون 
شرح و باغچه مینو بود که در اوایل دهه هشتاد او را 
به محبوب ترین کمدین ایران مبدل کرد. یک تغییر 

چهره تاریخی در سینمای ایران.
کاری که مهدی مظلومی در تغییر چهره هنری با او 
کرد را تنها می توان با تعویض طلایی الکنو، سرمربی 
تیم ملی روسیه در فینال المپیک لندن مقایسه کرد 
پست  به  زن  سرعتی  موزرسکی  پست  تغییر  با  که 
قدرتی، بازی باخته را برد و دنیا را میخکوب کردو البته 
ایران را بالاتر از برزیل در جدول رده بندی المپیک 

قرارداد.
او از یک چهره منفی در سینمای ایران به محبوب 
ترین و با مزه ترین کارکتر یک دهه تلوزیون و سپس 
سینمای ایران مبدل شد. به حدی که دیگر کسی 
دوست نداشت گذشته جدی او را نیز به خاطر بیاورد. 
نوع حرف زدنش، بداهه گویی های استثنایی اش، 
صدای مخملی، خنده های انفجاری و نمک ذاتی 
قمی اش او را در ذهن ها به یک چهره محبوب در 

تلوزیون ایران مبدل کرد.
فتحعلی قمی بود یا نبود؟

چند بار از او سوال شده بود که اهل کجا است؟ او 
هم همیشه میگفت اهل »فردو«. روستایی در استان 
قم. سالهای کودکی اش را در این روستا وشهر قم 
گذارنده بود. بسیاری از همکلاسی هایش هنوز از 
او حرف میزنند و او را با همان اسامی که در آن زمان 

صدا می زدند به یاد می آورند. 
هم  او  ما(که  محله  )بقال  تقی  آقا  حاج  مرحوم 
فردویی بود. یک خاطره جالب از او نقل می کرد. 
میگفت در مدرسه و در اواسط دهه 30 معلم از همه 
بچه ها سوال کرد که در آینده دوست دارید چه کاره 
شوید؟ هر کسی یک شغل را گفت. یکی می خواست 
طبیب شود و یکی می خواست نانوا شود و دیگری 
هم نجار. ولی فتحعل)نامی که حاج آقا تقی همیشه 
با این عنوان او را خطاب می کرد( با همان ته صدای 
از پشت گلویش گفت که می خواهم »شوفر ماشین 
بلبو شوم«. منظورش همان ماشین ولوو سوئدی بود.
فرود  که  بود  باری گفته  او چند  که  درست است 
استان  در  مکانی  نظر  از  و  است  کاشان  نزدیک 
می  قم  با  را  فردو  هم  قدیم  از  ولی  است  اصفهان 
شناختند و فردویی ها هم خودشان را اصالتا قمی 
می دانند. اما او بیراه هم نمی گفت. کوهی که فردو 
را فراگرفته است تا روستاهای کناری مشهد اردهال 
کمترین فاصله را دارد. از پشت کوه روستای فردو 
هم  او  و  نیست  راهی  اردهال  مشهد  روستاهای  تا 
نادرست نمی گفت. اما هیچ قمی دوست ندارد فردو 

را از قم جدا تصور کند.
اما از همه اینها که بگذریم او یک مرد اصلی قمی 
بود، با هزاران دلیل. هم محل زندگی اش، هم زندگی 
در قم و هم از همه مهمتر حرکات بدن، نوع گویش، 
نوع رفتار محیطی، بذله گویی های انفجاری در عین 
سرو سنگینی که خاصیت اکثر مردهای قمی است 
اصیل  قمی  را  او  قم  مردم  همه  که  شد  می  باعث 

بدانند. 
او چند بار در مصاحبه هایش عنوان کرده بود که من 
قمی هستم و فردو هم از روستاهای قم است ولی از 
نظر جغرافیای غیر کلاسیک روستای آنها به مشهد 
اینکه همشهری  از  و  بود.  قم  از  تر  نزدیک  اردهال 
بود  کرده  عنوان  بار  چند  که  مساله  این  از  هایش 

خوشحال نبودند هم ناراحت می شد و به همین دلیل 
همیشه سعی می کرد در مصاحبه های بعدی این 
مساله را تاکید کند که او قمی است و دل دوستان و 

همشهریانش را به دست آورد.
فتحعلی، شوخ طبع و شیرین زبان

وقتی سریال های طنز او از تلوزیون پخش می شد 
شاید مردم هیچ شهری به اندازه مردم قم، بازی او را 
درک نمی کردند. او یک مرد کاملا قمی بود با همان 
سختی بیرونی و شیرینی درونی. با همان جدیت غیر 
ذاتی و شوخی طبعی ذاتی و البته نهفته. ته لهجه 
او کاملا قمی بود و بارها از اصطلاحات قمی برای 
مثل  که  کرد  استفاده  ها  دیالوگ  کردن  تر  شیرین 
دیالوگ های جواد رضویان در سریال در حاشیه سالها 

به نقل محافل مردم ایران مبدل شد. 
تکه کلام های چون »دیجیتالم کجا بود!« که حتی 
در ورزشگاه های فوتبال هم به جای تشویق دو تیم از 
سوی تماشاگران به کار می رفت از همان تکه کلام 
هایی بود که فقط قمی ها ممکن است این گونه و با 

این آوای کشیده بیان کنند. 
شاید بشود گفت که مردهای قمی اصیل همیشه 
دوست دارند جدی به نظر برسند ولی عمیقا شوخ 
طبع و شیرین زبان هستند. مثل سوهان شان که از 
دور سخت و خشن به نظر می آید ولی وقتی آن را می 
خوری در دهانت آب می شود و جان را جلا می دهد.
اگر می خواهید یک مرد قمی 50 تا 60 ساله را 
ثبت کنید و در موزه بگذارید تا آیندگان در خصوص 
مردهای قمی اصیل قضاوت کنند، خودتان را خیلی 
اذیت نکنید، کافی است دو سریال باغچه مینو و بدون 
شرح و فیلم مادرزن سلام او را ببینید تا متوجه شوید 

یک مرد قمی دقیقا چه زوایایی دارد.
او مثل جواد رضویان در »درحاشیه« لهجه عمیق 
قمی نداشت ولی تمام حرکات و سکناتش قمی بود. 
مثل مردهای قمی، شوخ طبع و بذله گو بود ولی 
دوست داشت که مردم او را جدی ببینند. در سخت 
با یک کلمه جمعی  ترین شرایط هم می توانست 
را منفجر کند و خودش هم نخندد. مثل مردهای 
قمی دوست داشت سربه سر دوستانش بگذارد. مثل 
بسیاری از کاسب های قم دوست داشت با مشتری 
مثل  کند.  در عین کم حوصلگی، شوخی  هایش 
خیلی از قمی ها جملات را با کلمات کمتر و پر معنی 
تر به کار می برد. دوست داشت موقر بوده و با مردم 

مهربان باشد. 
او  بودن  و درجه قمی  نوع  بخواهیم  اگر  واقع  در 
را اندازه بگیریم می توانیم این گونه بگوییم که در 
بین قمی های اصیل شهر، چند دسته وجود دارد. 
یک دسته که هنوز هم سعی میکنند به شدت تمام 
کلمات و گویش قمی را حفظ کنند و به شدت به این 
اصطلاحات وفادار هستند. آنها بسیار دوست دارند 
که به جای »نِمی خواهم « بگویند »نَمی خواهم« و به 
جای »نَه«، هم بگویند»نِه«. هنوز هم در خیابان های 
چهارمردان و آذر و دروازده ری و... بسیاری از پیر و 
جوان جوان سعی وفادار به این نوع صحبت کردن 

هستند.
دسته دیگری هم هستند که همان سکنات رفتاری 
و گفتاری و ته لهجه را هم دارند ولی به دلیل برخی 
مسایل از جمله سالها حضور در تهران یا مشاغل دیگر 
یا بازاری بودن و... تغییراتی در این لهجه داده اند ولی 

قمی ها کاملا این مساله را متوجه می شوند.
فتحعلی اویسی را می توان در نوع دوم قمی هایی 
دانست که کاملا رفتاری قمی داشت ولی سعی می 
کرد کلمات را با عرف تهرانی تر بیان کند. او همیشه 
به قم سفر می کرد و فردو را هم دوست داشت. در قم 
دوستان بسیاری داشت که همیشه به آنها سر می زد و 
با آنها هم عکس یادگاری می گرفت که دوستانش هم 
آنها را در بنگاه و کبابی و مغازه های خود نصب می 
کردند چون میدانستند که مردم، دوستشان را خیلی 

دوست دارند.
البته فتحعلی اویسی در عین شوخ طبعی همیشه 
نمی  حضور  مجالس  در  چندان  و  بود  گیر  گوشه 

یافت. کمتر دیده شده بود که در مراسمات خاص 
جلو نشین مراسم باشد و در مصاحبه ها و برنامه های 
متعدد حضور یابد. او همچنان دوست داشت که در 
کنجی نشسته و زندگی طبیعی خود را با خانواده و 
دوستانش بگذارند. ولی مردم قم همیشه او را دوست 
داشتند. مثل مردم همه کشور. امروز وقتی استوری 
برای  را  آب  سوی  آن  و  سوی  این  هنرمندان  های 
درگذشت او می دیدیم متوجه عمق علاقه مردم به 

این چهره مردمی می شدیم.
اما سوال بزرگ از مسئولان و متنفذین شهر

سوال بزرگی که همیشه ذهن ما را به خود مشغول 
می کرد این بود که چرا همیشه انتظار داشتیم او 
بیاید و بگوید من قمی هستم ولی مسئولان فرهنگی 
قم اصلا به سراغ او نمی رفتند؟ در این سالها که از 
عمر کاری نگارنده می گذرد حتی یک بارهم به یاد 
نداریم که از او برای حضور در قم دعوت شده باشد. یا 
مسئولان قم از او تقاضا کرده باشند در یک مراسم در 
قم حضور یابد و از او به پاس سالها کار هنری که همه 

آنها هم موفق بود تجلیل به عمل بیاورند. 
هنوز هم برای ما جای سوال است که چرا انتظار 
داریم جواد رضویان که اصالت پدری و مادری او شاید 
در قم نبوده ولی عمیقا یک قمی است و هر وقت 
بخواهد مردم را بخنداند از همین گنجینه لغات و 
گویش و لهجه قمی خرج می کند، خودش بگوید که 
من قمی هستم تا ما را خوشحال کند که همشهری 
مان است. ولی واقعا هنوز هم برای او کاری نکرده 
ایم. همان طور که برای فتحعلی اویسی هم نکردیم. 
همین امروز هم برای جواد افشار ها و محمد حسین 

لطیفی ها هم کاری نمی کنیم. 
ساز  جریان  کارگردان  لطیفی  حسین  محمد 
سینمای کشور دو سال پیش در یک نشست خبری 
در یک نهاد حوزوی گفت که شاید کسی نداند ولی 
من بچه قم هستم. شفا گرفته امام زاده سیدعلی)ع( 
در کودکی و بچه محله مسجد جامع، یکی از اصیل 
ترین مناطق قم. ولی جالب است که او خودش پس 
از سالها به زبان آمد و این نکته را گفت. ولی هیچ کس 
نمی دانست. هنوز هم از این ظرفیت های عظیم 
برای توسعه فرهنگ و هنر قم هیچ برنامه ای وجود 

ندارد و استفاده ای نمی شود.
وقتی مسئولان این شهر برای گنجینه هایی مثل 
فتحعلی اویسی ها کاری نمی کنند نباید از آنها توقع 
داشت که صبح تا شب تلاش کنند تا افتخارات و 
محبوبیت شان را به قم الصاق کنند. مهران مدیری 
از کارگردان هایی است که از سال 83 به خاصیت 
کردن  شیرین  در  قمی  لهجه  طنازی  آور  شگفت 
سریال هایش پی برد و همیشه روی این مساله تاکید 
همین  با  توان  می  هم  الان  همین  دارد.  و  داشته 
سرمایه گویشی که در قم وجود دارد بهترین آثار را 
تولید کرد و سرمایه های فرهنگی قم را چند برابر کرد.
اویسی  فتحعلی  که  گفت  باید  هم  سر،  آخر  در 
فردویی سالها تلاش کرد که خنده را روی لب مردم 
بنشاند و در اوج خوش نامی از این دنیا پرکشید. او 
در نیمه دوم زندگی اش به این نتیجه درست رسیده 
بود که چگونه می توان با معجزه طنز و شادی آفرینی 
بدون ادا و اطوار و فیلم بازی کردن های تصنعی، 
مردم را مسحور کرد و در نیک نامی زیست و با خوش 

نامی چشم از جهان فروبست. 
مرحوم فتحعلی اویسی صبح روز سه شنبه سیزدهم 
مهر بعد از تحمل یک دوره بیماری و چند روز بستری 
دنیای  با  لاله  بیمارستان  در  مغزی  عارضه  اثر  بر 
با  روز چهارشنبه  پیکرش  و  فانی خداحافظی کرد 
حضورجمعی از هنرمندان و دوستداران وی پس از 
تشییع  در همسایگی مزار »محمود اختیار« شاعر و 
نویسنده ایرانی در قطعه هنرمندان  بهشت زهرآرام 
مسئولان   از  کدام  هیچ   : ذکراست  به  لازم  گرفت. 
استانی و شهری و فرهنگی و هنری  قم بجز یکی از 
اعضای شورای شهر قم  که اصالتی فردویی دارد پیام 
تسلیتی برای  این هنرمند باسابقه  قمی صادر نکردند 

که جای سوال و تاسف دارد!

  مرحوم اویسی نامی آشنا برای همه بجز مسئولان قم!

فتحعلی اویسی فردویی؛ یک قمی تمام عیار
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مدیرکل راه و شهرسازی استان قم:

ثبت اطلاعات مالکان تا پایان مهرماه
 در سامانه املاک ضروری است

مدیرکل راه و شهرسازی استان قم گفت: تمامی مالکان و مستاجران قمی باید تا 
https://amlak. پایان مهرماه با مراجعه به سامانه ملی املاک و اسکان کشور به نشانی

mrud.ir/ نسبت به تکمیل اطلاعات خود اقدام نمایند. 
حسن صبوری به پیامدهای مثبت ثبت اطلاعات در سامانه ملی املاک و اسکان 
اشاره کرد و افزود: ثبت اطلاعات در سامانه مذکور منجر به ایجاد شفافیت اطلاعاتی 
در حوزه مسکن، اخذ تصمیمات سیاستی صحیح و نهایتا تسهیل فرآیند خانه دار شدن 

تمامی اقشار جامعه خواهد شد.
وی ادامه داد: همچنین با ثبت اطلاعات در سامانه املاک و اسکان، زمینه ایجاد 
سرشماری برخط نفوس و مسکن، تنظیم بازار مسکن و امکان اجرای سیاست های 

مطلوب دولت از جمله اعمال مالیات یا پرداخت یارانه های هدفمند فراهم می شود.
از دیگر مزایای ثبت  را  برنامه ریزی اقتصادی در بخش مسکن  افزایش دقت  وی 
اطلاعات در سامانه املاک و اسکان عنوان کرد و افزود: با ثبت اطلاعات در سامانه 
املاک و اسکان فروش یا اجاره یک واحد مسکونی به چند فرد به میزان قابل توجهی 

کاهش پیدا می کند.
صبوری در بخش دیگری از سخنان خود به آثار و تبعات ناشی از ثبت اطلاعات ملک 
اشاره کرد و گفت: در صورت عدم ثبت اطلاعات ملک و برابر الزامات قانونی، آن واحد 
مسکونی خالی تلقی می شود و برای آن ملک برگه مالیاتی صادر و در صورت عدم 

پرداخت مشمول جرایم مالیاتی می شود.
وی اضافه کرد: همچنین هر زمان که نیاز به اخذ مفاصا حساب مالیاتی برای ملک 
مورد نظر باشد، مالک آن واحد مسکونی مکلف به پرداخت جرائم مالیاتی در خصوص 
ملک خواهد بود و با توجه به این که میزان مالیات مربوطه از 6 تا 18 برابر مالیات بر اجاره 

تعیین شده است، رقم مالیات متعلقه بسیار قابل توجه بوده و مالک متضرر می شود.
وی تصریح کرد: به موجب قانون ارائه بسیاری از خدمات از جمله افتتاح حساب، 
صدور چک، خرید انشعابات برق، آب و فاضلاب منوط به ثبت اطلاعات در سامانه بوده 

و بسیاری از خدمات بر اساس آدرس مندرج در سامانه به ساکنین ارائه خواهد شد.
مدیرکل راه و شهرسازی قم افزود: لذا عدم ثبت اطلاعات و خود اظهاری در سامانه 
ممکن است مشکلات عدیده ای برای خانوارها)چه ساکن و چه مالکی که خوداظهاری 

نکرده باشد( در استفاده از خدمات ایجاد کند.
وی تصریح کرد: از دیگر تبعات ناشی از عدم ثبت اطلاعات ملک، این است که وزارت 
نیرو مکلف است تعرفه برق کنتور این املاک را در بالاترین پلکان قیمتی محاسبه نماید.

مدیرکل گمرکات استان قم خبرداد:

رشد ۲۹۴درصدی صادرات قم در شهریورماه 
مدیرکل گمرکات استان قم گفت: صادرات استان از نظر ارزش دلاری در شهریورماه 

امسال نسبت به مدت مشابه سال گذشته 294 درصد رشد داشته است.  
اسفندیار دریکوندی اظهارداشت: طی این مدت 17هزار و 639 تن کالا به ارزش 
حدود 33 میلیون دلار از گمرکات قم به بازارهای هدف منطقه ای و جهانی صادر شد که 

نشان از حضور فعالان اقتصادی استان در عرصه تجارت بین المللی دارد.
وی همچنین با اشاره به این که بیشتر حجم واردات کالا در قم نیز مربوط به تجهیزات 
مورد استفاده در واحدهای تولیدی است، افزود: در همین مدت چهار هزار و 231 تن 
کالا به ارزش 20 میلیون و 605 هزار دلار از کشورهای مختلف جهان وارد گمرکات 

استان شد. 
وی در ادامه با بیان اینکه گمرکات قم به دنبال حمایت حداکثری از فعالان اقتصادی 
استان است، تاکید کرد: پیش بینی ها حکایت از  روند رو به رشد ایجاد شد طی ادامه 

سال جاری و سال های آینده در عرصه تجارت استان قم دارد.
دریکوندی گفت: از همه ظرفیت های قانونی و بسترهای الکترونیکی ایجاد شده در 
راستای تسهیل فرآیندهای اداری در گمرکات قم استفاده خواهیم کرد تا امور فعالان 

اقتصادی استان با سهولت و سرعت بیشتری انجام شود. 
وی افزود: علاوه بر این، گمرکات قم در زمینه مقابله با عرضه کالاهای قاچاق در سطح 
استان نیز بسیار حساس بوده و در همین رابطه با همکاری سایر دستگاه های متولی 
ضمن تشکیل پرونده های مظنون به قاچاق و ارجاع آن به مراجع قضایی برای برخورد 

قانونی، از گسترش تولید داخلی حمایت می کند. 
و  سبز  مسیرهای  در  قم  استان  واردات  و  صادرات  حجم  بیشترین  است  گفتنی 
زرد است که امور اداری مربوط به آن در کوتاه ترین زمان ممکن و بدون توقف انجام 
می پذیرد تا فعالان اقتصادی در این استان با سهولت بیشتری در بازارهای جهانی 

حضور داشته باشند.

رییس سازمان امور عشایری کشور مطرح کرد:

ضعف نظارت، عامل افزایش
 قیمت گوشت قرمز در بازار

رییس سازمان امور عشایری کشور گفت: کمبود نظارت دقیق، علت فاصله قیمتی 
بین مراکز تولید گوشت قرمز و مراکز توزیع و سوء استفاده برخی افراد شده است. 

»شاهپور علایی  مقدم« در نشست خبری به مناسبت 15 مهر روز ملی روستا و عشایر 
که در محل این سازمان برگزار شد، افزود: شیوع بیماری کرونا و تعطیلی برخی مراکز 
همچون دانشگاه ها و همچنین افزایش قیمت ها در مازاد جمعیت دامی و کاهش 

سرانه مصرف تاثیر داشته است.
رییس سازمان امور عشایری کشور اظهارداشت: با وجود مازاد جمعیت دام زنده، 

سرانه مصرف گوشت قرمز از 9.6 کیلوگرم به 6.5 کیلوگرم کاهش یافته است.
وی با بیان اینکه فاصله قیمتی تولید تا عرضه گوشت قرمز در برخی مناطق بیش از 
30 درصد است، تصریح کرد: این درحالیست که میانگین قیمت دام زنده گوسفندی 
در کشور 45 هزار تومان، لاشه گوسفندی 105 هزارتومان است اما هر کیلوگرم از این 
محصول با قیمت بیش از 170 هزارتومان بدست مصرف کنندگان می رسد که رقم غیر 

قابل توجیحی است.
علائی مقدم از سازمان تعزیرات و بازرسی کشور و اصناف خواست برای تامین منافع 
تولیدکنندگان و مصرف کنندگان با تشدید کنترل بازرسی ها  از افزایش قیمت گوشت 

قرمز در بازار جلوگیری کنند.
اینکه 3.5 میلیون نفر در جامعه  با اشاره به  رییس سازمان امور عشایری کشور 
روستایی و عشایری کشور فعالیت دارند،  گفت: 85 درصد گوشت قرمز کشور توسط 
روستاییان و عشایر تولید می شود به عبارتی 880 هزارتن گوشت قرمز مورد نیاز کشور 
در داخل تولید می شود که از این میزان تولید  859 هزار تن آن برعهده روستاییان و 
عشایر است.به گفته وی، از این رقم نیز 200 هزار تن آن معادل 25 درصد توسط جامعه 

عشایر تولید می شود.

معاون اول رییس جمهوری تاکید کرد؛

هماهنگی و تمرکز دستگاه ها 
برای ایجاد ثبات در بازار 

معاون اول رییس جمهوری با بیان اینکه نوسانات قیمتی در بازار از یک سو موجب 
بروز مشکل در تولید می شود و از سوی دیگر نارضایتی مصرف کنندگان را به دنبال 
دارد، بر ضرورت هماهنگی و تمرکز همه دستگاه ها به منظور ایجاد ثبات در بازار و وفور 

کالاها تأکید کرد. 
محمد مخبر عصر روزچهارشنبه در جلسه تنظیم بازار و بررسی وضعیت دپوی کالاهای 
اساسی در بنادر  که به ریاست وی برگزار شد، با اشاره به اهمیت موضوع تنظیم بازار و 
ضرورت تامین کالاهای اساسی مورد نیاز مردم بر ثبات بازار و فراوانی کالاها تأکید کرد.

معاون اول رییس جمهوری با بیان اینکه نوسانات قمیتی در بازار از یک سو موجب 
بروز مشکل در تولید می شود و از سوی دیگر نارضایتی مصرف کنندگان را به دنبال 
دارد، بر ضرورت هماهنگی و تمرکز همه دستگاه ها به منظور ایجاد ثبات در بازار و وفور 

کالاها تأکید کرد.
مخبر از دستگاه ها و وزارتخانه های مسئول تأمین کالاهای اساسی مورد نیاز مردم 
خواست تا در فرایند تولید و توزیع کالاها و همچنین نظارت بر قیمت ها، حضوری موثر 

در بازار داشته باشند و مانع از سوء استفاده افراد سودجو شوند.
در این جلسه که رییس دفتر رییس جمهوری، وزرای صنعت، معدن و تجارت، جهاد 
کشاورزی، دادگستری، روسای سازمان تعزیرات، رییس کل گمرک و معاونین دستگاه 
های ذیربط نیز حضور داشتند، پس از ارائه راهکارهای دستگاه ها برای تنظیم بازار، 
تصمیمات لازم در خصوص تامین و توزیع کالاهای اساسی، تسهیل روند ترخیص 

کالاها از بنادر و نظارت بر قیمت ها اتخاذ شد.

 رییس اتاق بازرگانی استان قم گفت: حمایت از سرمایه گذاری بخش خصوصی 
به شکوفایی اقتصادی قم کمک کرده و زیرساخت های افزایش ماندگاری زائران و 

رونق اقتصادی را فراهم خواهد کرد. 
ابوالفضل خاکی در نشست هیات رییسه اتاق بازرگانی و هیات مدیره شرکت 
نمایشگاه بین المللی استان با شهردار قم، افزود: شهرداری در خصوص مسیر 
حرم تا حرم تلاش های خوبی در احداث پروژه های عمرانی و کلان دارد که ظرفیت 

بسیار ارزشمندی در جذب سرمایه گذار است.
رییس اتاق بازرگانی استان قم تصریح کرد:  برخی از پروژه ها از سرعت لازم در 
روند اجرا برخوردار نیست که در این راستا ظرفیت های مهمی در سطح شهر وجود 
دارد و مدیریت شهری با سرعت بخشی به اجرای پروژه ها می تواند زمینه ساز 

جذب سرمایه گذاران علاقه مند از کشورهای مختلف شود.
وی تصریح کرد: این سرمایه گذاران می توانند شکوفایی بزرگ اقتصادی در قم 
ایجاد و در جهت هتل سازی و احداث مجامع فرهنگی و گردشگری، ظرفیت های 

خوبی را برای گردشگران و زائران فراهم کنند.
خاکی بیان کرد: در حال حاضر ماندگاری زائران در قم به صورت میانگین به یک 
روز می رسد، اما با ایجاد هتل های بزرگ می توانیم ماندگاری مسافران و زائران را 
افزایش دهیم، در این باره راهکارها و برنامه ریزی در جهت توسعه سرمایه گذاری در 
حال بررسی و ارزیابی است و انتظار می رود با همکاری و تعاملات در واگذاری پروژه 

ها به بخش خصوصی تسریع شود.
وی ادامه داد: با توجه به این که نقش مدیریت شهری در ایجاد زیرساختهای لازم 
برای جذب سرمایه گذار بسیار موثر است و واگذاری طرح ها به بخش خصوصی 

می تواند روند ساخت و ساز در استان را تسریع بخشید.
خاکی خاطرنشان کرد: نمایشگاه نیز تکمیل کننده فضای زیبای شهری و جذب 

سرمایه گذار و گردشگر و در نتیجه توسعه اقتصادی است، در این باره زمینی در 
نظر گرفته شده و از سال 85 پروژه اجرای نمایشگاه آغاز شده و تاکنون 50 گروه 
از جمله اتاق اصناف، اتاق بازرگانی و اتاق تعاون و مراکز اقتصادی بزرگ در محل 

نمایشگاه برای ساخت مشارکت داشته اند.
وی گفت: مشکل خاصی در روند اجرای پروژه وجود ندارد، اما بخش ورودی 
نمایشگاه دارای مشکلاتی است و 16 هکتار زمین برای آن تهیه شده که این مقدار 
زمین در واقع و برای نمایش توانمندی استان قم است و باید توجه بیشتری نسبت 

به آن صورت بگیرد.
خاکی افزود: در این مجموعه در نظر داریم با مبلمان زیبای شهری در آن فضایی 
را فراهم کنیم تا از نظر درختکاری و فضای سبز نیز شایسته مردم قم و زائران و 
گردشگران باشد و شهروندان بتوانند از این مجموعه به خوبی استفاه کنند و یا 

وقتی از مسیر عبور می کنند، جنبه بصری آن لذت بخش باشد.
وی بیان کرد: در این مسیر استانداری، همراهی بسیار خوبی در روند اجرای 
طرح داشته است که در چند ماه گذشته برای راه دسترسی مصوباتی تعیین  تا 
آسیبی به اتوبان نرسد و در حال حاضر نیز این راه دسترسی در دست اقدام است و 

تا دو ماه دیگر نیز آسفالت می شود.
محیط های اقتصادی قم، افتخاری برای قم و ارتقای جایگاه این شهر 

است 
رئیس اتاق بازرگانی استان قم عنوان کرد: با توجه به تأمین بودجه، پروژه خوبی 
در حال شکل گیری است و در حال تدارک زیرساختها برای شروع فازهای بعدی 
توسعه ای هستیم که با تعامل و همکاری همه سازمانهای دولتی و ذیربط هرچه 

سریعتر این پروژه عظیم شهری به پایان برسد.
به اعتقاد وی، با توجه به اینکه تولیدکننده از ارزش افزوده تولیدات خود بودجه 

ای را پرداخت می کند و این بودجه در یک سال و نیم قابل توجه بوده است، از 
طریق این دارایی و بودجه تولیدکننده در مدیریت شهری طرح ها و پروژه های 

خوبی به بهره برداری رسیده است.
وی گفت: مبلمان شهری برای زیباسازی شهر مطلوب و در جذب سرمایه گذار 
موثر است و امروز در سطح شهر مناطق مختلفی از نظر درختکاری و مبلمان 
شهری مورد توجه قرار گرفته و امید است با همکاری اتاق بازرگانی در این حوزه 

شاهد پیشرفت روز افزون استان باشیم.
خاکی افزود: برای توسعه فضاهای مختلف استان به برنامه ریزی نیاز داریم و 
باید در جهت اعتلای فرهنگ عمومی و ایرانی و اسلامی در سراسر کشور تلاش 
کرد، توجه به ظرفیت های سرمایه گذاری سود کلانی برای مدیریت شهری دارد و 
مشارکت شهرداری در اجرای این طرح بسیار برای مدیریت شهری اثربخش است 

و امیدواریم در این باره همراهی لازم اتفاق بیفتد.
وی تصریح کرد: محیط های اقتصادی قم، افتخاری برای قم و ارتقای جایگاه 

این شهر است و بیش از 5 هزار شغل مستقل می توان ایجاد کرد.
شهردارقم: 

رونق و توسعه شهر نقش مستقیمی در جذب سرمایه گذار دارد
شهردار قم نیز در این نشست  گفت: در مدیریت فضای سبز و گونه ها امکانات 
بیشتری وجود دارد و می توان به اجرای فضای سبز پرداخت و در تزئینات نیز 

هماهنگی لازم اتخاذ می شود.
سید مرتضی سقائیان نژاد در مورد تعداد صندلی اطراف حرم افزود: باید بررسی 
لازم صورت بگیرد تا در مبلمان شهری طبق استانداردها حرکت کنیم و با تامین 

مبلمان بیش از حد استاندارد هزینه ها به هدر نرود.
وی عنوان کرد: پارکینگ شرقی  حرم هنوز با موانعی در روند اجرا مواجه است و 
بحث های حقوقی وجود دارد اما مراحل پایانی خود را گذرانده و به زودی فعالیت 
عمرانی در آن منطقه آغاز می شود همچنین در مورد پارکینگ شرقی نیز سرمایه 

گذار آمادگی ساخت پارکینگ را دارد و زیرساختها فراهم است.
شهردار قم بیان کرد: پارک ولایت یک ظرفیت مهم در جذب سرمایه گذار است و 
در فضای خوبی در نزدیکی نمایشگاه واقع شده و امید است با تکمیل این پروژه، 
بسترهای خوبی در خدمت رسانی به گردشگران و جذب سرمایه گذار ایجاد شود.

سقائیان نژاد خاطرنشان کرد: در احداث مترو هزینه ها باید در جهت تکمیل 
طرح تامین شود و در این بخش نیز مشکلاتی وجود دارد.

وی گفت: رونق و توسعه شهر نقش مستقیمی در جذب سرمایه گذار دارد، در 
حال حاضر بلوار پیامبر اعظم به در سال جاری رونق بیشتری خواهد گرفت و 
سرمایه گذاری در حال پیشرفت است سرمایه گذاری در این بخش صورت گرفته 

پروژه های متعددی در حال انجام است.
شهردار قم افزود: این تحولات به دلیل رغبت بخش خصوصی به سرمایه گذاری 

است و باید بتوانیم طرح ها را واگذار کنیم و ظرفیت ها را رشد دهیم.
وی عنوان کرد: پارک 100 هکتاری نیز تفرج گاهی مهم در سطح کشور است 
و اتمام احداث باغ پرندگان و کوه خضر و شهربازی، جاذبه زیادی برای سرمایه 

گذاری و گردشگران دارد.
سقائیان نژاد بیان کرد: سرانه فضای سبز قم در حال افزایش است و در پایان 
1404 باید به 26 متر برسد البته تمهیدات لازم برای آب و پساب آن لحاظ شده 

است.
وی تاکید کرد: تاثیرات هر خیابان و پروژه در کسب و کار تعیین کننده است ما 
باید با بازرگانی هماهنگ باشیم چون می توانیم در رونق اقتصادی تاثیرگذار باشیم 
و سرمایه گذاران نیز در برند سازی و رونق اقتصادی تاثیر دارند، هر چه منابع جذب 

شود هنوز جای توسعه دارد و ما نیاز به برنامه های دراز مدت داریم.

رییس اتاق بازرگانی استان قم درنشست با شهردار قم :

سرمایه گذاری بخش خصوصی اقتصاد قم را شکوفا می کند

رئیس کل بانک مرکزی با بیان اینکه سیستم بانکی کشور باید در خدمت آحاد ملت 
باشدگفت:  بانک ها باید از بخش تولید، بخش های مولد اقتصادی و مسکن حمایت 
کنند و تسهیلات هم به این سمت حرکت کند و از فعالیت سرمایه ها در بخش های غیر 

مولد اقتصادی اجتناب شود.
علی صالح آبادی چهارشنبه شب با حضور در یک برنامه زنده تلویزیونی درباره 
راهکارهای ارتقاء و حفظ ارزش پول ملی، گفت: یکی از موضوع های موثر در جهت 

تقویت پول ملی، نظارت موثر بانک مرکزی بر شبکه بانکی است.
وی افزود: بانک مرکزی باید نظارت موثر بر مصرف تسهیلات بانکی داشته باشد و 
این نظارت قطعاً در تورم اثر گذار است، اگر سرمایه ها به بخش های غیر مولد برود 
و نظارت بر مصرف تسهیلات وجود نداشته باشد موجب تورم می شود، در حالی که 
حمایت از تولید و کمک به بخش تولید در جامعه می تواند به رشد اقتصادی کمک 
کند و همچنین از تورم هم جلوگیری می کند. رئیس کل بانک مرکزی گفت: موضوع 
کنترل اضافه برداشت ها هم در تورم بسیار مهم است و اینکه بانک ها از بانک مرکزی 
اضافه برداشت داشته باشند موجب افزایش پایه پولی و نقدینگی و تورم در جامعه 
می شود. وی افزود: یکی از برنامه های جدّی بانک مرکزی این است که با کمک و 
همکاری سیستم بانکی، ناترازی هایی که امروز در شبکه بانکی، دارایی ها و بدهی های 

سیستم بانکی و همچنین ناترازی در درآمد و هزینه سیستم بانکی وجود دارد، با 
همکاری سیستم بانکی و بانک ها مرتفع کنیم به گونه ای که اضافه برداشت های 

بانک ها از بانک مرکزی کنترل شود که این موضوع بر تورم اثر گذار است.
دولت  که  نیازی  و  دولت  بودجه  کسری  دیگر،  موضوع  داد:  ادامه  آبادی  صالح 
به نقدینگی دارد است که اضافه برداشت دولت از بانک مرکزی و کسری بودجه از 
طریق منابع بانک مرکزی یکی از ریشه های تورم است، البته با هماهنگی وزارت امور 
اقتصادی و دارایی و سایر دستگاه های دولتی تلاش می کنیم از روش های غیر تورم زا 
منابع درآمدی دولت تامین شود، کما اینکه از استقرار دولت جدید در 40 روز گذشته، 
اضافه برداشت ها از بانک مرکزی کنترل شده است و از روش های دیگر تامین مالی 
دولت در حال انجام است. رئیس کل بانک مرکزی افزود: فروش اموال مازاد شبکه 
بانکی یکی از موضوعات است که دنبال خواهد شد، کمک بانک مرکزی به بانک ها در 
کاهش معوقات بانکی هم می تواند در سیستم بانکی اثر گذار باشد و اضافه برداشت ها 

را از بانک مرکزی کنترل می کند.
بازار ارز باید برای فعالان اقتصادی پیش بینی پذیر شود

وی درباره نوسانات نرخ ارز هم گفت: ثبات دربازار ارز توسط بانک مرکزی و سایر 
اعضای دولت دنبال خواهد شد، بازار ارز باید برای فعالان اقتصادی پیش بینی پذیر 

شود بنابراین در این راستا هم سیاست های لازم را اتخاذ خواهیم کرد البته سیاست های 
مختلفی در این زمینه وجود دارد مثلا تقویت تعاملات بانکی ما با کشورهای دوست و 
همکار که جزو برنامه های جدی است و همچنین تقویت صادرات غیر نفتی کشور و 
تعامل با بخش خصوصی هم بسیار مهم است که ارز حاصل از صادرات غیر نفتی و 

عرضه آن در بازار و سامانه نیما می تواند به تعادل دربازار کمک کند.
صالح آبادی افزود: ما باید بتوانیم در بازار ارز تعادل در عرضه و تقاضا را ایجاد کنیم تا 
یک آرامشی را دربازار ارز ایجاد کند. رئیس کل بانک مرکزی ادامه داد: ما سیاست های 
جانب عرضه ارز را تقویت خواهیم کرد و در جانب تقاضای ارز هم اولویت های کشور 

مدنظر قرار می گیرد و نگاه به تولید داخل برای توسعه هم باید داشته باشیم.
وی در ادامه افزود: سیستم بانکی کشور باید در خدمت آحاد ملت باشد، ما باید به 
گونه ای عمل کنیم که دسترسی آحاد مردم به نظام بانکی و تسهیلات بانکی تسهیل 
شود و یکی از کارهایی که در این زمینه جزو اولویت ها می باشد این است که در سیستم 
بانکی به جای اینکه نگاه بانک ها صرفاً به موضوع وثیقه برای تسهیلات باشد، اعتبار 
سنجی و رتبه مناسب مشتری است که باید مورد توجه قرار گیرد. صالح آبادی در پایان 
گفت: باید نظام رتبه بندی را در کشور توسعه دهیم تا مردم بتوانند با رتبه مناسب و 

خوش حسابی و با وضعیت مطلوب خود شخص تسهیلات را دریافت کنند.

رئیس کل بانک مرکزی :

سیستم بانکی کشور باید در خدمت آحاد ملت باشد 

رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت استان قم :
نگرش و تفکر مدیران دولتی باید حمایت از بخش خصوصی باشد

رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت استان قم با بیان 
اینکه عملکرد اتاق بازرگانی استان در حوزه صادرات طی 2 
سال گذشته مثبت بوده است، گفت: باید در جهت حمایت 
از تولید و صادرات و همچنین پشتیبانی از بخش خصوصی 

قم گام  برداریم. 
محمود سیجانی در جمع اعضای اتاق بازرگانی استان، 
اظهار داشت: آموزش رکن مهمی در رفع مسائل است و 
خوشبختانه در سال های اخیر آموزش در گروه ها و فعالان 

اقتصادی و بازرگانی مورد توجه بوده است.
وی افزود: دولت با ارائه مصوبه 18 ماده ای در مورد سامانه، 
مسیر را برای قاچاق بسته است و این طرح در جهت شفاف 

شدن امور مورد توجه و استقبال واقع شده است.
وی بیان کرد: سامانه جامع ثبت بسیاری از مشکل ها از 

جمله مالیات، واردات و صادرات را ساماندهی می کند.
در  حلقه ها  مجموعه  طرح  این  کرد:  تصریح  سیجانی 
واردات و صادرات را به هم متصل کرده و تامین کننده های 
مشتریان  حتی  و  فولادی  بزرگ  شرکت های  و  پتروشیمی 
می توانند در بسیاری از مسائل و مباحث از طریق این سامانه، 

مشکل های خود را رفع کنند.
وی خاطرنشان کرد: باید به سَمت آموزش و بهره گیری از 
سامانه ها حرکت کنیم، خوشبختانه در مورد سیمان شاهد 
پیگیری و رفع مشکل ها به طور کامل بوده ایم و در دیگر 
مسائل نیز می توان از طریق سامانه به رفع مشکل ها پرداخت.
رئیس صمت قم، تصریح کرد: از سال 97 به هم ریختگی 
زیادی در بازار ایجاد شد و در حال حاضر برخی موانع در حال 
رفع است، همچنین در مورد فروش نفت همچنان در تحریم 
هستیم و تنها جایی که در تامین ارز و کالاهای اساسی و رفع 
مشکل های اقتصادی می تواند کارگشا باشد، صادرات است.
وی گفت: موانع داخلی در حال رفع است، البته در انتقال 
ارز و واردات هنوز مشکل های بیرونی ناشی از تحریم وجود 

دارد که امیدواریم با مذاکره ها کاهش یابد.

سیجانی خاطرنشان کرد: یک فرصت هایی در کشور در 
به  با توجه  نیاز است،  امکانات مورد  و  پرداخت تسهیلات 
جایگاه قم در نزدیکی به پایتخت، باید مشوق هایی را برای 

صادرات در نظر بگیریم.
از سوی بخش خصوصی  وی تصریح کرد: مطالبه گری 
رویکرد مهمی در پیگیری مسائل است و ما نیز موظف به 

پاسخگویی هستیم.
رئیس صمت قم بیان کرد: ثبت نام صادرکنندگان نمونه آغاز 
شده است و برآنیم در روز ملی صادرات، برترین ها را معرفی 

کنیم.
بازرگانی قم در 2 سال گذشته  اتاق  وی گفت: عملکرد 
مثبت بوده است و ما مدیران نیز باید در جهت حمایت از 
تولید و صادرات گام های مثبتی در کنار اتاق بازرگانی برداریم، 

در مجموع نگرش و تفکر مدیران دولتی باید حمایت از بخش 
خصوصی باشد.

مسائل صادراتی و برگشت ارز باید مورد توجه 
مسئولان قرار بگیرد

رئیس اتاق بازرگانی قم نیز گفت: مسائل صادراتی و برگشت 
ارز باید مورد توجه مسئولان قرار بگیرد. ابوالفضل خاکی بیان 
داشت: با توجه به مشکل هایی که وجود دارد، همت دولت در 
رابطه با صادرات و رفع موانع باشد، امید است، موضوع هایی 
چون مسائل صادراتی و برگشت ارز مورد توجه مسئولان قرار 

بگیرد و به دنبال راهکاری در رفع مشکل ها باشیم.
وی افزود: از سال 97 مشکل های زیادی در زمینه صادرات 

ایجاد شده که باید آن را با پیگیری و تلاش بیشتر رفع کنیم.
وی بیان کرد: در سال 90 بیش از 35 میلیارد دلار صادرات 

غیر نفتی در کشور داشتیم و امسال با گذشت یک دهه، در 
شاخص های صادراتی و میزان آن مثبت نیستیم و صادرات 

افزایش چندانی نداشته است.
خاکی تصریح کرد: به دلیل تحریم ها و گرفتاری ها آن گونه 
نتوانسته ایم در زمینه صادرات در سال های اخیر  باید  که 

موفق عمل کنیم و برنامه ها را پیش ببریم.
 وی یادآور شد: دولت برای سال 1404 رقم 70 میلیارد 
دلار صادرات غیر نفتی پیش بینی کرده است و باید برای این 
اتفاق مهم، تمهیدهایی اندیشیده شود و تسیهلاتی را فراهم 
کنند تا صادرات انجام شود. رئیس اتاق بازرگانی قم،گفت: 
دولت یک مصوبه 26 ماده ای را ابلاغ و هیات وزیران نیز بر 
این اساس تسهیلاتی را ذکر کرده اند، تا این محورها عملیاتی 
شود.  خاکی ادامه داد: یک موضوع مهم در صادرات مساله 
موظف  افزوده  ارزش  درصد   9 مورد  در  که  است  مالیات 
شده اند بدون توجه به وضعیت بستانکاری و بدهکاری آن را 

به دست صادر کننده برگشت دهند.
و  بانکی  تسهیلات  نیز  دیگر  بخش  کرد:  اضافه  وی 
موضوع های مشابهی است که به تولید کمک کند ولی به 
وجود  مشکل هایی  مهم  امر  این  اجرای  برای  می آید  نظر 
داشته باشد در حالی که در تعامل دولت و بخش خصوصی 

این کار را آسان می کند.
وی بیان داشت: در رابطه با موضوع های گمرکی و صنایع 
نیز مسائلی وجود دارد که باید به خوبی مورد ارزیابی قرار گیرد 

تا صادرکننده با خیالی آسوده وارد حوزه صادرات شود.
شده،  مقرر  افزود:  همچنین  قم،  بازرگانی  اتاق  رئیس 
تعدادی از رایزن های بازرگانی از سوی سازمان توسعه تجارت 
مشخص شود و تاکنون 10 رایزن معرفی شده و امسال به 60 
تَن و سال 1401 نیز به 120 تَن می رسند، بر این اساس در 
همه کشورهایی که سفارت ایران فعال است یک رایزن باید 
باشد تا پاسخگوی مسائل تجار در آن کشور باشند و این 

موضوع می تواند روند معامله ها را تسهیل کند .
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دیدار تیم های ملی فوتبال ایران و امارات در چارچوب سومین بازی از مرحله نهایی 
انتخابی جام جهانی 2022 قطر با پیروزی تیم فوتبال کشورمان به پایان رسید. 

تیم ملی فوتبال کشورمان پنجشنبه شب از ساعت 20:15 دقیقه در چارچوب 
سومین دیدار از مرحله نهایی انتخابی جام جهانی 2022 قطر در ورزشگاه زعبیل 
دوبی میهمان امارات بود و در پایان تیم ایران موفق شد میزبان خود را با یک گل 

شکست دهد. ایران با این نتیجه به صدر جدول گروه A صعود کرد. 
نیمه نخست 

در 15 دقیقه ابتدایی بازی تقریبا هر دو تیم هیچ موقعیتی روی دروازه ها نداشتند. 
در دقیقه 16 مهاجمان قرمز پوش تیم ملی فوتبال ایران توانستند یک موقعیت نصفه 
و نیمه روی دروازه شاگردان »برت فن مارویک« سرمربی هلندی تیم ملی امارات 

داشته باشند اما این حمله با بی دقتی بازیکنان ایران نتیجه ای نداشت.
در دقیقه 29 نیز اشتباه مدافع امارات می رفت تا شاگردان »دراگان اسکوچیچ« 
سرمربی تیم ملی فوتبال کشورمان را به گل اول برساند اما مهدی طارمی موفق نشد 
ضربه اش را به توپ بزند تا نتیجه همچنان بدون گل مساوی بماند. در دقیقه 38 نیز 
حرکت زیبای طارمی در خط حمله باعث شد تا سردار آزمون در موقعیت شوت زنی 

قرار بگیرد اما شوت آزمون با دفاع اماراتی ها روبرو شد. 
در دقایق پایانی نیمه نخست فشار تیم ایران روی دروازه امارات بیشتر شد اما 
حملات تیم فوتبال کشورمان نتیجه نداشت تا نیمه اول با تساوی به پایان برسد. 

محمد العطاس و نورافکن نیز در این نیمه کارت زرد گرفتند. 
نیمه دوم

اسکوچیچ در همان ابتدای نیمه دوم نورافکن را از زمین بازی بیرون کشید تا علاوه 
بر جلوگیری از اخراج او، با آوردن علی قلی زاده فاز تهاجمی ایران را تقویت کند. در 
شروع این نیمه تیم ایران کار را بهتر شروع کرد و توانست چند موقعیت نصفه و نیمه 

ایجاد کند اما هیچکدام از این فرصت ها تبدیل به گل نشد. 
در دقیقه 60 این دیدار فرار علی مبخوت از مدافعان ایران او را در موقعیتی تک به 
تک قرار داد اما خلیل زاده با یک خطا در پشت محوطه جریمه او را متوقف و داور این 
دیدار نیز با یک کارت قرمز مدافع ایران را از بازی اخراج کرد. دقایقی بعد VAR به 
کمک ایران آمد و موقعیت مبخوت آفساید اعلام شد تا هم موقعیت ضربه آزاد اماراتی 

ها از بین رود و هم خلیل زاده دوباره به میدان برگردد. 
همکاری بسیار زیبا و دقیق سردار آزمون و طارمی در دقیقه 70 این دیدار باعث 
شد تا طارمی در موقعیت تک به تک با دروازه بان قرار بگیرد. مهاجم تیم ملی فوتبال 
کشورمان با جلو آمدن دروازه بان فرصت را برای گلزنی خود به خوبی مهیا دید و 

توانست دروازه امارات را باز کند.  در دقیقه 79 طارمی با یک حرکت انفرادی بسیار 
خوب خودش را در موقعیت گلزنی قرار داد اما شوت او دقت لازم را برای به ثمر 
رسیدن گل دومش نداشت. در دقیقه 84 حمله خطرناک امارات نزدیک بود تا بازی 
را به تساوی بکشاند اما سباستبن نتوانست از موقعیت به دست آمده استفاده کند. 

در دقیقه 88 طارمی بار دیگر با شگرد خاص خود توانست از امارات پنالتی بگیرد. 
سردار آزمون پشت ضربه پنالتی ایستاد اما علی خصیف توانست با یک واکنش خوب 
پنالتی ایران را مهار کند تا نتیجه همچنان یک بر صفر باقی بماند. در ادامه تلاش 
امارات برای به تساوی کشیدن بازی نتیجه نداشت تا ایران با همان تک گل طارمی 

پیروز بازی شود. 
اسکوچیچ: نیمه دوم بهتر بودیم؛ نباید دلخوش باشیم

سرمربی تیم ملی فوتبال ایران نیز گفت: با تغییراتی که ایجاد کردیم در نیمه دوم 
دیدار با امارات عملکرد بهتری داشتیم و به برتری رسیدیم اما نباید دلخوش باشیم. 

دراگان اسکوچیچ پنجشنبه شب پس از برتری یک بر صفر تیم ملی ایران در دیدار 
خارج از خانه مقابل امارات در مرحله مقدماتی جام جهانی 2022، اظهار داشت: 
بازی خیلی سخت و مهمی بود. با این آب و هوا و شرایط بازی، این مسابقه برای 
تیم ما آسان نبود. بازیکن هایی که از اروپا به تیم ما پیوسته بودند، زمان کمی برای 
هماهنگی داشتند. در نیمه اول از نحوه بازی و پرسینگ تیم راضی نبودم. اما با 
تغییراتی که داشتیم در نیمه دوم بهتر شدیم. تنها یک اشتباه داشتیم که VAR آن 
را برگرداند. در مسیر خوبی هستیم و برای رسیدن به اتفاقات بزرگتر و در کل با این 

شرایط بهترین نتیجه را گرفتیم.
دراگان اسکوچیچ در رابطه با کسب دهمین پیروزی متوالی تیم ملی ایران با 
هدایت و همچنین 9 امتیازی شدن در گروه، گفت: من 53 سال دارم و می دانم 
که نباید با این چیزها خیالم راحت شود. در فوتبال حافظه وجود ندارد. استراحت 
خواهیم کرد و به بازی بعدی فکر می کنیم. در مقایسه با دوره قبل انتخابی ها شروع 

بهتری داشتیم؛ ولی نباید به این نتایج دلخوش باشیم.
اسکوچیچ در رابطه با کمک داور ویدیوی گفت: من اگر مجبور به تعویض می شدم 
باید یا سردار آزمون را خارج می کردم یا مهدی طارمی را و این یعنی مجبور بودم یکی 
از دست هایم را قطع کنم. در ابتدای نیمه دوم بازی را در دست گرفتیم و صاحب 
مالکیت توپ شدیم و بعد از آن صحنه VAR به روال عادی برگشتیم و موفق شدیم 

برنده بازی شویم.
سرمربی امارات: به تیمی باختیم که بازیکنان حرفه ای دارد 

سرمربی تیم ملی فوتبال امارات با تمجید از شاگردان اسکوچیچ گفت: آنها در 

طول بازی از ما بهتر بودند و برای همین تیم پیروز میدان شدند. 
برت فن مارویک با قبول شکست برابر تیم ملی فوتبال ایران افزود: ما شکست 
خوردیم اما شایسته این نتیجه نبودیم. کارمان سخت شده اما باید تلاش کنیم تا از 

این شرایط خارج شویم و نباید امیدمان را از دست بدهیم.
وی ادامه داد: ما همچنان برای حفظ شانس خود برای صعود به جام جهانی 
می جنگیم چرا که هنوز 7 بازی دیگر  داریم و جایگاه سوم جدول گروه هم می تواند 

ما را به جام جهانی برساند. 
سرمربی تیم ملی فوتبال امارات در خصوص تیم ملی ایران هم گفت: از تیمی 
قدرتمندی شکست خوردیم که از مهره هایی حرفه ای استفاده می کند. ایران از 

لحاظ فیزیکی از ما قوی تر بود و در نهایت نیز تیم برنده میدان شد.
وی در مورد اینکه VAR تصمیم داور در اخراج شجاع خلیل زاده را تغییر داد، 
خاطرنشان کرد: داور چهارم در نیمه اول به من گفت که سیستم کمک داور ویدئویی 
کار نمی کند و در نیمه دوم گفت این مشکل حل شد. متأسفانه این بازگشت برای 
ما خوشایند نبود و علاوه بر اینکه ما را از یک گل محروم کرد، اخراج مدافع ایران را 

هم لغو کرد.
طارمی: امارات بهتر از انتظار بود؛ موقعیت های خوبی داشتیم

مهاجم تیم ملی فوتبال کشورمان نیز گفت: از تیم ملی امارات انتظار این بازی را 
خوب نداشتیم و به همین دلیل به کادر فنی و بازیکنان این تیم تبریک می گویم. 

مهدی طارمی پس از پیروزی تیم ملی کشورمان برابر امارات در مقدماتی جام 
جهانی 2022  این دیدار را مطلوب ارزیابی کرد و افزود: تیم ملی ایران برابر امارات 

موقعیت های خوبی داشت اما تنها یکی از آن ها تبدیل به گل شد.
وی بلافاصله به تیم ملی امارات اشاره و درباره این تیم نیز عنوان کرد: بازیکنان 

امارات هم بسیار خوب بازی کردند و بیش از آنچه که انتظار داشتیم، خوب بودند.
زننده تنها گل ایران به امارات درباره شرایط بازی در هر 2 نیمه این دیدار نیز، اضافه 
کرد: البته که می دانستیم  بازی سخت و دشواری در زمین آنها داریم، به هرحال  

نیمه اول بازی از سوی بازیکنان 2 تیم به صورت متعادل دنبال شد.
به گفته وی شرایط گرم و آب و هوایی امارات، بازی را برای بازیکنان ایران سخت 

کرده اما در نیمه دوم با ریکاوری صورت گرفته با انرژی بیشتری وارد زمین شدیم.
و  بهتر  رفته  رفته  ما  بازی  نیمه دوم  بود  : همانطور که مشخص  ادامه  طارمی 

موقعیت های مناسب تری بر روی دروازه حریف ایجاد کردیم.
به اعتقاد او، ملی پوشان کشورمان در این دیدار بازی خوب و تاکتیکی را ارائه کرده 

و حریف را به عقب راندند.
مهاجم تیم ملی ایران درباره صحنه خطای »شجاع خلیل زاده« به روی مهاجم تیم 
ملی امارات که ممکن بود به اخراج این بازیکن بیانجامد با استفاده VAR، آفساید 
مهاجم امارات گرفته شد، گفت: اگر کمک داور ویدیویی آن صحنه را ثبت نمی کرد 
و به ضرر ما خطا و خلیل زاده اخراج می شد به طور حتم با مشکل مواجه می شدیم 
و در آن هوا با یک بازیکن کمتر باید دل به ضد حملات می بستیم که بی شک راه 

گشا نبود.
نوید مظفری: آفساید درست اعلام شد

کارشناس داوری فوتبال کشورمان  نیز در خصوص داوری این بازی گفت: تیم 
داوری بازی ایران و امارات قضاوت خوبی داشتند. 

نوید مظفری افزود: عملکرد تیم داوری بازی ایران و امارات خیلی خوب بود و سوت 
هایی که زده شد نشان داد داور استرالیایی عملکرد درستی داشت.

وی ادامه داد: حتی بدون بهره گیری از کمک داور ویدئویی نیز عملکرد این داور 
را خوب دیدم، در یک صحنه پنالتی که برای ایران گرفته شد به نظرم خیلی سخت 
گیرانه بود و اگر این صحنه برای تیم حریف گرفته می شد همه ما اعتراض می کردیم.
کارشناس داوری فوتبال ایران تصریح کرد: به نظر من مهدی طارمی یاد گرفته 
است پنالتی بگیرد و این یک هنر است اما یادمان باشد شاید بازیکنان حریف نیز از 

این خلاقیت بهره مند باشد و نباید در این خصوص گلایه ای داشته باشیم.
مظفری در مورد اخراج شجاع خلیل زاده هم گفت: اخراج مدافع تیم ملی ایران 
درست بود، اگر این خطا درون محوطه هم بود باز شجاع خلیل زاده باید اخراج می 
شد. فقط زمانی پنالتی است و بازیکن اخراج نمی شود که خطا بر سر تصاحب توپ 

باشد اما خلیل زاده در این صحنه بازیکن حریف را گرفت.
وی در خصوص اعلام نظر داور این بازی در مردود شدن کارت قرمز مدافع ملی 
پوش ایران هم تاکید کرد: در یک لحظه بازیکن اماراتی در آفساید بود و به درستی 

این تصمیم گرفته شد. 

ایران همچنان بی رقیب؛ 

صدرنشینی مقتدرانه با پیروزی برابر امارات فوتبال قم در تیم ملی نوجوانان هیچ نماینده ای ندارد؛

استعدادیابی درفوتبال قم 
در کما ؟!

نگاه اساسی به فوتبال پایه و شناسایی استعداد های 
ناب و جوان همواره باعث رشد و شکوفایی فوتبال درکشورهای مطرح جهان بوده و 
معرفی چهره های نامدارکه از دل مسابقات نوجوانان و جوانان جهان به فوتبال دنیا 
معرفی میگردد، نشانگر توجه خاص مسئولان دلسوز آکادمی های استعدادیابی در 
جهان می باشد که اثرات شگرف آن را میتوان در نمایش دلپذیر نوجوانان و جوانان 

این کشور ها در مستطل سبز جستجو کرد.
متاسفانه در کشور ما تنها چند باشگاه ریشه داربه امر پرورش استعدادهای نوگل 
فوتبالی می پردازند و بقیه اندر خم یک کوچه همچنان توجه خود را به حضور در 
مسابقات لیگ کشور معطوف ساخته اند که هیچ خروجی مثبتی از این تیمها را در 

پایان مسابقات نمی توان شاهد بود.
مهدی مهدوی کیا اعجوبه دوست داشتنی فوتبال ایران که سالها در آلمان نحوه 
آموزش مدرن استعدادیابی را تجربه کرده بود توانست با افتتاح آکادمی فوتبال کیا 
و گشت وگذار در اقصی نقاط کشور استعدادهای ناب فوتبالی استانهای مختلف را 
جمع آوری کند و با صرف هزینه های بسیار درداخل و خارج از کشور ضمن برگزاری 
اردوهای متعدد و مسابقات داخلی و خارجی در زمینه تحصیلی نوگلان نیز با تجربه 
عمل نماید و اعزام اساتید مختلف در دروس درسی در اردوهای برگزار گردیده شرایط 

تحصیلی این عزیزان راهم در حد مطلوب نشان میدهد.
استان قم در گذر از دهه های شصت و هفتاد که اوج استعدادهای درخشان 
فوتبال را میتوان درآن دوران مشاهده نمود در سالهای گذشته با افولی چشمگیر 
نتوانست آنگونه که باید و شاید در زمینه پرورش نسل  استعدادهای جوان و معرفی 

آنان به فوتبال کشور موفق عمل نماید.
جدا از تلاشهای انجام شده در سالهای 90 تا 93 در مدیریت دکتر مجتبی رمضان 
بیگی که سکان هدایت فوتبال قم را در دست داشت و ریاست کریم بهرامی در 
سال اول حضور وی، در فوتبال قم متاسفانه عدم توجه خاص به این عزیزان گام به 
گام مسیر افول را برداشت تا الآن که شاهد عدم حضور هیچ نماینده ای در اردوی 
آمادگی تیم ملی نوجوانان نباشیم در گذشته نفرات شایسته ای به اردوهای مختلف 

تیم ملی دعوت و بعضا در بدنه تیم ملی نیز حضوری درخشانی داشتند.
داود بهادری از جمله جوانان برومندی بود که در تیمهای پایه تیم ملی چهره 
امید-؛ حمید  تیم ملی  او حسین جدی،سید مهدی حسینی در  از  بعد  و  شد 
نانکلی،مهدی امیری،محمد ملک نژاد،عباس بخشی،حمید اوسیا و دیگر عزیزانی 

بودند که با تلاش خوب خود در اردوهای امادگی تیم ملی حضوری موثر داشتند.
نگاهی به گذشته و زحماتی که در دهه 90 تا 94 توسط پایگاه کمیته استعدادیابی 
با مدیریت شایسته مهدی رضایی انجام پذیرفت شاهد تحولاتی چشمگیر در بدنه 

فوتبال قم بودیم.
تمرینات به روز و مدرن و ایجاد فضای مناسب و عالی در بدنه پایگاه استعدادیابی 
باعث گردید تا با حضور فریدون معینی و محصص نمایندگان فدراسیون فوتبال در 
قم شاهد تحسین این عزیزان از عملکرد پایگاه قهرمانی استان باشیم تا جایی که 
سایراستانهای کشور با الگو برداری از حرکت روان و منطقی مسئولان فوتبال قم در 

مسیر پرورش نسل جوان قم اقدامات اساسی را انجام دادند.
 متاسفانه با داشتن اساتید گرانقدری چون ناصربختیاری،عباس رحمانی،مهدی 
رضایی،علی شریفی،علی میر مهدی،محسن یزدی و مهدی عباسی که بعنوان 
استعدادیاب فوتبال درقم زحمات قابل تحسینی را در مستطیل سبز ارائه می دهند 
اما در معرفی استعدادهای جوان به فوتبال ایران عقب افتاده ایم.در معرفی چهره 
های جدید فوتبال ایران به اردوی آمادگی تیم ملی نوجوانان 11 نفر از آکادمی کیا 
به 6 نفر از آکادمی سپاهان5،نفر از آکادمی فوتبال فولاد خوزستان و تنها 2 نفر از 
استان فارس و آذربایجان حضور دارند که می بایستی به حال سایر استانهای کشور 
خصوصا شهرمان تاسف خورد که عدد صفر مقابل استان قم در معرفی نفرات به 
اردو تیم ملی نوجوانان قرار داده شده است.روی صحبت ما با دکتر باقری رئیس 
فهیم هیئت قم که خود از تحصیل کرده های شناخته شده فوتبال محسوب میگردد 
در خصوص توجه خاص به پایگاه استعدادیابی فوتبال ولایت میباشد البته شرایط 
کرونایی مسیر پیشرفت را بسیار سخت ساخته است اما با توجه به داشتن مربیان 
بزرگی چون بختیاری،رحمانی و رضائی و دیگران می بایستی حرکت روان تری را 
در بستر استعدادیابی فوتبال قم شاهد باشیم.به امید روزی خواهیم نشست که 
بازیکنان قمی در میان بازیکنان ملی پایه حضوری چمشگیر داشته باشند و به آن 

افتخار نماییم.

پیگیری هیات کشتی قم جواب داد:

دعوت۲ قمی دیگر به اردوی تیم ملی 
کشتی فرنگی امیدها

با پیگیری های هیات کشتی قم تعداد ورزشکاران و مربیان قمی تیم ملی کشتی 
فرنگی امیدها برای حضور در رقابت های جهانی صربستان به 7 نفر رسید. 

به گزارش هیات کشتی قم، بعد از اعلام رسمی فدراسیون کشتی مبنی بر 
آماده سازی تیم ملی کشتی  اولین مرحله اردوی  به  اعلام نفرات دعوت شده 
فرنگی امیدهای کشور و با توجه به عدم دعوت از رضا مردی و ابولفضل زینتی 
رفاه دارنده مدال برنز و نقره  جام بین المللی تختی در سال 1400 برای حضور 
در تمرینات تیم ملی امید، با پیگیری های صورت گرفته از سوی هیات کشتی 
استان قم و انجام مکاتبات رسمی با فدراسیون، رضا مردی و ابوالفضل زینتی رفاه 
کشتی گیران  با انگیزه قمی به جمع اردونشینان تیم ملی کشتی فرنگی امیدهای 

کشور پیوست.
علیرضا نجاتی، محمد جواد رضایی، امیر عبدی و محمد صادق عبدالهی به عنوان 
ورزشکار و مهدی علیزاده پورنیا به عنوان مربی پنج نماینده دیگر استان قم در اردوی 

تیم ملی امیدهای کشور هستند.
دومین محله از اردوی تیم ملی کشتی فرنگی زیر 23 سال )امید( برای حضور 
در رقابت های جهانی صربستان روزهای 13 تا 24 مهرماه در خانه کشتی شهید 

ابراهیم هادی برگزار می شود.
 

رییس هیات کشتی استان قم:

نونهالان فرنگی کار قم برای اعزام به 
مسابقات کشور مشخص شدند

رییس هیات کشتی قم از اعلام لیست نهایی تیم کشتی فرنگی استان برای اعزام 
به رقابت های قهرمانی کشور در کوهدشت استان لرستان خبر داد. 

محمد هادی علیایی افزود: مسابقات قهرمانی کشور 17 تا 19 مهرماه سال 
برگزار  استانها  برتر  نفرات  با حضور  لرستان  میزبانی شهر کوهدشت  به  جاری 

خواهد شد.
وی با اشاره به ترکیب تیم کشتی فرنگی قم برای اعزام به رقابت های کشوری، 
ادامه داد: در این مسابقات حسین قادری در وزن 38 کیلوگرم، امیر محمد عابری 
41 کیلوگرم، محمدجواد ابوطالبی 44 کیلوگرم، ابوالفضل شیری 44 کیلوگرم و امیر 

حسین شکری پور 48 کیلوگرم به روی تشک خواهند رفت.
علیایی اضافه کرد: همچنین امیر مهدی سعیدی نوا در وزن 52 کیلوگرم، مهدی 
صالحی 57 کیلوگرم، ابوالفضل رسولی62 کیلوگرم ، شاهین علی میکاییلی 68 
کیلوگرم، امیر حسین نعمت زاده 75 کیلوگرم و علی پوینده دلیر در 85 کیلوگرم دیگر 

نمایندگان کشتی فرنگی قم را در این رقابت ها تشکیل می دهند.
رییس هیات کشتی قم تصریح کرد: با توجه به پیشینه و آمادگی فرنگی کاران 
انتظار داریم تیم اعزامی قم بتواند یکی از سکوی های تیمی رقابت ها را از آن خود 

کند.
لازم به ذکراست ، محمد شکری سرمربی و میلاد اسکندری به عنوان مربی، 

هدایت تیم کشتی فرنگی استان قم را در این رقابت ها برعهده خواهند داشت.
تیم کشتی فرنگی قم در دوره قبل رقابت های قهرمانی نونهالان کشور یک مدال 

نقره و دو برنز کسب کرده بود.

رضا ملکی*

رییس فدراسیون فوتبال ایران در دیدار با همتای اماراتی 
خود گفت: به نفع همه ماست که میزبانی ها به ایران 
بازگردد؛ جدا از اینکه این میزبانی حق فوتبال ایران است، 
نفع فوتبال کشورهای منطقه  به  حل و فصل موضوع 

است. 
فوتبال  فدراسیون  رییس  عزیزی خادم،  شهاب الدین 
در  کیا  مهدوی  مهدی  همراه  به  روزچهارشنبه  ایران 
ضیافت ناهار راشد بن حمید النعیمی، رییس فدراسیون 

فوتبال امارات شرکت کرد.
ایران  امارات گفت:  در این نشست رییس فدراسیون 
کشور بزرگی است. ضمن این که از جنبه های تمدنی و 
فرهنگی و فوتبالی، ایران و امارات بسیار نزدیک بوده و 
مراوده بالایی در حوزه مالی دارند. ما مایل به افزایش و 

ارتباط بیشتر با ایران هستیم.
ایران  فوتبال  فدراسیون  که  رویکردی  داد:  ادامه  وی 
در نوع ارتباط دیپلماتیک و در راستای گسترش روابط 
مختلف اتخاد کرده بسیار سازنده است. ما آماده ایم در 
این مسیر همکاری همه جانبه ای داشته باشیم. باید به 
این نکته توجه کرد که کشورهای صاحب فوتبال در آسیا 
باید برای این قاره در پی جذب سرمایه قابل توجه از فیفا 
باشند تا در این حوزه شاهد توسعه فوتبال باشیم. آن چه 
مسلم است این است که روابط سیاسی دو کشور خوب و 
در حال گسترش است و باید نگاه بلند مدتی برای توسعه 

فوتبال منطقه داشته باشیم.
ایران  فدراسیون های  که  موضوع  این  بر  تاکید  با  وی 
و امارات می توانند برای توسعه فوتبال در منطفه موثر 

باشند، گفت: در حوزه داوری هفت سال است که هیچ 
مراوده ای نداشتیم و مشتاقیم این مراوده از سر گرفته 

شود.
این نشست صمیمی، عزیزی خادم گفت:  ادامه  در 
فلسفه فوتبال این است که به دور از سیاست باشد و همه 
علاقه مندان از ذات فوتبال لذت ببرند؛ اما فوتبال ایران 
قربانی مسائل سیاسی شده و محرومیت ایران از میزبانی 
و  برداشته شد  اول  گام  به هر صورت  بود.  بزرگی  ظلم 

نشان دادیم تعامل بالایی با فیفا و AFC داریم و امیدواریم 
میزبانی باشگاه ها نیز هرچه زودتر به ایران برگردد.

داریم.  نزدیکی  تمدنی  ریشه های  هم  و  مسلمانیم 
ایرانی های بسیاری در امارات هستند. فوتبال در عین 
اینکه ابزار بسیار مهمی است، می تواند در همه حوزه ها ما 
را به هم نزدیک کند. عزیزی خادم ادامه داد: رویکرد دولت 
جدید ایران هم تقویت حداکثری مناسبات با همسایگان 
و کشورهای مسلمان در بالاترین سطح است. ما از این 

ظرفیت استفاده می کنیم. چرا که فوتبال ابزار مهمی در 
دیپلماسی به شمار می آید و امروز دیپلماسی غیر رسمی 

اثر بخش تر از دیپلماسی رسمی به شمار می آید. 
وی با بیان اینکه دو کشور اشتراکات بالایی دارند، گفت: 
جام جهانی فوتبال برای اولین بار در منطقه خاورمیانه 
برگزار می شود. باید از این فرصت بهترین بهره را برد و 
در راستای ارتقای دانش فوتبال منطقه از آن استفاده 
کرد. رییس فدراسیون فوتبال ایران در بخش دیگری از 
صحبت های خود با تأکید بر موضوع باشگاه ها بر بازگشت 
میزبانی مسابقات باشگاهی به ایران گفت. در ادامه این 
جلسه مقرر شد تفاهم نامه ای بین دو فدراسیون فوتبال 
ایران و امارات منعقد شود و مواردی چون تیم های پایه، 
ملی و به ویژه تیم های امید دو کشور، داوری، پزشکی و 
اردوهای مشترک در آن گنجانده شود و از ظرفیت های 

سخت افزاری و نرم افزاری دو کشور استفاده شود.
نفع همه ماست که  به  پایان عزیزی خادم گفت:  در 
میزبانی ها به ایران بازگردد. جدا از اینکه این حق فوتبال 
ایران است، حل و فصل موضوع به نفع فوتبال کشورهای 
منطقه است. نباید تصمیم سیاسی بگیریم. دو طرف برای 
امضای مشترک تفاهم نامه، اراده جدی دارند و در اولین 

فرصت این قرارداد همکاری امضا خواهد شد.
رییس فدراسیون ایران از رییس فدراسیون فوتبال امارات 
دعوت کرد تا همزمان با حضور اینفانتینو، رییس فیفا در 
ایران و دیگر روسای فدراسیون های منطقه، به ایران سفر 
کند تا موضوع توسعه فوتبال آسیا به عنوان یک مطالبه از 

سوی کشورهای منطقه مطرح و پیگیری شود.

عزیزی خادم در دیدار با رییس فدراسیون فوتبال امارات؛
بازگشت میزبانی به ایران به نفع فوتبال منطقه است

  

پیشکسوت استقلال گفت: هوادار اگرچه تازه به لیگ برتر صعود کرده و بر روی کاغذ حریف آسانی برای استقلال محسوب 
می شود اما آنها انگیزه های فراوانی برای رویارویی مقابل استقلال دارند و آبی پوشان تحت هیچ شرایطی نباید رقیب خود را 
دست کم بگیرند.  صادق ورمزیار با اشاره به قرعه کشی لیگ برتر،اظهار داشت: شروع هر لیگ برای تیم ها اهمیت زیادی دارد 
و تیم های مدعی به دنبال این هستند تا با پیروزی و سه امتیاز شروع کنند. وی افزود: هوادار اگرچه تازه به لیگ برتر صعود 
کرده و بر روی کاغذ حریف آسانی برای استقلال محسوب می شود اما آنها انگیزه های فراوانی برای رویارویی مقابل استقلال 
دارند و آبی پوشان تحت هیچ شرایطی نباید رقیب خود را دست کم بگیرند. پیشکسوت استقلال خاطرنشان کرد: استقلال 
جابجایی های زیادی داشته است و این باعث خواهد شد تا هماهنگی میان این تیم دیرتر شکل بگیرد. ورمزیار تصریح کرد: 
آجورلو مدیریت استقلال را بر عهده گرفته و همانطور که گفته وظیفه دارد همه ابزار لازم را برای موفقیت تیم فراهم کرند وی 
تاکید کرد: اگر استقلال بتواند امتیاز هفته های هفته اول را جمع کند در ادامه راه کار آسان تری را پیش رو خواهد داشت و با 
انگیزه بهتری مسابقات را پیگیری می کند. بازیکن اسبق استقلال در پایان گفت: همه اعضای استقلال باید بدانند در این فصل 
انتظارات از آنها بالاست و هوادران انتظار دارند به سال ها ناکامی در لیگ پایان داده شد و موفقیت و قهرمانی حاصل شود، این 

انتظار زیادی نیست و استقلال شایستگی و استحاق جام را دارد.

علیرضا کتیرایی قهرمان اسبق کاراته آسیا و جهان 
و از مدال آوران پرافتخار این ورزش رزمی ایران طی 
حکمی به عنوان سرمربی تیم ملی جوانان کشور 
انتخاب شد.  به گزارش هیات کاراته قم، طی حکمی 
فدراسیون  رییس  طباطبایی  سیدحسن  سوی  از 
کاراته، علیرضا کتیرایی قهرمان اسبق کاراته آسیا و 
جهان و از نام آوران کاراته استان قم، سکان هدایت 
تیم ملی کاراته جوانان جمهوری اسلامی ایران را 
در آوردگاه قهرمانی آسیا در کشور قزاقستان بدست 
گرفت. رقابت های قهرمانی کاراته جوانان آسیا، 28 
آذرماه سال جاری به میزبانی آلماتی قزاقستان برگزار 

می شود.

صادق ورمزیار: 

هوادار رقیب از پیش بازنده ای برای استقلال نیست
با حکم رییس فدراسیون کاراته :

علیرضا کتیرایی سرمربی تیم ملی جوانان ایران شد
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محسنی اژه ای: 

 نمایندگان قوه قضاییه در کمیسیون ها 
ماشین امضا نباشند

 رئیس قوه قضاییه بر ضرورت اختصاص وقت کافی از سوی نمایندگان دستگاه قضا 
برای حضور فعالانه در کمیسیون هایی که عضو هستند تاکید کرد و گفت: نمایندگان قوه 
قضاییه نباید به عنوان یک ماشین امضا فعالیت کنند بلکه باید حضور فعال و اثرگذار در 

کمیسیون های متبوع داشته باشند. 
به گزارش روز چهارشنبه مرکز رسانه قوه قضاییه، در راستای اجرای دستورات ده گانه 
اژه ای جلسه ویژه بررسی »احصاء  حجت الاسلام والمسلمین غلامحسین محسنی 
نمایندگی های قوه قضاییه در بخش های مختلف، بررسی عملکرد آن ها و ارائه راهکار 

برای اثربخشی این نمایندگی ها« با حضور اعضای شورای عالی قوه قضاییه برگزار شد.
به  قوه قضاییه  نمایندگان  فریند معرفی  لزوم ضابطه مند شدن  بر  اژه ای  محسنی 
بخش های مختلف تاکید کرد و افزود: ضروری است که در هنگام معرفی نمایندگان قوه 
قضاییه به کمیسیون ها، تخصص و زمینه اصلی فعالیت این نمایندگان مدنظر قرار گیرد 

تا انتخاب آن ها برای حضور در کمیسیون های مختلف، متناسب با تخصص شان باشد.
رئیس دستگاه قضا بر راه اندازی سامانه های هوشمند جدید یا ارتقای سامانه های 
موجود، برای ثبت الکترونیکی فعالیت های نمایندگان قوه قضاییه در کمیسیون ها تاکید 
کرد. محسنی اژه ای ضمن انتقاد از رویه صورتجلسه گردانی در برخی کمیسیون های 
کشور گفت: به هیچ وجه قابل قبول نیست که جلسات کمیسیون ها به صورت حضوری 
یا ویدئوکنفرانسی برگزار نشود و صرفا یک صورتجلسه به دفتر اعضای کمیسیون ها برود تا 

آنها آن صورتجلسه را امضا کنند.
فعالیت 9۵00 کمیسیون در سراسر کشور

پیش از سخنان رئیس دستگاه قضا، حجت الاسلام والمسلمین محمد مصدق معاون 
اول قوه قضاییه با اشاره به رصد فعالیت ها و اقدامات نمایندگان دستگاه قضا در دفتر 
امور نمایندگی های معاونت اول، به بیان »آمار و عملکرد مراجع شبه قضایی«، »اهم 
اقدامات انجام شده جهت ساماندگی نمایندگی ها بعد از دستورات رئیس قوه قضاییه« 
و »مشکلات و راهکارهای احصاء شده در این حوزه« پرداخت. معاون اول دستگاه قضا 
با اشاره به وجود 9 هزار و 500 کمیسیون در سراسر کشور افزود: از این تعداد، هزار 
کمیسیون نقش نظارتی و تصمیم گیری دارند و مابقی کمیسیون ها دارای حق رأی 

هستند.
فعالیت بیش از پنج هزار نفر از کارکنان قضایی در کمیسیون ها

مصدق از حضور و فعالیت بیش از پنج هزار نفر از کارکنان قضایی و اداری قوه قضاییه در 
این کمیسیون ها خبر داد و گفت: میانگین ورودی پرونده به هر کمیسیون در طول سال 

357 فقره است که استان تهران در این زمینه رتبه نخست را در اختیار دارد.
و  شهرداری  کمیسیون های  مالیاتی،  اختلاف  حل  هیات های  کرد:  اضافه  وی 
کمیسیون های تامین اجتماعی بیشترین فراوانی پرونده را در دیوان عدالت اداری دارند.
در  قضاییه  قوه  نمایندگان  پیش  از  بیش  آموزش  لزوم  بر  قضاییه  قوه  اول  معاون 
بخش های مختلف تاکید کرد و از تاثیرگذاری این موضوع در کاهش موارد نقض آراء در 
دیوان عدالت اداری سخن گفت. مصدق با اشاره به موانع قانونی، آموزشی، نظارتی، 
سامانه ای و ساختاری در فرایند فعالیت نمایندگان قوه قضاییه در کمیسیون های سراسر 
کشور، افزود: راهکارهای حل این موانع و مشکلات، تنظیم و تدوین شده و در اختیار 
رئیس قوه قضاییه قرار خواهد گرفت. وی خاطر نشان کرد: با برنامه ریزی صورت گرفته تا 
پایان سال شاهد حل شدن این مشکلات و فعال و موثر شدن نقش نمایندگان قوه قضاییه 

در شورای های مختلف خواهیم بود.
  

وزیر امور خارجه ایران: 

گفت و گو بهترین راه برای حل مسائل 
منطقه ای و جهانی است

 وزیر امور خارجه جمهوری اسلامی ایران روز پنجشنبه در ادامه سفر به بیروت، در 
کنفرانس خبری مشترک با عبدالله بوحبیب همتای لبنان خود، گفت و گو و مذاکره را 

بهترین راه برای حل مسائل منطقه ای و بین المللی دانست. 
حسین امیرعبداللهیان اظهارداشت :ما به گفت وگو باور داریم و آن را مناسبت ترین راه 

برای حل مسائل و مشکلات منطقه ای و بین المللی می دانیم .
وی همچنین حضور بیگانگان در منطقه را عامل بی ثباتی و ناامنی دانست و برضرورت 

خروج آنها از همه منطقه تاکید کرد.
 امیرعبداللهیان همچنین با اشاره روابط دوستانه جمهوری اسلامی ایران و لبنان، 
از آمادگی ایران برای کمک به روند بازسازی بندر بیروت ازطریق صدور خدمات فنی و 

مهندسی در صورت دریافت درخواست از سوی مقامات لبنان،سخن گفت.
وی افزود: جمهوری اسلامی ایران لبنان را شریک و دوست و متحد خود در منطقه 
می داند و برای ارائه کمک به لبنان برای عبور از بحران کنونی اماده است. شرکت های 
بزرگ ایران امادگی دارند دو نیروگاه برق یک هزار مگاواتی برق در بیروت و جنوب لبنان 
را در کمتر از 18 ماه احداث کنند. امادگی ایران برای انجام این کار بستگی به تصمیم 
مسئولان لبنان دارد. وزیر خارجه ایران گفت: از ایستادگی لبنان در برابر رژیم جعلی 
صهیونیستی تجلیل می کنیم و از بیروت با صدای بلند اعلام می کنیم ما یک کشور می 

شناسیم که فلسطین نام دارد و پایتخت آن هم قدس شریف است.
وی با اشاره به گفت و گوهای منطقه ای جمهوری اسلامی ایران گفت که در ملاقات با 
مقامات لبنان در این باره صبحت شد. "جمهوری اسلامی ایران به گفت و گو باور دارد و 

آن را بهترین مسیر برای مسائل منطقه ای و بین المللی می دانیم ".
امیرعبداللهیان در خصوص گفت و گوی های ایران و سعودی نیز گفت که  مسیر خوبی 

درحال طی شدن است.
وی در خصوص موضوع هسته ای ایران ،تاکیدکرد: کرمذاکراه را به عنوان یک اصل 
قبول داریم. گفت و گوهای مفصلی با وزیر خارجه لبنان در این زمینه داشتیم.  ما 
معتقدیم که مذاکره ای که حقوق و منافع ملت ایران را تامین کند، مورد توجه ایران است. 
درصورت وجود نیت واقعی در طرف های مقابل و بازگشت به همه تعهداتشان، ایران هم 

به تعهدات خود بازخواهد گشت.
وزیر خارجه ایران افزود: پیام ها شفاهی امریکا برای ما ملاک نیست. وعده های بدون 
عمل سه کشور اروپایی ملاک نیست. ما بر اساس رفتار عملی طرف های مقابل، لغو 

تحریم ها و بازگشت آنها به تعهداتشان عمل خواهیم کرد. 
وی افزود: در توافق هسته ای ، ایران تنها کشوری است که تا آخرین لحظه به تعهداتش 

پایبند ما و این رفتار را در صورت رفتار متقابل طرف های مقابل، احیا خواهیم کرد.
  

سخنگوی کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس:

احترام و منافع متقابل شرط ورود ایران
 به مذاکرات است

 سخنگوی کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس شورای اسلامی گفت: 
جمهوری اسلامی ایران مواضع خود را درباره مذاکرات احیای برجام به طور شفاف بیان 
کرده است و اگر طرف مقابل مایل به مذاکرات است، شرط از سرگیری گفت و گوها، 

رعایت منافع و احترام متقابل است. 
محمودعباس زاده مشکینی درباره از سرگیری مذاکرات بین جمهوری اسلامی و 
طرف های اروپایی در موضوع هسته ای گفت: رویکرد دولت سیزدهم ارتباط با دنیا است و 
این موضوع را در عمل نشان داده و در موضوع هسته ای هم در حال حاضر توپ در زمین 
طرف های مقابل است و امیدوارم آنها قبل از اینکه دیر شود، از این فرصت استفاده کنند.
سخنگوی کمیسیون امنیت ملی وسیاست خارجی مجلس افزود: جمهوری اسلامی 
ایران مواضع خود را به طور شفاف بیان کرده است و اگر طرف مقابل مایل به مذاکرات 

است، شرط از سرگیری گفت و گوها، رعایت منافع و احترام متقابل است.
وی گفت: با توجه به پیام های رسمی و غیررسمی که از طرف مقابل صادر شده 
است، پیش بینی می شود که آنها مذاکرات برگردند. هر چند که زمان آغاز گفت و گو 
ازسرگیری  اینکه در صورت  بر  تاکید  با  نیست. عباس زاده مشکینی  هنوز مشخص 
آن  دلایل  از  یکی  داد:  ادامه  شد،  خواهد  گرفته  نظر  در  متفاوتی  شرایط  مذاکرات، 
تغییر دولت جمهوری اسلامی است و طرف های مقابل باید با دولتی جدید بر سر 
میز مذاکره بنشینند. وی با بیان اینکه سیاست دولت سیزدهم، اداره کشور بر اساس 
توانایی هایی داخلی است، درباره نقش وزارت خارجه برای تسریع از سرگیری مذاکرات 
گفت: سیاست های راهبردی کشور در چنین مواردی، در بخش های بالاتر از دستگاه 
دیپلماسی کشور تعیین می شود و وزارت امور خارجه مجری سیاست های نظام است. 
البته هر کدام از وزرای خارجه نگاه های متفاوتی به مسائل بین المللی دارند ولی مهم این 

است که این نگاه ها در چارچوب قانون اساسی کشور پیگیری شود.
سخنگوی کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس با اشاره به قانون اقدام 
راهبردی برای لغو تحریم ها اظهار داشت: همه دولت موظف به اجرای این قانون هستند 

و مجلس شورای اسلامی از اجرای دقیق این قانون کوتاه نخواهد آمد.

یک فعال سیاسی تاکید کرد:

 اعتماد سازی عمومی ضرورت ایجاد 
پویایی و نشاط در جامعه

 یک فعال سیاسی با تاکید بر اینکه رضایتمندی عمومی باید به عنوان دغدغه ای 
جدی محورعمل مسوولان قرار گیرد، گفت: برای ایجاد آرامش، امید و نشاط در 

جامعه باید اعتماد عمومی به عنوان سرمایه اجتماعی بازگردد. 
نجفقلی حبیبی با تاکید بر ضرورت تزریق امید به جامعه افزود: مردم ایران به دلیل 
شرایطی که در سالهای گذشته بر آنها گذشت، امید و بیش از آن شادابی و نشاط 
خود را دست داده اند چنانکه بخش زیادی از مردم نسبت به وضعیت امروز و آنچه 
در آینده انتظارشان را می کشد، دایم در نگرانی و اضطراب به سر می برند و اعتماد 

عمومی هم به دولت و حاکمیت برای رفع معضلات و مشکلات کاهش یافته است.
 وی ادامه داد: این شرایط زیبنده نظام اسلامی ما نیست از این رو بر همه ارکان 
نظام واجب است، سعی و تلاش لازم را برای بهبودی وضعیت و در نتیجه تزریق امید 

به جامعه انجام دهند.
نماینده ادوار مجلس شورای اسلامی عنوان کرد: دور کردن جامعه از استرس و 
ایجاد امید امری دشوار و هدفی سخت نیست هرچند مناسبات داخلی و برخی 
مسایل موجب شده به لحاظ اقتصادی در تنگنا قرار بگیریم و گذر از این بُرهه 

سختی های خودش را دارد.
وی افزود: با این وجود با درنظر گرفتن یکسری از مسایل، می توان به گونه ای عمل 
کرد که اعتماد مردم به سیستم بازگردد در این راستا باید در راستای کاهش مشکلات 
مردم هر اقدامی که لازم است، انجام دهند. فقط کافی است، نهادهای مختلف 
به گونه ای امور را مدیریت کنند که مردم به صِحت رفتار وصداقت گفتار آنها ایمان 
بیاورند. او تصریح کرد: شفاف سازی ها می تواند در پررنگ شدن اعتماد عمومی 
نقش  غیرقابل انکاری داشته باشد. چنانکه عدم شفافیت باعث می شود جامعه 

نسبت به آنچه درنظام مدیریتی می گذرد، دچار شبهه شود.
 وی با بیان اینکه مدیران کشور لزومی نمی بینند افکار عمومی را از آنچه در کشور و 
بخش های مختلف می گذرد، مطلع کنند، عنوان کرد: حال آنکه شفاف سازی باعث 
پررنگ شدن اعتماد عمومی و در نتیجه امیدواری به روزهای آینده می شود همچنان 
که ناامیدی در جامعه باعث خنثی شدن همه تلاش ها و دستاوردها شده و این 

شرایط فضای بحرانی را ماندگار می کند.
این فعال سیاسی افزود: برای آنکه مردم امیدوار به حل مشکلات شوند، باید 
احساس کنند، امور جاری و مسائل روز آنها به درستی پیگیری می شود و اثر این 

تلاش ها را در عرصه اقتصاد و معیشت خود به طور ملموس درک کنند.
 وی ادامه داد: از این رو انتخاب افراد برای مسوولیت های مهم باید ملاک شایستگی 
وتعهد باشد تا مردم بدانند، قرار است کارها توسط کارشناسان و متخصصان امر 
پیگیری شود و بتوانند درباره حصول نتیجه مطلوب امور به اطمینان خاطر برسند که 

این اطمینان خاطر یکی از الزامات تزریق امید به جامعه است.
وی اظهارکرد: در جریان چینش افراد در پست ها و مسئولیت ها باید از هرگونه 
سیاسی کاری و بازی های جناحی پرهیز کرد تا از این طریق مسوولیت های مهم در 
اختیار چهره هایی قرار گیرد که قابلیت، توانایی و تخصص لازم برای قرار گیری در آن 
موقعیت را داشته باشند. وی در ادامه تصریح کرد: از سویی فساد به هر شکلی که 
باشد، مانعی بلند برای رسیدن به آرامش عمومی است بدین مفهوم که اگر مردم این 
ذهنیت را داشته باشند که بخشی از سیستم مدیریتی در اختیار سوءاستفاده گران 
است، دچار بی اعتمادی و نگرانی گسترده می شوند و به این ذهنیت می رسند که 

اموال عمومی در دسترس رانت خواران است.
به   رسیدن  و  مثبت  قدم های  برداشتن  حتی  شود،  اینگونه  اگر   : گفت  وی 
دستاوردهای مهم هم جامعه را به آرامش نمی رساند زیرا فساد را پدیده ای است که 

می تواند همه چیز را از اساس بهم بریزد.
با ظرفیت نیروهای متخصص و مدیران  باید  پایان گفت:  نجفقلی حبیبی در 
شایسته، چرخ های اقتصاد به درستی بچرخد و مردم از شرایط مطلوب برای اشتغال 
و زندگی برخوردار باشند اما از همه اینها مهمتر این است که جامعه  باید شاداب و 

امیدوار به آینده باشد که این مهم فقط با صداقتِ مسوولان محقق می شود.
وی ادامه داد: پس بر همه دست اندرکاران واجب است که همه الزام های امیدواری 
مردم را مدنظر قرار بدهند تا بتوانیم به مرور اعتماد عمومی را به عنوان سرمایه 

اجتماعی ارتقا داده و امید و آرامش لازم را به مردم هدیه دهیم.

مرتضی مبلغ:

با هم صدایی می توان امید را به جامعه 
تزریق کرد

نباشد،  امیدوار  اگر  جامعه  اینکه  بر  تاکید  با  اصلاح طلب  سیاسی  فعال  یک   
دستاوردهای احتمالی نمی تواند تأثیرگذاری لازم را داشته باشد، گفت: مردم باید 
بتوانند به حاکمیت اطمینان کنند و در واقع اعتماد عمومی بازگردد که این خود 

عاملی برای تقویت امید به آینده است، مساله ای که از اوجب واجبات است. 
مرتضی مبلغ افزود: اگر افکار عمومی ببینند، درون حاکمیت اختلاف  پررنگ 

است، حتی با وجود حل مشکلات هم نمی توانند به آرامش برسند.
که  است  آن  ما  کشور  اصلی  مسأله  امروز  داد:  ادامه  ملت  اتحاد  حزب  عضو 
هم صدایی و حمیت باید قوت یابد  تا بتوانیم در بزنگاه های مهم مانع های ریز و درشت 
را از پیش رو برداریم، ایران در مقطع کنونی از سوی نظام بین الملل شدیداً تحت فشار 

است که باید به نوعی از این برهه هزینه ساز عبور کنیم.  
وی افزود: تحقق این مهم به دست نمی آید مگر اینکه همه سلیقه ها چه گروهی که 
در قدرت حضور دارند و چه آنان که فعلآ خارج از سیستم مدیریتی هستند، دست در 
دست هم دهند و توانایی و انرژی خود را صرف اجرای برنامه های لازم برای باز کردن 

گره های موجود کنند.  
این فعال سیاسی تاکید کرد: در چنین شرایطی مردم به این می رسند که همه 
پتانسیل موجود در کشور در راستای توسعه هزینه قرار گرفته در نتیجه با وجود 

کاستی ها امیدشان برای آینده ای توأم با آرامش افزایش می یابد.
او افزود: مردم ایران در طول چهل و چند سالی که از عمر جمهوری اسلامی 
می گذرد، همواره و در هر شرایطی ثابت کرده اند که پشتیبان نظام و مملکت خود 
هستند. از این رو بر همه دست اندرکاران که در ارگان های مختلف مشغول به فعالیتند 
لازم است همه تلاش خود را برای رفع دغدغه های مردم به کار بگیرند تا از این  طریق 
شرایط زندگی مطلوب شود.   مبلغ ادامه داد: به هرحال به واسطه وقایع و شرایطی 
که در سه سال گذشته روی داده است٬ جامعه ایران دشواری های زیادی را متحمل 
شده به همین دلیل انگیزه خدمت باید بیش از پیش در میان مسئولان نمود یابد تا 

بلکه ناامیدی کنونی جای خود را به امیدواری بدهد.
وی افزود: از سویی نوع تعامل دستگاه هاس حاکمیتی می تواند اثرگذاری مطلوبی 
در به نتیجه رسیدن برنامه های تعیین شده داشته باشد. یعنی اگر نهادهای اجرایی، 
تقنینی و نظارتی بتوانند به تعامل لازم با یکدیگر برسند،   امور به درستی اداره شده و 
کارها به نتیجه مثبتی ختم می شود با این توضیح که تحقق این موارد باعث کارایی 
بیشتر و البته در نتیجه افزایش رضایتمندی عمومی می شود که درپی آن امید در 
لایه های مختلف جامعه به حد مطلوب خواهد رسید. مبلغ خاطرنشان کرد: مردم 
حتی در روزهای توأم با تنگدستی هم خود را متعهد به حفاظت منافع ملی می بییند؛ 

اما این دلیل نمی شود نسبت به احوال آنها بی تفاوت بود.
 

یک نماینده مجلس:

هرگونه تغییر  ژئوپولتیک منطقه و مرزها 
خط قرمز ایران است

 نماینده مردم کنگاور، صحنه و هرسین در مجلس شورای اسلامی، با تاکید بر 
اصل همجواری و احترام کشورهای منطقه به تمامیت ارضی و حاکمیت جمهوری 
اسلامی، هرگونه تغییر در  ژئوپولتیک منطقه و مرزها را خط قرمز ایران توصیف کرد. 

»علی رضایی« با اشاره به تحولات اخیر مرزهای شمال غرب کشور، به مقام های 
جمهوری آذربایجان توصیه کرد به عنوان کشور دوست و همسایه به منافع ایران 

احترام بگذارند و مانع تحرکات رژیم  جعلی صهیونیستی در شمال ایران شوند.
نماینده مردم کنگاور، صحنه و هرسین )کرمانشاه( در مجلس شورای اسلامی با 
یادآوری سوابق مخرب رژیم صهیونیستی اطهار کرد: جمهوری اسلامی ایران به 
رژیم جعلی صهیونیستی اجازه نخواهد نداد به بهانه اقدامات صنعتی و کشاورزی در 

مرزهای کشورمان فعالیتهای مخرب داشته باشد.
در 3 دهه  گذشته حُسن  به شکل عملی  اسلامی  ایران  افزود: جمهوری  وی 
همجواری و  برادری خود را با  جمهوری آذربایجان اثبات کرده، بنابراین ایجاد مانع در 

مسیر ترانزیتی در منطقه  قفقاز برخلاف حُسن همجواری است.

 یادگار امام گفت: به نظر من این هسته مرکزی فکر آقای حکیمی فقط نیاز امروز 
جامعه ما نیست و نیاز بشریت است. ما جز از مسیر دین به برابری نمی رسیم؛ جز 
با باور اینکه همه بندگان یک خدا هستیم و خداوند ما را یکسان آفریده است. منکر 
این نیستم که فلسفه هایی می توانند این را ثابت کنند ولی شمول اجتماعی ندارند 

و حرکت آفرین اجتماعی نیستند. 
آیت الله سید حسن خمینی طی سخنانی در این مراسم، یادآور شد: مرحوم 
آقای حکیمی از جمله کسانی است که با مکتب مشهد دلبستگی هایی دارند. 
مکتبی که با میرزا مهدی اصفهانی در مشهد شروع می شود و یکی از قله های 
آن مرحوم آیت الله شیخ مجتبی قزوینی است. من یک بار خدمت رهبر معظم 
انقلاب بودم و با توجه یه اینکه ایشان با نحله »مشهدیون« و »مکتب تفکیک« از 
نزدیک آشنا هستند، ذکر خیر آقای حکیمی شد؛ من گفتم آقای حکیمی نسبت 
به حاج آقا شیخ مجتبی »غالی«)غلو کننده( است و ایشان گفتند، آقا شیخ مجتبی 

ظرفیت این گونه ارادت ورزی را داشت.
یادگار امام یادآور شد: با اینکه پیروان مکتب تفکیک بعضا تا حدّ تکفیر فلاسفه و 
عرفا و سرآمدان این عرصه پیش رفته بودند، اما رابطه آنها با امام یک رابطه امام و 
مأموم بود. حتی مرحوم شیخ جواد تهرانی که بعد از انقلاب جزو بزرگان این عرصه 
بودند، به جبهه رفتند و این کار عجیبی بود که یک پیرمرد با قریب 80 سال سن 

لباس رزم بپوشد و به جنگ رود.
وی ادامه داد: سیر تعیین امام به عنوان مرجع، معانی بلندی دارد که جدای 
از همه آن ها، یک نکته را نمی توان نادیده گرفت و آن صداقت و سلامت بزرگان 
مکتب تفکیک است. این جریان برای دفاع از اصل این و دین داری و هویت دینی، 
پا بر روی بسیاری از باورهایش می گذارد. آنها تعیین یک فیلسوف و عارف بزرگ به 

عنوان مرجع را تبعیت از مراد خود می دانستند.
مرحوم حکیمی از سرآمدان پالایش دین از خرافات بود 

 سید حسن خمینی با بیان اینکه نکته دیگر قابل ملاحظه در زندگی مرحوم 
حکیمی، تطابق عمل و ادعا است، یادآور شد: همه کسانی که با آقای حکیمی 
حشر و نشر داشتند این را شهادت می دهند که او آن گونه که می اندیشید، 
زندگی کرد. این را در کمتر کسی و کمتر جایی به این درجه از خلوص می شود 
سراغ گرفت. این هم نکته ای است که در زندگی آقای حکیمی باید مورد بحث 
قرار بگیرد. وی با تأکید بر اینکه مرحوم آقای حکیمی از سرآمدان پالایش دین از 
خرافات و اتهام ذوب شدن در نظام سرمایه داری بود، افزود: آقای حکیمی، مثل 
تمام متفکران دیگر، اندیشه ای دارد که دارای یک پوسته و یک هسته است. من 
فکر نمی کنم پوسته فکر و اندیشه مرحوم آقای حکیمی، امروز در جامعه ما خیلی 
طرفدار داشته باشد و حتما مورد نقدهایی هم هست. در این راستا نقدهایی هم 
در رابطه با کتاب »الحیات« وجود دارد؛ اما آنچه برای فردای ما از زندگی و آثار و 
نوشته های مرحوم آقای حکیمی قابل استفاده است، هسته مرکزی فکر او است.

یادگار امام تصریح کرد: دنیای امروز شاید از صد سال پیش میان دو ارزش بسیار 
بزرگ »آزادی« و »عدالت« و چگونگی ارزش گذاری میان آنها، در دَوران بوده. 

وقتی مفهوم عدالت آمد محور بحث های بسیار پررنگی در دنیا شد و در پی آن، 
سوسیالیسم و سپس کمونیسم پدید آمد و حکومت های بسیار مقتدری روی کار 
آمدند که باقیمانده آن را تا امروز هم ممکن است در بعضی از کشورهای جهان 

سراغ داشته باشیم.
 اگر نپذیرید که انسان ها برابر هستند، آزادی معنا ندارد 

 وی یادآور شد: نقطه مقابل نگاه های سوسیالیستی، اندیشه لیبرالیسم بود. 
جهان غرب، به راستی یا دروغ، سردمدار آزادی، و نظام شرق سردمدار عدالت 
شد. ارزش دیگری که در کنار این دو، در دنیا وجود داشت و امروز هم به صورت 
پررنگ مطرح هست، »دموکراسی« است. این که ما با نظامی مبتنی بر آراء مردم 
به عدالت یا آزادی برسیم محل بحث ما نیست، اما یک سؤال مهم وجود دارد و آن 

اصل موضوعی این سه ارزش است.
سید حسن خمینی تأکید کرد: اگر شما نپذیرید که انسان ها برابر هستند، آزادی 
معنا ندارد و ابتدای برده داری است. تاریخ انسانیت-در ادیان و غیر ادیان- چیزی 
به اسم برده داری داشته و پذیرفته هم شده بود. زمانی در کشور کنار ما اصطلاحی 
آمد و خیلی هم به زبان و گوش مردم شیرین نشست؛ از جمله اینکه چرا انسان ها 

یکسان رأی داشته باشند؟
 بپذیریم همه ما به یک اندازه رأی داریم

 وی ادامه داد: اگر به عنوان پیش فرض، برابری انسان ها را نپذیریم، به عدالت، 
آزادی و دموکراسی نخواهیم رسید. چرا من و شما به یک اندازه حق رأی داشته 
باشیم؟ آیا جز این است که دلیل آن حق برابر ماست؟ نکته اینجا است که اینکه می 
گویید آزادی خوب است، به خاطر این است که برابری اصل است. اینکه می گویید 
ما باید به یک اندازه از منابع برخوردار باشیم، فقط مبتنی بر این است که بپذیریم 
ما برابر هستیم؛ اینکه بپذیریم همه ما یک اندازه رأی داریم و کسی از دیگری رأی 

بیشتری، چرب تری یا درشت تری ندارد و حق همگان برابر است.

آیت الله سید حسن خمینی:

 ما جز از مسیر دین به برابری نمی رسیم

 رئیس جمهوری گفت: نیروهای اطلاعاتی باید عناصری 
که قاچاق سازمان یافته می کنند و دست های پشت پرده در 

این خصوص را شناسایی کنند. 
آیت الله سید ابراهیم رئیسی روز جمعه در جریان بازدید از 
انبارهای سازمان امول تملیکی در بوشهر برضرورت مقابله 
با قاچاق سازمان یافته و جریان مافیایی پشت پرده در این 

خصوص تاکید کرد.
وی بیان کرد: یک سری از افراد دستگیر و با آنها برخورد و 
اموالی از آنها گرفته می شود اما اینها جزء عوامل پشت پرده 
نیستند و باید بتوانیم جریان مافیایی قاچاق را در این مسیر 

شناسایی کنیم.

رئیسی اضافه کرد: از همکاران می خواهم به خصوص در 
بخش های اطلاعاتی این مساله را بررسی و مافیای قاچاق 
را شناسایی کنند. وی با بیان اینکه آوردن کالایی از سوی 
یک نفر در قالب شناور و یا کوله بر مساله اصلی ما نیست 
گفت: مساله ما بحث قاچاق سازمان یافته است یعنی جریان 
مافیایی قاچاق باید مورد بررسی قرار گیرد. رئیس جمهوری 
از مرجع قضایی خواست این پرونده ها خیلی سریع تعیین 
تکلیف شود. آیت الله رئیسی یادآورشد: گذشت زمان برای 
اموال هم برای دولت و هم برای صاحب کالا )اگر قرار است 

مسترد شود( به طور حتم خسارت است.
تصویر  تملیکی  اموال  انبارهای  وضعیت  داد:  ادامه  وی 

این مشکل ساختاری برطرف شود.  باید  و  زیبایی نیست 
آیت الله رئیسی گفت: در یک ضرب العجل سه ماهه اصلاح 
ساختار و کاهش سریع موجودی انبارهای سازمان اموال 

تملیکی باید در کشور کلید بخورد.
سیاست دولت رفع موانع تولید است

رئیسی  همچنین صبح روز جمعه در جریان بازدید از منطقه 
ویژه اقتصادی بوشهر در جمع فعالان اقتصادی بر ضرورت 

حمایت از سرمایه گذاران در حوزه های مخلتف تاکید کرد.
وی افزود:حمایت از سرمایه گذاران ، تسهیل گری و رفع 
موانع سرمایه گذاری از اولویت های اساسی دولت سیزدهم 

است.

رئیس جمهوری :

دست های پشت پرده مافیای قاچاق شناسایی شود 

یک فعال سیاسی اصلاح طلب با بیان اینکه یک جریان سیاسی واقعی مردم را رها 
نمی کند، گفت: در حال حاضر سکوت احزاب غیرطبیعی و تحمیلی است. 

جلال جلالی زاده در گفت وگو با ایسنا، با بیان اینکه یک جریان سیاسی واقعی نگاه 
موقت به سیاست ندارد، اظهار کرد: آن ها نگاه ابزاری به مردم ندارند که و این گونه 
نیست که در زمان انتخابات آن ها را به پای صندوق بکشانند و در ایام دیگر مردم را رها 
کنند. یک جریان سیاسی قوی و پایدار سیاست را به عنوان یک روش مستمر دنبال 

می کند و هدفش بهبود وضعیت جامعه است.
وی ادامه داد: یک جریان سیاسی واقعی برای ارکان مختلف جامعه افراد را پرورش 
می دهد و به صورت یک قدرت ناظر ارکان حکومت را زیر ذره بین می گیرد، نقاط 
ضعف را برملا کرده و نقاط قوت را تقویت می کند و برای حل مشکلات هم راهکار لازم 
ارائه می دهد. جلالی زاده در پاسخ به این پرسش که جریان های سیاسی در ایران تا 
چه حد بر مردم تکیه دارند و رابطه آن ها با مردم چگونه است، خاطر نشان کرد: هر 
جریانی ادعا می کند بیشترین پایگاه رأی مردمی را دارد، اما این سوال را باید از خود 
مردم پرسید که کدام حزب بیشترین محبوبیت را دارد و با مردم بیشتر در ارتباط است.
این نماینده ادوار مجلس شورای اسلامی درباره فعالیت حزبی در ایران تصریح کرد: 
اگر احزاب مستحکم و قوی باشند هر هفته یا دو هفته باید جلسات شورای مرکزی 
تشکیل داده و جلسات ارکان و کمیته های حزب هم برگزار شود. حزب باید همیشه 
در صحنه وجود داشته باشد. یکی از نشانه های فعالیت حزب صدور بیانیه ها، امضاها 

و اعلامیه ها در حوادث مختلف است. حزبی که فقط زمان انتخابات فعال شود، به 
معنای واقعی حزب نیست. حزب باید همیشه فعال باشد و مردم را در جریان فعالیت 
ها و مواضع خود قرار دهد. به نظر من در حال حاضر سکوت احزاب غیرطبیعی است 
و البته بیشتر تحمیلی است. به هر حال در انتخابات مجلس و ریاست جمهوری اخیر 
برخی جریان ها از صحنه حذف شدند و همین مسئله به جریان های سیاسی شوک 
وارد کرد. آن ها انتظار این وضعیت را نداشتند و اکنون دچار سردرگمی و آشفتگی 
هستند که البته تدوام این شرایط یعنی تداوم فضای سیاسی خاموش و ساکت می 
تواند در حوادث سیاسی بعدی تأثیرگذار باشد. این فعال سیاسی تأکید کرد: هیچ 
حکومتی بدون وجود احزاب مقتدر و فعال قادر به پیشبرد برنامه هایش نیست. 
منتقدان دلسوز و آگاه بهترین حامیان جامعه و نظام هستند. بدون وجود چنین 
احزابی جامعه دچار رخوت و انجماد می شود. حاکمیت باید اجازه فعالیت به جریان 
های سیاسی را بدهد، زیرا در غیر این صورت هواداران حزب و آن جریان سیاسی از 
فعالیت سیاسی دلسرد می شوند. در اینجا حاکمیت نقش مهمی دارد. جلالی زاده در 
پایان درباره دلایل انشعاب در میان احزاب گفت: وقتی فردی با هزاران امید و علاقه 
وارد حزب می شود، فکر می کند می تواند در جامعه تغییر و تحول ایجاد کند و خودش 
هم به جایگاهی برسد، اما وقتی می بیند حضور در حزب موجب خطر و گرفتاری 
می شود، از فعالیت سیاسی دلسرد شده و کنار می کشد. وقتی خود حزب هم دچار 

ناکارآمدی و اختلاف می شود، به دنبال آن انشعاب در حزب ایجاد می شود.

جلالی زاده فعال سیاسی اصلاح طلب: 

سکوت جریان های سیاسی غیرطبیعی و تحمیلی است

کرد:  تاکید  ایران  ملت  اتحاد  حزب  مقام  قائم 
مهم ترین گام دولت باید به سرانجام رساندن پروژه رفع 

تحریم ها باشد تا اقتصاد ایران بتواند نفسی بکشد. 
این که  درباره  ایلنا،  با  گفت وگو  در  منصوری  آذر 
کارشناسان مدتی هشدار می دهند باتوجه به مسائل 
اقداماتی  باید  دارد  که وجود  اقتصادی  و  معیشتی 
فوری انجام شود تا در ماه های پیش رو اعتراض هایی 
از جنسیت معیشتی و اقتصادی نداشته باشیم، اولًا 
دولت ابتدا در کوتاه مدت و سپس در بلندمدت چه 
کاری باید انجام دهد، ثانیاً جریان های سیاسی  چه 
جریان  ثالثاً  کنند،  زمینه  این  در  می توانند  کمکی 
حل  و  مردم  همیشه  که   این   به  باتوجه  اصلاحات  
مشکلات جامعه برایش اولویت داشته حال چگونه 
گفت:  کند،  کمک  مشکلات  این  حل  به  می تواند 
نگاه واقع بینانه به وضعیت امروز ایران نشان می دهد 
که دولت با چند چالش و یا بهتر بگویم ابرچالش در 

کشور مواجه است و اگر نتواند با درایت و واقع نگری از 
این چالش ها عبور کند، روز به روز بر دامنه اعتراضات 
افزوده خواهد شد. خاصه اینکه انتخاباتی را پشت سر 
گذاشتیم که با پایین ترین نرخ مشارکت را همراه شد 
که میزان آراء باطله نیز در این انتخابات بی سابقه بود.

قائم مقام حزب اتحاد ملت ایران یادآور شد: کسری 
و  کرونا  بحران  کنار  در  تحریم  و  رکود  تورم،  بودجه، 
چالش هایی  اجتماعی  بحران های  از  مجموعه ای 
هستند که پیش روی کشور وجود دارند. آنچه که در 
چنین وضعیتی قابل پیش بینی است، شکل گیری 
اعتراضات  در  را  آن  مصادیق  که  است  اعتراضاتی 
فعال  این  می بینیم.  کارگران  و  معلمان  معیشتی 
سیاسی اصلاح طلب تاکید کرد: طبعا اگر اقتصاد 
ایران نتواند از این وضعیت خارج شود، روز بروز فشار 
بر اقشار کم برخوردار بیشتر خواهد شد و خط فقر 
افزایش پیدا خواهد کرد، سفره های مردم کوچکتر 

خواهد شد و  زمینه پیدایش اعتراضات نیز طبعا با 
تداوم این وضعیت افرایش پیدا خواهد کرد.

وی بیان کرد: مهم ترین گام دولت باید به سرانجام 
رساندن پروژه رفع تحریم ها باشد تا اقتصاد ایران بتواند 
نفسی بکشد. تحریم ها بر همه ابعاد زندگی شهروندان 
اثر گذاشته و  با وجود تحریم خوش بینانه است که 
اقتصاد  تصور شود می شود چالش های پیش روی 
هیچ  اینکه  به  اشاره  با  منصوری  کرد.  رفع  را  ایران 
کشوری با وجود تحریم آن هم در شرایطی که اقتصاد 
به یک امر جهانی تبدیل شده است، نمی تواند به 
اقتصاد شکوفایی دست پیدا کند، تاکید کرد: در کنار 
تحریم ها لوایح FATF باید مسئله اش حل شود. در 
درازمدت ساختار اقتصاد ایران باید اصلاح شود. شعار 
مبارزه با رانت و فساد داده می شود، اما در مقابل لوازم 
این مبارزه و عواملی که منجر به شکل گیری رانت و 

فساد می شود، همچنان هست.  

قائم مقام حزب اتحاد ملت ایران :

مهم ترین گام دولت به سرانجام رساندن پروژه رفع تحریم ها باشد

 رییس کمیسیون امور داخلی کشور و شوراها گفت: تصویب طرح شفافیت، فعالیت 
نمایندگان در حوزه قانونگذاری را افزایش می دهد و انتظار داریم بقیه دستگاه ها و 

نهادهای دولتی هم به سمت شفاف سازی تصمیمات و فعالیت های خود بروند.
  »محمد صالح جوکار« در مورد طرح شفافیت آرای نمایندگان گفت: این طرح با اعمال 
نظرات تخصصی و کارشناسی نمایندگان به شکل جامع و کاملی آماده شده و به زودی در 

صحن علنی مجلس شورای اسلامی بررسی می شود. 
رییس کمیسیون امور داخلی کشور و شوراها با بیان اینکه پیش بینی می کنم که این 
طرح با رای بالایی تصویب شود، اظهار کرد: مجلس شفاف سازی را از خود شروع کرده و 

انتظار می رود  که دولت هم در تصمیم گیری ها و تصمیم سازی ها شفاف عمل کند تا این 
طرح دستاورد مثبتی برای کشور داشته باشد.

 نماینده مردم یزد در مجلس شورای اسلامی در مورد پاسخگو بودن نمایندگان در قبال 
نظرات و آرای آنها در طرح ها و لوایح گفت: اگر رای نماینده احساسی، بدون مطالعه و 
کار کارشناسی باشد جای دفاع ندارد. نمایندگان باید بر اساس مسایل کارشناسی شده 
اظهارنظر کنند و بدانند به چه موضوعی رای می دهند تا بتوانند در صورت نیاز از رای 
خود دفاع کنند. در این صورت نظر و رای نماینده پشتوانه منطقی و کارشناسی دارد و 

مردم نظر وی را می پذیرند.

رییس کمیسیون امور داخلی کشور و شوراها:

تصویب طرح شفافیت فعالیت نمایندگان درحوزه قانونگذاری را افزایش می دهد 
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هر کس نیّتش نیکو باشد، پاداشش فراوان 
و زندگی  اش خوش می شود و دوست 

داشتنش ]بر دیگران [ لازم می آید .
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مخالفت با تشکیل کمیته امور بانوان و خانواده در شورای شهر قم!
بارها در مورد غفلت از توجه به نیازهای بانوان قمی از نشاط و سلامت گرفته تا فعالیت های مختلف 
نوشتیم. حضور کم تعداد بانوان در شورای اسلامی شهر قم سبب شده مردان برای امور بانوان و خانواده 
تصمیم گیری کنند. اگر این تصمیم ها در حل مسائل خانواده تاثیرگذار بود اکنون شاهد این همه مشکلات 
و نارضایتی ها نبودیم.حالا که پیشنهاد  روز دوشنبه 12 مهرماه در جلسه رسمی و علنی شورای شهر قم 
تشکیل کمیته بانوان و خانواده توسط یکی از بانوان عضو شورا پیگیری می شود، تعدادی از مردان مخالف 
تشکیل این کمیته هستند.این که یکی از اعضای شورا در مخالفت با تشکیل این کمیته بگوید "ما در این 
شهر مردان را هم داریم، پسران را داریم و دختران؛ نمی توانیم برای همه این جمعیت ها کمیته تعریف 
کنیم" یعنی فهم درستی از مسائل بانوان در شورای اسلامی شهر وجود ندارد. مساله بانوان مساله خانواده 
و جامعه است.البته آقای اسلامی رئیس شورای اسلامی شهر در دفاع از پیشنهاد خانم نیازمند گفت: 
خانم ها در شورای پنجم حضور نداشتند و شاید موضوع فوق تا حدودی مغفول مانده بود.در نهایت با 
توجه به مخالفت های اعلام شده مقرر شد موضوع در جلسات بعد و پس از کارشناسی در کمیسیون های 
مشترک و هیئت رئیسه مطرح و بررسی شود.امیدواریم شورای اسلامی شهر با بهره مندی از نظرات و 

پیشنهادات بانوان نخبه و فعال، غفلت های گذشته را جبران کند.

موفقیت شورای روستای طایقان قم در مهاجرت معکوس 
دهیاری و شورای اسلامی روستای طایقان قم، توانسته  اند با اجرای موفق طرح  هادی و ارائه خدمات 
به مردم، گام های موثری برای تحقق مهاجرت معکوس بردارند.اجرای موفق و 90 درصدی طرح هادی 
در روستای طایقان قم سبب شده تا نه تنها روند مهاجرت از این روستا به شهر به طور کامل متوقف شود 
که شاهد مهاجرت معکوس از شهر به روستا هم باشیم.ایجاد امکانات مناسبی مانند پست بانک، خانه 
بهداشت، مدرسه، تعاونی، خانه کشتی، کتابخانه، کانون فرهنگی و خانه عالم از جمله مواردی است 
که زمینه مهاجرت معکوس به روستای طایقان را فراهم کرده است.روستای طایقان با قدمت 700 سال 
در بخش سلفچگان قم، سه هزار نفر جمعیت دارد که بیش از 300 نفر از اهالی آن را جوانان تشکیل 

می دهند.

سکوت سیاسی علی لاریجانی؟
غلامعلی جعفرزاده ایمن آبادی ، فعال سیاسی درباره آینده سیاسی علی لاریجانی گفت:برای این طیف 
شخصیت ها، خداحافظی از عرصه سیاسی همیشه موقت خواهد بود. آنها در مقطعی غیبت صغری پیدا 
می کنند اما نمی توانند وارد غیبت کبری شوند. به عبارت دیگر آنها در یک دوره ای سکوت می کنند اما 
وقتی ببینند کشور نیاز دارد دوباره ورود خواهند کرد.با شناختی که از آقای لاریجانی دارم او نمی تواند 

درازمدت سکوت کند. همانطور که بعد از انتخابات او یکی دو پالس داد.

انتقاد شهرام ناظری از صداوسیما 
شهرام ناظری، خواننده باسابقه کشورمان نسبت به رویکرد صداوسیما در قبال پخش بدون اجازه آثارش 
گله مند است. ناظری در این زمینه به ایسنا گفت: »صداوسیما چهل و دو سال است که بدون اجازه من و 
بدون رعایت حق و حقوق من از نظر کپی رایت و از نظر انسانی، به تجاوز خود ادامه داده است.«خواننده 
پیشکسوت موسیقی ایرانی انتقادش به صداوسیما را اینگونه ادامه داد: »هر گونه اعتراضی که کردم جهت 

پخش نکردن آثارم از رادیو و تلویزیون تا امروز ترتیب اثری داده نشده است.«

ظریف: دیپلماسی صحنه فدا شدن است
محمد جواد ظریف گفت: یکی از بزرگترین شاخص ها در مورد آیت الله هاشمی در ذهن من این است 
که او همیشه آماده فدا شدن برای ملت و منافع کشور بود، دیپلماسی صحنه فدا شدن است و هاشمی 
بزرگترین نامزد این صحنه است. ظریف افزود: آیت الله هاشمی حتی آماده محاکمه بود، شجاعت او برای 

دیپلماسی مهمترین مشخصه است، او شجاعت فرماندهی جنگ و صلح را داشت. 

»آیت الله مایک« بازنشسته شد!
منابع خبری از پایان کار دفتر سیا در امور ایران و به دنبال آن بازنشستگی رئیس آن، »آیت الله مایک« 
ملقب به شاهزاده تاریکی، خبر دادند.به گزارش مشرق، نیویورک تایمز با اعلام این خبر که مرکز رسیدگی 
به امور ایران متعلق به آژانس اطلاعات مرکزی آمریکا بسته شده است، از بازنشستگی مدیر این مرکز خبر 

داد که با نام »شاهزاده تاریکی« یا »آیت الله مایک« شناخته می شود.

رئیس جدید صدا و سیما به مجلس احضار شد
کمیسیون اجتماعی مجلس دستور کار جلسات هفته آتی خود را اعلام کرد که یکی از آنها دعوت از 

رئیس صدا و سیما برای حضور در این کمیسسیون است. 

نیازمند عضو شورای شهر قم هشدارداد:

 احتمال وقوع حادثه
 برای پاساژهای ناایمن

عضو شورای اسلامی شهر قم گفت: در مرکز شهر قم با بیش از 50 پاساژ تنها یك 
ایستگاه آتش نشانی وجود دارد و اگر در این مکان ها آتش سوزی بیش از یک ساعت 
به طول بیانجامد هر یک از آن ها فاجعه ای مانند ساختمان پلاسکو را رقم خواهد زد.

جلسه  دهمین  دستور  از  پیش  نطق  در  مهرماه  روزدوشنبه12  نیازمند  نرجس 
رسمی و علنی شورای اسلامی شهر قم در سخنانی به مناسبت روز ملی آتش نشانی 
و خدماتی ایمنی، با اشاره به مشکلات سازمان آتش نشانی شهرداری قم، اظهار 
داشت: در چند سال گذشته آتش نشانی قم از لحاظ تجهیزات به نسبت قبل پیشرفت 
چشمگیری داشته اما همچنان آتش نشانی قم می بایست از تجهیزاتی برخوردار گردد 

تا در صورت وقوع حادثه جان مردم و آتش نشانان در معرض خطر نباشد.
بیل  لودر،  جرثقیل،  آتش نشانی،  نردبان  کامل  تأمین  و  بهبود  داد:  ادامه  وی 
مکانیکی، کلاه های ایمنی، افزایش دستگاه تنفسی، دستگاه بی سیم  دیجیتال و 
برخی تجهیزات دیگر برای امدادرسانی مطلوب و به موقع به مردم باید به صورت کامل 

تأمین شود و کمبودی در آن ها وجود نداشته باشد.
وی در ادامه با انتقاد از برخی مطالبات بر زمین مانده آتش نشانان، گفت: معوقات 
نیروهای آتش نشانی از سال 99 پرداخت نشده و میانگین ساعات اضافه کار نیروهای 

آتش نشانی 97 ساعت بوده که از همه نیروهای شهرداری کمتر است.
عضو هیئت رئیسه شورای اسلامی شهر قم تصریح کرد: از شهردار قم درخواست 
می شود برای توسعه عدالت ابتدا از نیروهای شهرداری آغاز نمایید و ساعت کار 
نیروهای آتش نشانی  مطابق با ساعات اضافه کار سایر نیروهای شهرداری محاسبه 

و اصلاح شود.
وی عملیات های پرتگرار برون شهری سازمان آتش نشانی را موردتوجه قرار داد 
و گفت:  تجهیزات این سازمان برای اطفای حریق و حوادث شهرک های صنعتی 
مناسب نیست و در هر عملیات خساراتی را به این امکانات وارد می کند، براساس آمار 
آتش نشانی در حادثه شهرک شکوهیه خودروی 20 میلیارد تومانی آتش نشانی و یکی 
از نیروها آسیب جدی دیدند که تأمین و جبران آن نه تنها از سوی استان و شهرک های 

صنعتی انجام نشده و بلکه هزینه سرسام آوری نیز به شهر تحمیل کرده است.
نیازمند خاطرنشان کرد: کمک آتش نشانی به شهرک های صنعتی اگرچه اقدامی 
اخلاقی و انسان دوستانه است، اما استان باید برای این مسئله ردیف بودجه ای برای 

جبران خسارت های آتش نشانی در نظر بگیرد.
 

مدیرعامل سازمان پارک هاوفضای سبز شهرداری قم:

بافت فرسوده مانع توسعه
 فضای سبز قم است

مدیرعامل سازمان پارک هاوفضای سبز شهرداری قم، یکی از مشکل های توسعه 
فضای سبز شهری را بافت فرسوده دانست، و گفت: کاربری فضای سبز در طرح 

تفصیلی برخی از مناطق قم دیده نشده است. 
پیام جوادیان با اشاره به برنامه ریزی شهری برای توسعه فضای سبز طی سال های 
گذشته، اظهار داشت: با هدف گذاری های انجام شده سرانه فضای سبز شهر قم رشد 

قابل  توجهی پیدا کرده است.
وی در مورد ایجاد فضای سبز در برخی نقاط شهری بیان داشت: گاهی شهروندان 
تماس می گیرند و اعلام می کنند قطعه زمینی در شهر وجود دارد که به فضای سبز 
تبدیل شود؛ اکثر این زمین ها دارای مالک است و قابلیت ایجاد فضای سبز ندارند، 
ولی مدیریت شهری در مجموع در جهت احداث فضای سبز در مناطق تلاش 

ویژه ای دارد.
است  فرسوده  بافت  دارای  مناطق  سری  یک  افزود:  قم  پارک های  مدیرعامل 
و کاربری فضای سبز در طرح تفصیلی به ویژه در مناطق 6 و 2 و 3 دیده نشده و 
را  سبز  فضای  ایجاد  اجازه  قانون  موارد  از  بسیاری  در  و  نداشته  وجود  راهکاری 

نمی دهد.
در قم حدود هزار و 600 هکتار بافت فرسوده مصوب وجود دارد، که بالغ بر 400 
هزار تَن در آن زندگی می کنند، حدود 2 هزار هکتار نیز سکونتگاه غیررسمی و 
بافت های ناکارآمد میانی ثبت شده که حدود 160 هزار تَن هم دراین بافت ها ساکن 

هستند.
این مقام شهرداری قم ایجاد بوستان در اطراف بافت های فرسوده را مورد تاکید 
قرار داد، و تصریح کرد: در این  خصوص برنامه هایی تعریف  شده تا بافت فرسوده با 

محوریت مساجد را به بوستان شهری تبدیل کنیم.
جوادیان خاطرنشان کرد: در اکثر بوستان های قم مجموعه کامل بازی و ورزشی 
قرار گرفته است، ضمن اینکه استاندارد تجهیزات نیز بر روی وسایل نصب  شده است.
وی  همچنین با تاکید بر اینکه سامانه ارتباط مردمی 137 شهرداری آماده دریافت 
پیشنهادها و انتقادها و گزارش ها است، خاطرنشان کرد: در زمینه استاندارد سازی 
تجهیزات بوستان ها، کلیه وسایل بازی کودکان و نوجوانان و حرکت  درمانی قم 

استاندارد می باشد.
در حال حاضر قم دارای 355 پارک و بوستان شهری است.

 
شهردار قم: 

تجهیزات آتش نشانی قم
 استاندارد است

شهردار قم با اشاره به پیگیری های انجام شده طی سال های گذشته برای تأمین 
گفت:  قم  شهرداری  ایمنی  خدمات  و  آتش نشانی  سازمان  موردنیاز  تجهیزات 
تجهیزات این سازمان در وضعیت استانداردی جهت خدمت رسانی به شهروندان 

قرار دارد.
دکتر سیدمرتضی سقائیان نژاد روزدوشنبه 12 مهرماه  در دهمین جلسه رسمی 
و علنی شورای اسلامی شهر قم در سالن جلسات ساختمان شهید باکری، اظهار 
داشت: مسئله استاندارد بودن تجهیزات و سایر امور رفاهی سازمان آتش نشانی 
شهرداری قم باید قبل از رسانه ای شدن توسط برخی اعضا در کمیسیون خدمات 

شهری شورای شهر راستی آزمایی شود.
وی با تأکید بر استاندارد بودن تجهیزات و بسیاری از ملزومات سازمان آتش نشانی 
و خدمات ایمنی شهرداری قم، از برخی اعضای شورای شهر قم درخواست کرد تا 
نگرانی ها و دغدغه های خود نسبت به این سازمان را در کمیسیون های تخصصی 

مورد بررسی و راستی آزمایی قرار دهند.
شهردار قم همچنین در ادامه با اشاره به طرح شورای اسلامی شهر قم نسبت به 
تشکیل کمیته امور بانوان و خانواده یادآور شد: تقسیم بندی مباحث و تصمیمات 
مربوط به زن و خانواده در شورای عالی انقلاب فرهنگی مطرح شده و هرگونه تصمیم 

شورای شهر قم باید با توجه به اسناد بالادستی انجام بگیرد
 

تأمین ایمنی شهرک های صنعتی، خارج 
از وظایف سازمان آتش نشانی قم است

رئیس شورای اسلامی شهر قم با اشاره به عملیات های پرتکرار برون شهری سازمان 
آتش نشانی در شهرک های صنعتی، گفت: طبق ضوابط، شهرک های صنعتی باید 
مباحث ایمنی خودشان را تأمین کنند و ورود سازمان آتش نشانی شهرداری قم به 

حوادث این شهرک ها صرفاً با مجوز ستاد مدیریت بحران امکان پذیر است.
حسین اسلامی روزدوشنبه 12 مهرماه  در دهمین جلسه رسمی و علنی شورای 
اسلامی شهر قم در سالن جلسات ساختمان شهید باکری، با اشاره به روز 7 مهرماه 
و روز ملی آتش نشانی و ایمنی اظهار داشت: تجهیزات و دغدغه های این سازمان 
باید به صورت کامل برطرف شود تا نیروهای آتش نشانی هیچ نگرانی جزء نجات جان 

مردم نداشته باشند.
رئیس شورای اسلامی شهر قم یادآور شد: در قالب ماده 16 در طی سال کمک های 
زیادی به نیروهای سازمان آتش نشانی و خدمات ایمنی شهرداری قم می شود. وی 
با اشاره به عملیات های برون شهری سازمان آتش نشانی در شهرک های صنعتی، 
گفت: طبق ضوابط، شهرک های صنعتی باید مباحث ایمنی خودشان را تأمین کنند 
تا با ورود سازمان آتش نشانی قم امکان امدادرسانی همزمان به شهروندان در حوادث 

شهری سلب و عواقب حقوقی و اخلاقی به سمت این سازمان روانه نشود.
اسلامی همچنین با گرامیداشت یازدهم مهرماه و روز جهانی سالمند، تصریح کرد: 

باید فضاهای شهری برای حضور سالمندان به فضایی سالم و بانشاط تبدیل شود.
وی با اشاره به لایحه تشکیل کمیته امور بانوان و خانواده نیز عنوان کرد: در اینکه 
این کمیته زیر نظر هیئت رئیسه یا کمیسیون فرهنگی باشد اختلاف نظرهایی بین 

اعضای شورای اسلامی شهر وجود دارد که باید مورد بررسی قرار گیرد.

فرماندهی انتظامی استان قم خبرداد:

کاهش ۹ درصدی وقوع جرم در استان قم 
فرماندهی انتظامی استان قم، گفت: آمار کلی وقوع جرم در 6 ماهه نخست امسال به طور متوسط 9 درصد 

کاهش داشته است.
سردار سید محمود میرفیضی در همایش تبیینی، توجیهی معاونین، روسا و مدیران فرماندهی انتظامی 
استان، به کاهش وقوع جرائم در قم اشاره کرد و گفت: در 6 ماهه نخست امسال، آمار کلی وقوع جرم به طور 

متوسط 9 درصد و آمار وقوع جرائم خشن تا 28 درصد کاهش داشته است. 
وی انجام اقدامات پیشگیرانه توسط نیروی انتظامی را یکی از عوامل اصلی کاهش وقوع جرم عنوان کرد و 
گفت: 32 کلانتری و پاسگاه استان با افزایش رصدها، سرکشی ها و گشت های خود تا حد زیادی بر کاهش 

جرائم اثرگذار بوده اند.
فرمانده انتظامی استان با اشاره به آغاز هفته نیروی انتظامی از 17 تا 23 مهر، گفت: در هفته نیروی 
انتظامی امسال با شعار »پلیس مقتدر، قانون مدار و امین مردم« گوشه ای از اقدامات و خدمات خادمین مردم 
در لباس نیروی انتظامی معرفی خواهد شد. رئیس پلیس آگاهی ناجا نیز در این همایش با بیان این که سرقت 
موتورسیکلت یکی از جرائم شایع در استان است، خاطرنشان کرد: با احداث پارکینگ های مختلف سطح شهر 
که با همکاری سایر نهاد ها و دستگاه ها ایجاد شده، سرقت موتورسیکلت در قم بیش از 16 درصد کاهش یافته 
است. سردار قنبری همچنین از کاهش 32 درصدی سرقت احشام خبر داد و گفت: نیروی انتظامی با تمام 
توان برای برهم زدن محیط جرم تلاش می کند و با افزایش اقتدار خود به دنبال ایجاد احساس امنیت و آرامش 

در بین مردم و در عین حال ایجاد محیطی ناامن برای مجرمان و خاطیان است.
در پایان این مراسم از خدمات و فعالیت های تعدادی از فرماندهان کلانتری  و پاسگاه  برتر استان و همچنین 

روسای برتر پلیس های تخصصی قدردانی شد.

طرح:سجادجعفری

 بیشتر جانباختگان کرونایی واکسن نزدند

رییس کمیسیون عمران وحمل ونقل شورای اسلامی شهر قم برضرورت تغییر بافت منطقه 
جمکران به بافت شهری تاکید کرد. 

دکترسیدمحمدحسین دهناد درحاشیه بازدید از منطقه جمکران درگفت وگو با خبرنگار 
که  می برد  رنج  متعددی  محرومیت های  از  جمکران  محله  اظهارداشت:  ایمان  روزنامه 
می بایست در یک فرایند زمانی کوتاه با اولویت تعریض معابر مشکلات و مسائل این محله 

کاهش یابد.      
دهناد افزود :آنچه مشخص است جمکران امروز با جمکران سالیان دور گذشته هیچ 
تغییری به لحاظ بافت نداشته است و با مشکلات متعددی دست به گریبان است که از آن 
جمله می توان به مشکلات ترافیکی و شبکه ی معابر نامناسب، نبود بوستان ها و فضاهای 
تفریحی، شکل گیری سکونت گاه های غیررسمی، عدم وجود مدارس و کتابخانه های مورد 

نیاز اهالی و  کمبود فضاهای خدماتی اشاره کرد. 
رییس کمیسیون عمران و حمل ونقل شورای شهرقم ادامه داد: روستای جمکران در سال 
1386 با مصوبه شورایعالی معماری و شهرسازی  کشور به شهر قم الحاق شده است  واز همان 
سال شهرداری اقدام به رفت و روب و صدور پروانه در این محله نموده است ولی متاسفانه  
درسه سال گذشته مشکلی در زمینه الحاق جمکران به شهرقم پیش آمده  بود که خوشبختانه 
از اواسط سال گذشته پس از اطلاع یافتن اهالی جمکران از بروز مشکل در روند الحاق  و پی 
گیری جدی آنها رفع این مشکل دردستور کار مجموعه مدیریت استان وشهر قم قرار گرفت 
وبا پیگیری ها متعدد مردم مشکل الحاق با تصویب در هیئت دولت و ابلاغ آن به استان در 
اردیبهشت سال1400 رفع گردیده است.  دهناد تصریح کرد:باتوجه به اینکه رویکرد شورای 
ششم توجه به مناطق محروم وکم برخودار وتوزیع عادلانه امکانات است مجموعه شورای شهر 
و شهرداری رسیدگی به مشکلات منطقه جمکران را در اولویت قرار خواهد داد و بزودی چهره 

این منطقه متحول وبافت شهری جایگزین بافت روستایی خواهد شد.
اصلاح شبکه  معابر اولین گام برای حل مشکلات محله جمکران

وی دربخش دیگری از سخنان خود بابیان اینکه دراین بازدیدی که انجام شد، به این نتیجه 
رسیدیم که اولین گام برای حل این مشکلات، اصلاح شبکه  معابر آن است گفت :حل 
مشکلات ترافیکی، می تواند باعث برطرف شدن دیگر مشکلات این محدوده شود. با وجود 
این که در طرح تفصیلی مصوب، شبکه  معابر مناسبی برای این محدوده طراحی شده است، 

ساخت این شبکه  معابر، با مشکلات زیادی روبرو است. 
رییس کمیسیون عمران وحمل ونقل شورای اسلامی شهر قم خاطرنشان کرد : برخی از 
معابر طراحی شده در طرح تفصیلی از زمین هایی عبور می کند که در این طرح، کاربری 
فضای سبز برای آن ها در نظر گرفته شده است، این عدم اجازه به ساخت واحدهای مسکونی 
و تجاری در حاشیه  معابر، عملا امکان توافق با مالکان را از بین برده و بار مالی بسیاری بر 

دوش شهرداری گذاشته که باعث کندی و دشواری ساماندهی شبکه ی معابر این محدوده 
شده است. 

وی ادامه داد :تعریض و اصلاح برخی دیگر از معابر این محدوده نیز، نیاز به تملک هایی 
دارد که هزینه ی انجام آن در بودجه ی امسال شهرداری دیده نشده است. با وجود همه  این 
مشکلات مالی و موانع حقوقی، مجموعه  مدیریت شهری قم، عزمی جدی برای برطرف 

کردن مشکلات محله جمکران  و اطراف مسجد مقدس جمکران را دارد .
داشتن امکانات شهری مطالبه  به حق مردم محله جمکران

دکتردهناد با بیان اینکه جمکران یکی ازقطب های گردشگری مذهبی است سرمایه 
گذاری در زمینه ایجاد زیرساخت های شهری به هیچ  عنوان هزینه نیست  چرا که در آینده 
نزدیک برای شهر درآمد زایی به همراه خواهد داشت بیان داشت: تعریض معابر با اولویت 
بندی زمانی مشخص می بایست در دستور کار مجموعه مدیریت شهری قرارگیرد همچنین 
باید اصلاح طرح تفصیلی منطقه وتغییر کاربری ها پی گیری شود  تا مشکلات پیش روی 
توافق مالکان بزرگ با شهرداری برطرف شود تا هم برای شهرداری و هم مالکان توجیه پذیر 
باشد. وی درپایان گفت : مردم جمکران مردمانی انقلابی و دوستدار نظام جمهوری اسلامی 
ایران هستند و در حفظ و نگهداری از مسجد جمکران در پیش از انقلاب تلاش های وافری 
داشته اند انتظارداشتن امکانات شهری مطالبه به حقی است که باید مجموعه مدیریت 
استان ، شورای اسلامی شهر و شهرداری قم با اهتمام جدی تری این خواسته را پیگیری 

نمایند.

رئیس کمیسیون عمران و حمل و نقل شورای اسلامی شهر قم تاکید کرد: 

ضرورت تغییر بافت محله جمکران به بافت شهری
عزم مدیریت شهری بر جبران عقب ماندگی های محله جمکران


